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قمار پرهزینه آمریکا 
مقامات آمریکای ترامپ، از سویی تلاش دارند از همه 
جهات و شرایط اقتصادی، وضعیت ایران را با تحریم های 
به گفته خودشان"سفت و سخت" بدتر کنند و از سوی 
دیگر مدعی هستند آنها در طرف مردم ایران هستند 
و این تحریم ها مانعی برای ورود موادغذایی و دارویی و 

کشاورزی به ایران نیست.
طی روزهای گذشته و با به راه اقتادن کمپین هایی  از سوی برخی فعالان مدنی و 
چهره های شناخته شده ایرانی علیه تحریم های آمریکا، مقامات آمریکا در موضع دفاعی 
قرار گرفته و مدام تکرار می کنند که تحریم های آنها بر ضد ایران، علیه مردم این کشور 
نیست و منابع درآمدی دولت جمهوری اسلامی ایران را هدف گرفته است و آمریکا 

واردات دارو و غذا به ایران را از تحریم ها معاف کرده است.
اما این ادعای آمریکا حتی از سوی نزدیک ترین متحدان اروپایی آنها نیز به دیده 
شک و تردید نگاه می شود و برخی رسانه های اروپایی - و حتی آمریکایی- طی روزها 
و هفته های گذشته با انتشار گزارش هایی درباره تاثیرات منفی تحریم ها از احتمال 
مرگ و میرهای ناشی از کمبود دارو در ایران تحت تحریم ابراز نگرانی کرده اند و حتی 
دولت سوییس تلاش هایی را آغاز کرده که تضمین یابد ورود این اقلام به ایران با وجود 

تحریم های آمریکا با مانعی مواجه نمی شود.
تحریم های آمریکا مبادلات بانکی ایران با جهان خارج را هدف قرار داده و طبیعی 
است که در چنین شرایطی بانک های بین المللی ریسک و خطر مبادله و معامله با 
ایران را به جان نمی خرند؛ حتی اگر پول مبادله شده برای کالایی معاف از تحریم باشد 
و همین مساله کندی و سختی تبادلات مالی باعث می شود در ورود اقلام دارویی و 
پزشکی- گاه ضروری و وارداتی- به ایران تاخیرهایی بیفتد و این مساله ممکن است 

جان عده ای را در ایران تهدید کند.
به نظر می رسد ایران و آمریکای ترامپ، وارد یک دوئل فرسایشی شده اند که اقتصاد 
ایران و آبرو و مشروعیت آمریکا در دوسوی این معادله به موازات هم، با شدت یافتن 

تحریم ها و ادامه آن، فرسایش بیشتری خواهد یافت.
توجیه مشروعیت تحریم های یکجانبه و غیرقانونی آمریکا علیه ایران برای دولتمردان 
کابینه ترامپ روز به روز سخت تر و سخت تر می شود و این در حالی است که آنها تلاش 

دارند زندگی و زمانه را در ایران روز به روز سخت تر و بدتر کنند.
در دور پیشین تحریم های آمریکا علیه ایران، دولت اوباما کمتر مشکل مشروعیت 
بین المللی داشت، چون هم موضوع مشخصی برای اختلاف - محدود کردن برنامه 
هسته ای ایران - در میان بود، هم اوباما کوشیده بود پیش از تحریم ها نقشه راهی به 
منظور رسیدن به یک تفاهم دوجانبه آبرومندانه با ایران ترسیم کند  و هم اینکه ایالات 
متحده آمریکا همراهی شورای امنیت ملل متحد و اتحادیه اروپا را داشت؛ در حالی که 
در فقره اخیر، نه به طور مشخص معلوم است آمریکای ترامپ از ایران چه می خواهد 
- لیست بلندبالایی از خواست های پراکنده از موضوعات موشکی و منطقه ای گرفته 
تا سیاست های داخلی حکومت ایران- و نه راه میانه ای برای تفاهم ترسیم کرده و نه 

اینکه همراهی جامعه جهانی را در کنار خود دارد.
آمریکای ترامپ، با تحریم های غیرموجه و یکجانبه خود علیه ایران که هیچ کشوری 
در دنیا آن را تایید نکرده - به جز دولت راستگرای نتانیاهو، دولت محمد بن سلمان 
در عربستان سعودی و دولت های بحرین و امارات متحده عربی-  تا اینجای کار، نبرد 
"اخلاق و سیاست" را باخته است و تنها نقطه اتکای تحریم های کنونی آنها علیه 
ایران، ترس شرکت ها و موسسات خارجی از جریمه شدن به دلیل مبادلات احتمالی 

با ایران است.
وانگهی مقامات آمریکا در تناقضی گرفتار آمده اند که به نظر می رسد با سخت تر 
شدن تحریم ها شدت گزنده بیشتری برای آنها خواهد یافت، و این تناقض در واقع 
پوشاندن و استتار هدف اصلی آنها از تحریم های سفت و سخت علیه ایران و تناقض 

بین سیاست اعلامی و اعمالی آنهاست.  
آنها مدعی اند علیه مردم ایران نیستند اما کیست که نداند،هدف اصلی این تحریم ها 
سخت تر کردن زندگی مردم ایران است تا صدای آنها دربیاید و اختلافات داخلی در 
میان هیات حاکمه بالا بگیرد و این سوال مطرح شود که : آیا می ارزد با وجود این قفل 

شدن ها و سختی ها همچنان مقاومت کنیم؟!
به گمان نگارنده، هدف اصلی آمریکا اتفاقا سخت تر کردن زندگی مردم ایران است 
تا در نهایت صبر آنها به سر بیاید و آشوب ها و درگیری های داخلی شروع شود؛ برای 
رسیدن به چنین وضعیتی باید شرایط اقتصادی مردم ایران روز به روز بد و بدتر شود و 
آنها در تامین مایحتاج روزانه خودشان هم بمانند؛ - اشارات گاه و بیگاه مقامات آمریکا 
درباره انتخاب بین معیشت سخت و ادامه سیاست های کنونی جمهوری اسلامی موید 
این موضوع است-  وگرنه دولت ترامپ احتمالا بداند که جمهوری اسلامی ایران در 
کوتاه مدت و میان مدت - دستکم تا 2-3 سال آینده - حتی به قیمت پذیرفتن 
صدمات قابل توجه اقتصادی ناشی از تحریم ها، مادامی که در تامین مایحتاج روزانه 
مردم ایران موفق باشد، تسلیم خواست های واشنگتن - خواسته 12 گانه مایک پمپئو- 

نخواهد شد.
نبرد اصلی بین جمهوری اسلامی ایران و آمریکای ترامپ اتفاقا بر سر مردم ایران 
است؛ به این نحو که آمریکای ترامپ می کوشد با سخت تر کردن زندگی مردم ایران از 
سویی و تشدید جنگ روانی و رسانه ای برای بزرگ تر کردن ضرب روانی تحریم ها از 
سوی دیگر، صدای آنها را درآورده و علیه حکومت بشوراند، و در نقطه مقابل جمهوری 
اسلامی با نهایت توان در تلاش است مشکلات اقتصادی ناشی از تحریم ها را برای مردم 
به حداقل ممکن برساند.- این خواسته حکومت ایران است اما اینکه تا چه میزان در 

اجرای این خواسته موفق بوده و خواهد بود امر دیگری است.-
نکته دیگر اینکه آمریکای ترامپ با اعمال تحریم های یکجانبه و فاقد مشروعیت 
بین المللی، وجهه خود را در میان افکار عمومی جهان و به ویژه در ایران روز به روز 

بدتر و بدتر خواهد کرد.
این شاید بزرگ ترین ضربه تحریم های آمریکا به منافع راهبردی و درازمدت این 
کشور در منطقه و ایران باشد. ایران مهم ترین کشور منطقه آسیای جنوب غربی است 
و افکار عمومی ملت ایران از این نظر مهم است که برقراری هرگونه نظم منطقه ای 
بدون تایید و نظر مثبت مردم ایران آینده ای نخواهد داشت و از این منظر تحریم های 
بدون توجیه و زورگویانه آمریکا روز به روز نظر جمع بیشتری از ایرانیان را علیه 
آمریکا بسیج خواهد کرد و یارگیری مخالفان آمریکا در ایران را راحت تر خواهد کرد 
و برنده استراتژیک این وضعیت اتفاقا کسانی خواهند بود که در پی دمیدن به تنور 

آمریکاستیزی هستند.  
 

هزیان گوی پمپئو 
بر  از برجام علاوه  از زمان خروج  مقامهای آمریکا 
آنکه کوشیده اند در عمل فشار شدیدی بر ایران اعمال 
کنند،درباره مناسبات با ایران و اهداف تحریمها،به تناقض 

گفتاری گرفتار بوده اند.
آنان گاهی تحریمها را عامل و ابزار مذاکره دانسته 

اند،گاهی روحانی را ستوده اند و بار دیگر از تغییر رژیم ایران سخن گفته اند.اما موضع 
اعلامی آمریکا این بوده است که قصد فشار بر مردم ایران را ندارد.این نکته،یکی از 
معدود موضوعاتی بود که مقامهای آمریکا درباره آن با ظاهرسازی می کوشیدند هزینه 
تحریمها را بر اعتبار خود به لحاظ بعد ضد انسانی آن،برطرف کنند و نیز از رویارویی با 

ملت ایران بپرهیزند و میان ملت و نظام سیاسی ایران تمایز بگذارند.
وزیر امور خارجه آمریکا اما در مصاحبه اخیر خود با بی بی سی گفته است اگر ایران 
می خواهد مردمش غذا بخورند باید به حرف آمریکا گوش کند.درباره این سخن پمپئو 

چند نکته قابل ذکر است:
اول آنکه اظهارات وزیر امورخارجه آمریکا یادآور رویکرد ناقضان شناخته شده حقوق 
بشر است که دیگران را بی شرمانه تهدید می کنند.چنین رویکردی با سخنان پدران 

بنیانگذار آمریکا هیچ نسبتی ندارد و برای آمریکا سبب شرم است.
دوم آنکه اعمال گرسنگی اجباری علیه هر جمعیتی نقض فاحش حقوق بین الملل 
و مستوجب مسئولیت بین المللی است.شگفت انگیز است که وزیر خارجه آمریکا این 

چنین جسورانه از انجام اقدامی خلاف حقوق بشر سخن می گوید.
سوم اینکه دیوان ببن المللی دادگستری در دستور موقت خود بر توقف تحریم 

محصولات کشاورزی تاکید کرده و اعمال این تحریمها را ممنوع ساخته است.
چهارم اینکه به نظر می رسد وزیر امورخارجه آمریکا ایران،استعدادها و ظرفیت 
هایش را نمی شناسد.تحریمها شرایط سختی برای ایران همراه دارد.اما اقلیم ایران 
و ارتباطاتش با همسایگان این امکان را فراهم می کند که ایران غذای مردمش را 

تامین کند.
و پنجم  آنکه این تهدیدات غیر قانونی و ضد انسانی سبب همگرایی ایرانیان می 

شود.
صدام حسین دشمن کینه توز ایرانیان 3۸سال پیش تهدید کرد در مدت کوتاهی 
ایران را اشغال خواهد کرد.او با وجود دریافت کمکهای بی پایان خارجی و ارتکاب انواع 
جنایات،نتوانست ایران را آن روز-که به لحاظ نظامی و اقتصادی به شدت ضعیف بود-به 
تسلیم وادار کند.ترامپ و پمپئو از صدام کینه توزتر نیستند و ایران ،با وجود کاستیهای 
زیاد از آن روز قدرتمندتر است.پریشان گوییهای پمپئو سبب می شود گرهی که تا 
زمان خروج آمریکا از برجام با دست باز می شد و امروز شاید با دندان بازشود، تنها 
کورتر و گشودنش سخت تر شود.موضوعی که به نفع آمریکا نیست و پمپئو باید 

مسئولیتش را بپذیرد.

فاطمه سعیدی عضو کمیسیون آموزش: 

صدا و سیما با روح و روان کنکوری ها بازی نکند 
عضو کمیسیون آموزش مجلس در مورد مافیای کنکور گفت: یکی از مزایای حذف 
کنکور، حذف مافیای تجارت کنکور است که برگزار کننده کلاس ها و ناشر کتاب های 
کنکور هستند و امیدوارم این اتفاق رخ دهد تا خانواده های ما این قدر متضرر نشوند. یکی 
از نهادهایی که باید در این زمینه وارد شود صدا و سیما است و ما از آنها خواستیم با روح 
و روان بچه ها بازی نکنند و خانواده ها را تحریک نکند که از این آموزشگاه ها و کتاب ها 
استفاده کنند.مسئله دانشجویان پزشکی در دانشگاه آزاد همچنان حل نشده است و 
هنوز برخی از افرادی که ثبت نام کردند و امکان تحصیل آنها سلب شد، با مشکلاتی در 
این دانشگاه مواجه هستند. ایرناپلاس در گفت وگویی با فاطمه سعیدی، نماینده مردم 
تهران و عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی آخرین وضعیت این 

دانشجویان را جویا شده است.
*هنوز مشکل  همه دانشجویان حل نشده است

فاطمه سعیدی، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی درباره پیگیری 
مشکلات دانشجویان پزشکی دانشگاه آزاد که ثبت نام آنها با مشکل مواجه شده بود گفت: 
در مورد دانشجویان دانشگاه آزاد که به آنها قبولی اعلام شده بود و با مشکل مواجه شده 
بودند، دوباره اطلاعیه داده شده بود که در ذخیره ها ثبت نام کنید. تا جایی که خبر دارم و 
پیگیری کردم هنوز مشکل  همه بچه ها طبق قولی که رئیس دانشگاه آزاد داده بود، حل 
نشده است.وی افزود: وزرای علوم و بهداشت باید در مذاکره ای این مشکلی که دانشگاه 
آزاد به وجود آورده را حل کنند. مسئله، نیاز به مساعدت و افزایش برخی ظرفیت ها دارد.

* رئیس دانشگاه آزاد هنوز پاسخ قانع کننده ای نداده است
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی درباره پاسخ منطقی 
دانشگاه آزاد به افکار عمومی گفت: انتظار داشتیم آقای طهرانچی طبق قولی که داده 
بود، در گفت وگویی با مردم در مورد این تخلف فاحش در دانشگاه آزاد توضیح دهد. عزل 
کردن رئیس یک واحد یا جابه جایی نیروهای دانشگاه آزاد جواب مناسبی برای مردم 
نیست و می خواهیم بدانیم چه اتفاقی در دانشگاه آزاد رخ داده است و چه چیزی باعث 
شده ظرفیت های رشته های زیرمجموعه علوم پزشکی که رشته های حساس با طرفداران 
زیاد هستند، چندین برابر اعلام شود.وی افزود: یقین داریم تخلفاتی در اعلام نتایج صورت 
گرفته و همان طور که خود آقای طهرانچی گفتند قرار بود مصاحبه ای انجام دهند و در 
این مورد با مردم صحبت کنند و متخلفان را معرفی کنند و فکر می کنم با عزل و نصب 
افراد، مسئله برای مردم حل نمی شود. با وجود اینکه پنج جلسه در کمیسیون داشتیم 
و مسئولان دو وزارتخانه و رئیس دانشگاه آزاد حاضر شدند، متأسفانه هنوز به نتیجه ای 
نرسیدند و مشکل حل نشده است. مسئولان دانشگاه آزاد قول دادند که در این هفته 
مشکل را رفع و رجوع کنند و رضایت کسانی که اعلام پذیرش شدند را جلب کنند. 

منتظر جلسه مجدد با آقای طهرانچی هستیم که گزارشی از ایشان بخواهیم.
* باید برای مسئله دانشگاه آزاد پیگیری قضایی انجام شود

سعیدی در مورد پیگیری این مسئله از دولت گفت: به نظرم این مسئله باید در هیأت 
دولت با مدیریت آقای جهانگیری و یا دستور آقای روحانی حل شود و مشکلی نیست 
که بتوانیم آ را با چند جلسه حل کنیم. این مشکل خیلی عمیقی است که تخلف فاحش 
رخ داده و چندهزار نفر دانشجو و خانواده های آنان را درگیر کرده است. این دانشجویان 
به لحاظ روحی مشکل پیدا کرده اند و با چند جلسه قابل حل نیست و باید در سطح 
دولت پیگیری شود.وی درباره برخورد با تخلف و ارجاع پرونده متخلفان این پرونده به 
مراجع قضایی گفت: از آقای طهرانچی این مسئله را پیگیری کردم و گفتند پیگیری 
قانونی در حال انجام است و پرونده تشکیل شده که حتماً به جرایم رسیدگی شود. چون 
بحث رشته های علوم پزشکی فراتر از این چند ذخیره اعلام کردن است و شامل مسائل 
دیگری است که احتمالاً با آموزشگاه های بیرون هم در ارتباط است. آقای طهرانچی قول 
دادند پیگیری قانونی انجام می دهند و به عزل و نصب اکتفا نمی کنند، منتظریم ببینیم 

چه اتفاقی رخ خواهد داد.
* کنکور یک تجارت خاموش است

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در مورد ارتباط مشکلات پذیرش در 
دانشگاه ها با مسئله کنکور و حذف آن گفت: به عنوان یک معلم و کسی که با دانشجویان 
در ارتباط بودم، معتقد به حذف کنکور هستم، چون تجارتی در فرآیند برگزاری کنکور 
به وجود آمده است که درآمد آن با هیچ تجارتی قابل مقایسه نیست. این یک تجارت 
خاموش است که متأسفانه دست در جیب اولیا و مردم می کند و به راحتی کاسبی 
می کنند. وی افزود: با حذف کنکور، خیلی از این مسائل حل خواهد شد. حذف کنکور 
زیرساخت هایی لازم دارد که اول از همه آموزش و پرورش باید آن را فراهم و عدالت 
آموزشی را برقرار کند که وقتی می گوییم حذف کنکور، تأثیر معدل و سابقه تحصیلی تمام 
دانش آموزان در تمام کشور از یک امکانات و خدمات در آموزش و پرورش بهره گرفتند یا 
خیر. در آن صورت است که حذف کنکور را حتماً پیگیری خواهیم کرد که مصوبه قانونی 
مجلس است. تأثیر مثبت معدل امسال در مجلس مصوب شد و شورای عالی انقلاب 

فرهنگی موافقت کرد که این ها گام هایی برای حذف کنکور است.
*  باوجود انتقادها صدا و سیما تبلیغات کنکور را کم نکرده است

سعیدی در مورد مافیای کنکور گفت: یکی از مزایای حذف کنکور، حذف مافیای 
تجارت کنکور است که برگزار کننده کلاس ها و ناشر کتاب های کنکور هستند و امیدوارم 
این اتفاق رخ دهد تا خانواده های ما این قدر متضرر نشوند. یکی از نهادهایی که باید در این 
زمینه وارد شود صدا و سیما است و ما از آنها خواستیم با روح و روان بچه ها بازی نکنند 
و خانواده ها را تحریک نکند که از این آموزشگاه ها و کتاب ها استفاده کنند.وی افزود: با 
تمام فشارها، مصاحبه ها و توییت ها، هیچ عکس العملی از سوی صدا و سیما برای کم 
کردن تبلیغات کنکور انجام نشده است. صداوسیمایی که وظیفه فرهنگ سازی در کشور 
را دارد و از بیت المال و مالیات عمومی استفاده می کند، این رفتار را دارد، از بقیه نهادها 
چه انتظاری می توانیم داشته باشیم؟ صدا و سیما در حال فرهنگ سازی برای استفاده از 
این کلاس ها، کتاب ها و تجارت کنکور است و از آن حمایت می کند. وقتی صداوسیمای 
کشور که وظیفه فرهنگی دارد، ساعت هایی که برای مردم هزینه دارد را به تبلیغ کنکور 

اختصاص می دهد، چه انتظاری باید از دیگران داشته باشیم.

شهربانو امانی :

شورای شهر نمی گذارد 
شهرداری تهران قومیتی اداره شود

عضو شورای شهر تهران  گفت :شورا در عزل و نصب های شهردار هیچ دخالتی ندارد، 
شورا بر عملکرد شهردار نظارت دارد. اما به هرحال همیشه این انتقاد به آقای افشانی بود 
که شهرداری را تک لهجه ای نکند بنابراین تلاش می کنیم این اتفاق در دوره جدید نیفتد. 
شهربانو امانی در واکنش به مباحث مطرح شده درباره عدم نظارت شورا بر شهردار و 
عدم نقد و نظارت پذیری آخوندی از شورا به دلیل داشتن سابقه وزارت، گفت: ابتدا باید 
بگویم که شورا در عزل و نصب های شهردار هیچ دخالتی ندارد، شورا بر عملکرد شهردار 
نظارت دارد. اما به هرحال همیشه این انتقاد به آقای افشانی بود که شهرداری را تک 
لهجه ای نکند بنابراین تلاش می کنیم این اتفاق در دوره جدید نیفتد.او گفته است: در 
حال حاضر بانوان ایرانی توانستند به کنگره آمریکا راه پیدا کنند، اما ما چرا همواره به عقب 

برمی گردیم؟ مسئله باید توانمندی افراد باشد نه قومیت گرایی!
* شهردار پایتخت از بهشت به پاستور نخواهد رفت

امانی درباره شائبه هایی مبنی بر احتمال کاندیداتوری آخوندی در انتخابات ریاست 
جمهوری، پس از شهرداری تهران، گفته است: کلیددار شهر تهران باید بداند که از بهشت 
به پاستور نخواهد رفت لذا شورا همه این مسائل را با شهردار منتخب خود بررسی می کند 
و این شروط را با او در میان می گذارد، امیدوارم همه ما به عهد هایی که بسته ایم پایبند 
باشیم. این فعال سیاسی با تاکید بر اینکه اعضای شورا به جد برنامه همه گزینه ها را مورد 
بررسی قرار می دهد، و با دقت خاصی آن ها را انتخاب می کند، می گوید: شورا برنامه های 
منتخبان شهرداری را مورد ارزیابی قرار می دهد و بر اساس برنامه هایی که داریم و مسائلی 
که مردم با آن ها مواجه هستند، آن ها را مورد سنجش قرار می دهیم. هریک از گزینه ها 
ویژگی خاص خود را دارند و با توجه به همین ویژگی ها مورد ارزیابی نهایی قرار می گیرند.

وزیر کشور: 

استانداران جدید امروزبه دولت معرفی می شوند
وزیر کشور در خصوص جایگزینی و معرفی 14 استاندار جدید، گفت: استانداران 

جدید را روز یکشنبه به دولت معرفی می کنیم.
عبدالرضا رحمانی فضلی روز شنبه در حاشیه همایش استانداران در جمع خبرنگاران، 
بیان کرد: 14 نفر از استانداران ما شامل قانون منع بکارگیری بازنشستگان می شوند که 
در این جلسه حضور داشتند و سخت بود با این 14 نفر خداحافظی کنیم، آنها در این پنج 
سال زحمت کشیدند با وزارت کشور همراهی کردند، به هر حال برای آنها آرزوی توفیق و 
خدمت بیشتر به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران داریم.وی تصریح کرد: ما هم اکنون 
آمادگی کامل داریم و روز یکشنبه استانداران جدید را به دولت معرفی می کنیم و اگر 
روند انتصاب طول بکشد، سرپرست منصوب می کنیم.رحمانی فضلی درخصوص جلسه 
امروز با استانداران نیز اظهار داشت: امروز توفیق بود که با استانداران و معاونان سیاسی  و 
اقتصادی استانداری ها جلسه داشته باشیم.وی توضیح داد: دراین جلسه شرایط اقتصادی 
و نوع همکاری ها و توانمندی ها و ظرفیت هایی که استان های ما می توانند در این 

شرایط داشته باشند و آنها را بکار بگیرند، مورد بررسی و تحلیل قرار گرفت.
وزیر کشور افزود: در جلسه روز رییس کل بانک مرکزی و وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و همچنین وزیر صمت حضور داشتند و شرایط را توضیح دادند و خواسته ها و توقعات 

خود را نیز بیان کردند.

ایران  ملت  گفت:  جمهوری  رئیس 
استقامت و ایستادگی خود را نشان دادند و 
کاملا روشن کردند کسی که امروز در فکر 
فشار و ظلم به مردم است، هیئت حاکمه 

آمریکاست و نه دیگری.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی در پایان نشست امروز سران قوا 
با اشاره به تحلیل های نادرست امریکا 
از مردم ایران و اینکه مردم ایران دقیقا 
برعکس انتظار آنها عمل کرده اند گفت: 
فشار  دنبال  به  آمریکا  که  حرف  این 
به مردم نیست و دنبال فشار بر نظام و 
حکومت است، کاملا ناصحیح و نادرست 
است و خود آنها در عمل این واقعیت را 
آشکار کرده اند.وی ادامه داد: آنها هستند 
که با یک تحریم نابجا و غلط می خواهند 
بر زندگی مردم و معیشت روزمره آنها 
جمهوری  رییس  بگذارند.  منفی  تاثیر 
اظهارداشت: بخاطر اینکه آنها نظام بانکی 
اقلام  از  دیگر  برخی  و  نفت  و صادرات 
صادراتی را هدف قرار داده اند که به درآمد 
و منابعی که مربوط به کل کشور و واردات 

کالاهای اساسی است، مربوط می شود.
روند  در  تاثیری  ها  تحریم   *

اقتصادی کشور نداشته است
روحانی با اشاره به اینکه دیدیم که 
دور جدید تحریم ها که از 5 نوامبر شروع 
شد، هیچ تاثیری بر روند اقتصادی کشور 
نداشته است، گفت: چون آمریکایی ها 
هر چه تیر در ترکش داشتند، قبلا علیه 
ملت ایران رها کرده بودند و چیز جدیدی 
نداشتند که ارائه کنند. وی افزود: آنها ناچار 
شدند فهرست بلند بالایی درست کنند و 
از یک طرف نام بانک هایی را ببرند و 
شعبات بانک ها را اضافه کنند، برای اینکه 
صفحات را پرکنند و از یک طرف نام یک 
شرکت هواپیمایی را ببرند و از یک طرف 
شماره سریال هواپیماها را ذکر کنند تا 
صفحه پر شود. رییس جمهوری اضافه 
کرد: از شیوه کار و نحوه اعلام آنها کاملا 
مشخص است که کارشان برای تاثیر روانی 
بر ملت ایران است و هدف دیگری ندارند. 
روحانی افزود: نکته دیگری که مسئولان 
جمهوری اسلامی ایران می گفتند این 
بود که آمریکا قادر نیست صادرات نفت 
ایران را به صفر برساند و آمریکایی ها 

این کار  ما  تکرار می کردند که  مرتب 
را انجام می دهیم، در حالیکه خودشان 
اخیراً اعتراف کردند به اینکه نمی توانیم 
صادرات نفت ایران را به صفر برسانیم. وی 
گفت: استدلال آمریکایی ها این بود که 
اگر صادرات نفت ایران را به صفر برسانیم، 
قیمت هر بشکه نفت به 150 دلار افزایش 
پیدا می کند و این در واقع تبیین همان 
حرفی است که ما از روز اول می گفتیم 
که آمریکا قادر نیست صادرات نفتی ایران 
را به صفر برساند. رئیس جمهوری افزود: 
درمنطقه یا نفت همه صادر می شود یا اگر 
قرار باشد صادرات نفت ایران متوقف شود 

بقیه هم دچار مشکل خواهند شد. 
* هیچ مشکلی در زمینه کالاهای 

اساسی وضروری مردم نداریم 
روحانی تصریح کرد: آمریکایی ها به 
دلیل اینکه مورد هجمه افکار عمومی دنیا 
قرار گرفته بودند ناچار شدند عقب نشینی 
دیگری انجام دهند و بگویند موضوع مواد 
غذایی، مسئله دارو و تجهیزات پزشکی 
استثناست که البته این حرف آنها هم 
نادرست و ناصحیح است، زیرا وقتی نظام 
بانکی را تحریم می کنند همه چیز را 
تحت تاثیر قرار می دهند. وی خطاب 
به ملت ایران، گفت: اولاً که ما در زمینه 
کالاهای اساسی و مورد نیاز و ضروری 
مردم هیچ مشکلی نداریم و انبارهای ما 
تا برای  از همیشه بیشتر آمادگی دارد 
ماه هایی طولانی کالاهای اساسی مردم 
افزود:  تامین کنند. رئیس جمهوری  را 
اساسی  کالاهای  واردات  و  تولید  برای 
و دارو و سایر نیازمندی ها هم مشکلی 

نداریم، امروز شرایط تولید در کشور ما 
نسبتاً شرایط خوبی است و صادرات ما هم 
نسبت به شش، هفت ماهه سال گذشته 
افزایش پیدا کرده و افزایش صادرات به 
معنای افزایش تولید و افزایش کسب و 

کار مردم است. 
* تمهیدات برای اقلام کشاورزی و 

قیمت های تضمینی 
بدهی  پرداخت  به  اشاره  با  وی 
گندمکاران، افزود: این به معنای آن است 
که زندگی کشاورزان ما رونق بگیرد و برای 
سال آینده تمهیدات لازم را در زمینه اقلام 
کشاورزی و قیمت های تضمینی مد نظر 
قرار دهیم. رییس جمهوری افزود: هر چه 
زمان بگذرد هم مسئولان ما برای جبران 
مشکلاتی که برای مردم پیش آمده آماده 
تر می شوند و هم استقامت مردم ما در 
بیشتر خواهد شد.  این توطئه ها  برابر 
روحانی با تاکید بر اینکه امریکایی ها در 
ماه های آینده به خوبی خواهند فهمید 
که راه غلطی را انتخاب کرده اند، گفت: 
این مسیر ملت ما را خسته نمی کند، بلکه 
آنها را برای تولید بیشتر و اینکه روابط 
نزدیک تری با همسایگان و کشورهای 
دوست داشته باشند، آماده تر می کند. 
وی درباره جلسه امروز سران سه قوه نیز 
خاطرنشان کرد: در این جلسه درباره یکی 
از مباحث اصلی و مهم که شرایط جدید 
اقتصادی ما بود و نقشه راهی که باید 
برای ماه های آینده ترسیم شود، بحث 
شد. رییس جمهوری با اشاره به دستور 
رهبر معظم انقلاب برای تدوین نقشه راه، 
گفت: ما امروز در مورد این نقشه راه و 

روابط نزدیک تر با همسایگان مان و روابط 
اقتصادی با آنها صحبت و روابط اقتصادی 
با کشورهای دوست مان از شرق و غرب 
را بررسی کردیم. روحانی افزود: همچنین 
مشکلات احتمالی که در مورد تولید و 
پیش پای بانک های ما وجود دارد جزو 
مباحث جلسه امروز ما بود که در جلسه 
شورای هماهنگی اقتصادی که هفتگی 
تشکیل می دهیم، این مباحث را بررسی 

خواهیم کرد. 
* نخستین بسته حمایتی دولت 

آبان ماه ارائه می شود 
وی خطاب به مردم ایران اعلام کرد: 
غذایی  حمایتی  بسته  نخستین  دولت 
خود را در ماه آبان به افرادی که تحت 
فشار بیشتری قرار دارند و جزو قشرهایی 
دارند،  بیشتری  مشکلات  که  هستند 
پرداخت خواهد کرد و این روند تا پایان 
سال در چند نوبت ادامه پیدا خواهد کرد 
تا بتوانیم مشکلاتی را که برای مردم پیش 

آمده است، تا حدی جبران کنیم. 
رییس جمهوری به بودجه سال آینده 
نیز اشاره ای کرد و گفت: برای حقوق و 
دستمزد پیش بینی هایی می کنیم که تا 
حدی بتوانیم مشکلات اقتصادی را جبران 

کنیم. 
روحانی گفت: خدمت ملت عزیز ایران 
اعلام می کنم که در این ماه پربرکت 
ربیع المولود، ایام ولادت باسعادت پیامبر 
اسلام )ص( و امام صادق )ع( شرایط ما در 
کشور بهتر از ماه های پیش جلو خواهد 
رفت و ملت ما در کنار وحدت، انسجام و 
یکپارچگی، کار و مسیر راه خود را پیش 
خواهد برد و بهانه های امریکایی ها را از 

دست آنها خواهد گرفت. 
وی با اشاره به ادعای امریکایی ها مبنی 
بر حمایت ایران از تروریسم، خاطرنشان 
کرد: به دروغ می خواهند بگویند ایران 
حامی مالی تروریسم است، اما همانطور 
با  ایران در خط مقدم مبارزه  که ملت 
و  مبارزه  خط  در  همیشه  و  تروریسم 
جلوگیری از تامین مالی گروهک های 
تروریستی بوده است، امروز هم مصمم تر 
بر قوانین و مقررات خود تاکید می کند 
از دست  را هم  بهانه های واهی  این  و 

دشمنان خواهد گرفت. 

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: جالب است که در دوره های قبل اگر کسی در مسائل 
هسته ای کوچک ترین نظری یا موضوع محرمانه ای می گفت آن فرد متهم به جاسوسی 

و خیانت به کشور می شد.
علی تاجرنیا اظهارداشت: منتقدان دولت که اتفاقاً جاپاهای محکمی هم دارند بیشترین 
کم لطفی و بی توجهی را به امنیت را دارند. ما شاهد هستیم که این ها در گذشته و وقتی 
که در راس قدرت بودند اجازه نمی دادند راجع برخی مسائل اصولاً بحثی اتفاق بیافتد اما 
امروز به راحتی و بی رحمانه نقد می کنند و بعضاً چیزهایی مطرح می کنند که برخلاف 
مصالح کشور است.این فعال سیاسی اصلاح طلب عنوان کرد: این نگاه مبتنی بر ترجیح 
مسائل جناحی بر منافع ملی است و عمدتاً هدف آن این است که اگر کورسویی برای 
موفقیت های دولت وجود داشته باشد، آن را ناکام بگذارد؛ این نگاه در مجموعه دلواپسان 
غالب است. یک مقداری هم شرایط اقتصادی در کشور به گونه ای است که دولت هم وارد 

یک موضع انفعالی شده و این موضوع به دلواپسان جسارت داده که این رفتارها را انجام 
بدهند. متاسفانه نهادهای خارج از دولت که در درون حاکمیت هستند موضعی شفاف 
در قبال این مسائل اتخاذ نمی کنند که به نوعی روشنگر باشد. همین امر هم بهانه هایی 
برای دلواپسان ایجاد کرده است.تاجرنیا با اشاره به حملات بی سابقه ای که از جانب برخی 
افراد به دولت می شود، گفت: جالب است که در دوره های قبل اگر کسی در مسائل 
هسته ای کوچک ترین نظری یا موضوع محرمانه ای می گفت آن فرد متهم به جاسوسی و 
خیانت به کشور می شد اما امروز خیلی علنی به توافقات و مذاکراتی که به صورت رسمی 
توسط دولت صورت می گیرد، این چنین بی مهری می شود. متاسفانه غالب شدن این نگاه 
وضعیت خطیری را برای کشور دارد رقم می زند این در حالی است که در همه کشورها، 
جریانات سیاسی بر سر منافع ملی اشتراک نظر دارند و من امیدوار هستم که مقامات عالی 
نظام چاره ای بیاندیشند؛ زیرا منتقدان دولت اظهار می کنند که از رهبری تبعیت می کنند.

دکتر روحانی در پایان نشست سران سه قوه:

هیات حاکمه آمریکا به دنبال فشار بر مردم ایران است

علی تاجرنیا:

دلواپسان مسائل محرمانه را به راحتی افشا می کنند

اخبــار سرمقاله

یادداشت 

لایحه  رد  درباره  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
»CFT« از سوی شورای نگهبان گفت: رد لایحه الحاق 
به کنواسیون مبارزه با تامین مالی با تروریسم، همسو با 

سیاست های ترامپ در قبال کشورمان است.
سید مصطفی هاشمی طبا درباره رد لایحه الحاق 
دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم )CFT( از سوی شورای نگهبان 
گفت: امیدوارم نظر شورای نگهبان به عنوان رد این 
لایحه نباشد، زیرا با رد این لایحه با ترامپ و سیاست های 
آمریکا در قبال ایران همسو شده ایم.این فعال سیاسی 
اصلاح طلب ادامه داد: دقیقا در روز سیزده آبان که آن ها 
ما را تحریم کردند، در داخل هم خودمان، با رد این 

لایحه خودمان را از ارتباطات بانکی محروم کردیم.
وی تاکید کرد: با همه اشکالاتی که گفته می شود 
این لایحه دارد، عدم تصویبش مشکلات زیادی را به 
همراه خواهد داشت؛ ارتباط بانکی ما به طور کل با دنیا 
قطع خواهد شد.هاشمی طبا با اشاره به پیوستن ایران به 

 »FATF« گفت: طبق آنچه »FATF«گروه اقدام مالی
مدعی شده است، است ایران و کره شمالی برای روابط 
بین بانکی غیرقابل اعتماد هستند و این سازمان به 
توصیه می کند که  کشورهایی که عضوش هستند  
ارتباطی با این دو کشور نداشته باشند.وی ادامه داد:  
مسائل  که  داده اند  قول  اروپایی ها  که  است  درست 
بین بانکی را حل کنند اما هنوز اتفاقی نیفتاده است؛ 
امروز هم مشاهده می کنید چین و روسیه هم گفته اند 
بین  روابط  نشود،  ملحق   »FATF« به ایران  اگر  که 
بانکی شان با ما دچار مشکل می شود.این عضو کارگزاران 
سازندگی تاکید کرد: عدم تصویب » FATF« یک نوع 

خودزنی است.
* نباید در شرایط فعلی توقع مردم را بالا ببریم 
سوی  از  جدید  تحریم های  شروع  درباره  وی 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا، گفت: درست است 
که تحریم ها به ما لطمه می زند اما باید در این باره 
تصمیمات عاقلانه گرفت و سیاست حمایت از کار، تولید 

داخلی و قناعت را پیشه کنیم.هاشمی طبا خاطرنشان 
کرد: نمی شود از یک طرف در نماز جمعه عنوان کنند 
که اولین وظیفه دولت بهبود معیشت مردم است و از 
طرفی دیگر »FATF« تصویب نشود و تحریم ها هم 
بماند؛ مشخص است که در چنین شرایطی معیشت مان 
با مشکل برخورد خواهد کرد.وی خاطرنشان کرد:  با این 
حرف ها آن هم در شرایطی که ما مشکلات بین المللی 

داریم، نباید توقع مردم را بالا ببریم.
* مثل احمدی نژاد نگوییم تحریم ها کاغذ پاره 

است
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: درست است 
که ایالات متحده به هشت کشور اجازه خرید نفت به 
صورت محدود را داده اما باید یادمان باشد که گفته حق 
دادن ارز به ایران را ندارند و اگر ایران دارو و غذا خواست 
می توانند بدهند، باید به مسئله تحریم ها به طور جدی 
نگاه کنیم مثل احمدنژاد عنوان نکنیم که تحریم ها کاغذ 

پاره است.

سید مصطفی هاشمی طبا:

عدم تصویب »FATF« خودزنی است

سخنگوی شورای نگهبان گفت : اصل کنوانسیون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم حق شرط را به جز 
موارد ارجاع به داوری بین المللی نمی پذیرد، لذا اساسا 
حق شرط های مصوبه مجلس در تعارض با اصل این 

کنوانسیون و مغایر با شرع شناخته شد.
عباسعلی کدخدایی در نشست خبری هفتگی با 
خبرنگاران ، به 22 ایراد شورای نگهبان به لایحه الحاق 
ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم موسوم 
به CFT اشاره کرد و افزود: یک بند ایرادی دیگر نیز 
پس از آن اضافه شد.وی ادامه داد: برخی ایرادات به 
صورت مبنایی در بندهای دیگر تکرار می شود لذا با 
توجه به این موضوع، ایرادات اصلی شورای نگهبان به 
این لایحه 11 مورد است که 11 مورد دیگر بر مبنای 
همین ایرادات اصلی در بندهای دیگر تکرار شده است.

کدخدایی تصریح کرد: به عبارتی اگر مجلس 11 مورد 
ایرادات اصلی را برطرف کند، 11 مورد دیگر نیز خود 
به خود رفع خواهد شد.وی در پاسخ به این سوال که 
رئیس کمیسیون امنیت ملی بند اضافه شده 23 ام را 
ایراد این شورا مبنی بر مغایرت با منافع ملی خوانده نیز 
گفت: از نظر اعضای شورای نگهبان در حال حاضر با 
توجه به ایرادات و اشکالات متعدد مذکور )22مورد( با 
عنایت به اینکه الحاق ایران به این کنوانسیون با فرض 
غیر قابل اصلاح بودن اشکالات وارده به آن، خلاف 

منافع و امنیت ملی ایران بوده ، مغایر شرع شناخته 
شد.کدخدایی گفت: اگر مجلس ایرادات 22 گانه را رفع 
کند، این ایراد نیز رفع شده تلقی خواهد شد.کدخدایی 
در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره فشارها به شورای 
نگهبان درباره CFT اظهار داشت: ما هم مانند شما منشا 
این فشارها را نمی دانیم وگرنه حتما جلوگیری می 
کردیم، ما هم مثل شما هستیم، در کشور آزادی کامل 
وجود دارد و هر کسی اظهارنظر می کند. وی اضافه کرد: 
خیلی نباید به مسائل دامن زد، افراد مختلف از ظن خود 
حرف هایی را می زنند امیدواریم همه سر عقل بیایند و 
حرف های منطقی و مستند به دلایل بزنند. کدخدایی 
تاکید کرد: لایحه خاک با لایحه CFT برای ما فرقی 
 CFT ندارد، همانطور که به لایحه خاک ایراد گرفتیم به
هم ایراد گرفتیم، چون ایراد داشت. اگر ایرادی نداشت 
آن را نمی گرفتیم.سخنگوی شورای نگهبان همچنین 
گفت: اینها بی انصافی است که عده ای می گویند و ما 
چیز بیشتری نمی توانیم به آنها بگوییم. کدخدایی در 
واکنش به اظهارات یک فعال سیاسی مبنی بر اینکه 
هشت میلیون رای در سال ۸۸ به آرا اضافه شد، تصریح 
کرد: چرا گفتند هشت میلیون؟ چرا نگفتند 100 یا 
20 میلیون رای؟ این حرف بسیار بی     مبناست. به یکی 
گفتند دزد و کلاهبردار، گفتند چرا می   گویی؟ جواب 
داد که می   گویند فلانی دزد و کلاهبردار است. من هم 

این حرف را شنیدم ولی قابل اعتنا نیست. وی ادامه 
داد: از این حرف ها در سال ۸۸، پررنگ ترش مطرح شد 
ولی استدلالی نداشتند. زشت است که وقت مردم را 
با اظهاراتی که صحت و مبنا ندارد، بگیریم. خبرنگاری 
ادعا کرد که به شورای نگهبان فشار می   آورند تا این 
شورا CFT را تایید کند که سخنگوی شورای نگهبان 
خاطرنشان کرد: امیدوارم همه بر سر عقل بیایند و 
حرف های مستند و مستدل مطرح کنند. برای ما لایحه 
CFT یا خاک فرقی ندارد. چون ایراد دارد ما ایرادات را 
بیان می کنیم. اگر ایراد نداشته باشد که ایرادی نمی 

گیریم. بیان برخی از حرف ها از روی بی  انصافی است.
* هنوز جوابی به نامه لاریجانی داده نشده است

سخنگوی شورای نگهبان گفت: هنوز جوابی به 
نامه »علی لاریجانی« درمورد عدم رسیدگی مجلس 
به ایرادات مجمع تشخیص مصلحت نظام در لایحه 
الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم 
) CFT( داده نشده است. وی درباره نامه رییس مجلس 
به دبیر شورای نگهبان مبنی بر این که ایرادات مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در این لایحه در زمان مقرر به 
مجلس ارسال نشده و مجلس آن را بررسی نمی کند، آیا 
آیت الله جنتی به این نامه پاسخ داده است، اظهارداشت: 
هنوز جوابی داده نشده است. سخنگوی شورای نگهبان 

ادامه داد: ان شاء الله اعلام می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد؛

ردِ حق شرط؛ دلیل مغایرت CFT با شرع

رئیس سازمان پدافند غیر عامل گفت: در موضوع 
دیگران  اگر  هستیم،  مشکوک  که  اقلیمی  تغییرات 
اتفاق  می توانند به صورت علمی ثابت کنند که این 

ماهیت طبیعی دارد، اعلام کنند.
سردار »غلامرضا جلالی« صبح شنبه در گردهمایی 
پدافند غیر عامل که در دانشگاه علوم پزشکی بقیه 
ذات  در  تهدید  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  )عج(  الله 
این  از  نمی توان  و  است  مستتر  جدید  فناوری های 

موضوع مهم غافل شد؛ تجهیزات پزشکی نیز از این 
امر مستثنی نیستند و دشمنان می توانند به اطلاعات 
نیازمند  سایبری  حملات  زیرا  کنند؛  پیدا  دسترسی 
قابلیت نفوذ است.وی افزود: آمریکا در حوزه های مختلف 
قصد اعمال فشار مادون جنگ بر ایران را دارد؛ از این 
رو برای تشخیص تهدیدهای سلامت و زیستی نیازمند 
سازوکار مناسب هستیم و باید تهدیدات مشخص شود 
تا بتوانیم تحلیل درستی از آن داشته باشیم.وی افزود: با 

این سامانه تشخیص باید برنامه های دشمن و تهدیدات 
داخلی را رصد کنیم؛ زیرا برای کشور ما که درگیر جنگ 
اقتصادی است، حملات زیستی بار مالی زیادی دارد.

سردار جلالی گفت: همچنین امروزه با اتصال اشیا به 
اینترنت می توان از قابلیت ها و کارکردهای جدید این 
وسایل بهره مند شد. این امکان سبب می شود به عنوان 
مثال شرکت سازنده قابلیت کنترل و تنظیم دستگاه و 
دسترسی به تمام اطلاعات و خروجی آن را داشته باشد.

سردار جلالی: 

به تغییرات اقلیمی مشکوک هستیم 

مازیار آقازاده

حسن بختیاری زاده
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اقتصادی

عضو کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران :

بارانتوارداتمقابلهشود!
عضو کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران گفت: در حوزه واردات کالا ضروری 
است که از تمام رانت ها جلوگیری شده و امکان واردات تنها برای افراد خاص نباشد 
ضمن این که ایجاد محدودیت های صادراتی، زمینه ساز تخلفات بسیاری شده است که 

باید برای آن فکری کرد.
محمدرضا صفا در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: علاوه  بر این که باید از اعمال رانت ها 
و اخذ مجوز واردات به  وسیله رانت جلوگیری شود، باید ارائه مجوزهای واردات کالا برای 

همه اقشار جامعه آسان شود تا همه بتوانند کالاهای خود را به راحتی وارد کنند.
وی ادامه داد: در این زمینه واردات نباید به افراد خاص محدود شود زیرا محدود کردن 
امکان واردات به افراد خاص، منجر به مسائلی همچون موضوعات پیش آمده در واردات 
خودرو می شود. بنابراین از بین بردن تمام رانت ها، آسان و روان سازی شرایط دریافت 
مجوزهای ثبت سفارش کالا برای واردات چه در کالاهای اساسی و چه کالاهای یارانه ای، 

از مهمترین مسایلی است که باید در اولویت های کاری وزیر جدید صمت قرار بگیرد.
عضو کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران افزود: گذشته از واردات، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در موضوع شرایط صادرات نیز باید اصلاحاتی انجام دهد. در 
این زمینه باید روان سازی صادرات کالا صورت گیرد و نمی توان تاجر را موظف کرد که 
ارز خود را چگونه برگرداند. صادرکننده باید به راحتی کالای خود را بفروشد و سپس ارز 
حاصل از صادرات را برگرداند. وی با تاکید بر این که در بخش صنعت، راه اندازی کارگاه ها 
و شبکه های صنعتی کوچک مورد نیاز است که تولیدکننده داخلی بتواند تولید خود را 
با قیمت پایین تر و رقابتی عرضه کند، گفت: زمانی که در واردات کالا از مجوزهای خاص 
استفاده نشود و دست فعالان این حوزه باز گذاشته شود، قیمت های پایین و ثابتی در 
بازار به وجود می آید که مشتری توان خرید آن را دارد اما اگر واردات کالایی در اختیار 
یک شرکت یا فرد خاص باشد، تعیین کننده قیمت بازار نیز آن افراد خاص می شوند. 
صفا با بیان این که با تصویب پیمان سپاری های ارزی، اکثر صادرکنندگان کالای خود را 
با کارت های یک بار مصرف صادر می کنند، اظهار کرد: این موضوع را مسئولان مربوطه 
اگر نمی دانند باید به آنها گوشزد کرد. اما اگر نمی خواهند بدانند بحثی جداست. رییس 
اتاق بازرگانی بندرعباس ادامه داد: در حال حاضر بایستی تمرکز اصلی روی صادرات و 
واردات باشد. واقعیت این است که در واردات باید با بالا بردن و پایین آوردن و متناسب 
کردن تعرفه، قیمت را برای مصرف کننده پایین نگه داشت. اگر جلوی واردات گرفته شود، 
قاچاق گسترش داده می شود؛ اگر هم باز گذاشته شود، تولید داخل نابود می شود؛ لذا 
لازم است با تعرفه درست، انضباط کاری و اجرای تعرفه یکسان، باعث شوند که تمام 
واردکنندگان از یک مدار خاص واردات خود را انجام داده، با یک قیمت مشخص کالای 
خود را از گمرک ترخیص و با یک قیمت مشخص به مشتری عرضه کنند. وی خاطرنشان 
کرد: در بخش تولید داخل نیز باید با ایجاد ظرفیت های لازم، حجم تولیدات داخلی را 
بالا برد که قیمت تمام شده برای تولیدکننده پایین باشد و مشتری نیز توان خرید آن کالا 
را داشته باشد.  ارزش پول ملی در شش ماه گذشته در حدود سه و نیم تا چهار برابر تنزل 
پیدا کرده و ارزهای خارجی رایج بالا رفته است؛ لذا می توان با واردات منطقی، تولید 
داخلی با کیفیت، دادن یارانه مناسب که شامل یارانه انرژی نیز می شود و با ایجاد تعرفه 

مناسب، جلوی واردات بی رویه را گرفته و کمک به تولید داخل کرد.

دژپسند تشریح کرد
برنامههایوزارتاقتصادبرایکاهشتاثیرتحریمها

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: عبور از شرایط سخت، مشقاتی هم دارد و البته این 
مشقات را نباید صرفا مردم تحمل کنند. اول ما باید مشقات را تحمل کنیم و بعد مردم 
متحمل آن شوند. فرهاد دژپسند در حاشیه جلسه دیروز استانداران با وزیر کشور در جمع 
خبرنگاران با اشاره به برنامه ریزی وزارت اقتصاد برای کاهش تاثیر تحریم ها گفت:دشمن 
سعی می کند از تمام امکانات برای مواجهه با قدرت رو به رشد ایران اسلامی استفاده 
کند. ما هم از ابتدای انقلاب تاکنون آب دیده شدیم و تجربه داریم و شرایط سختی را 
پشت سر گذاشته ایم. در وزارت اقتصاد برنامه ریزی لازم برای این شرایط را انجام داده ایم 
و روز تعطیل هم جلسه داشتیم، چرا که از زمان باید بهترین استفاده را کنیم.وی افزود: 
از ظرفیت های انسانی و مالی نیز باید استفاده کنیم و عبور از شرایط فعلی چندان 
سخت نیست، اما به معنا نیست که جدیت لازم را به خرج ندهیم.دژپسند ادامه داد: 
قطعا همکاری و همراهی مردم ایثارگرمان را در این شرایط می خواهیم که بدانند که عبور 
از شرایط سخت، مشقاتی هم دارد و البته این مشقات را نباید صرفا آنان تحمل کنند. 
اول ما باید مشقات را تحمل کنیم و بعد مردم تحمل کنند و در نهایت با هم مشکلات را 
تحمل کنیم.وزیر اقتصاد در پاسخ به پرسشی درباره تعداد مشمولان قانون بازنشستگی 
در وزارت اقتصاد اظهار کرد: همکارانی که مشمول این قانون بودند مشکلات شان حل 
شده و در حال حاضر کسی را نداریم که مشمول قانون بازنشستگی شود. شرکت های 
تابعه وزارتخانه هم اگر کسی را دارند که مشمول این قانون است باید تا مهلت قانونی لغو 
قرارداد کنند.دژپسند با بیان اینکه برای جذب سرمایه گذاری خارجی ظرفیت بومی و 
قومی بالایی داریم و می توانیم از این فرصت استفاده کنیم، گفت: امروز با استانداران 
به این نتیجه رسیدیم که از پتانسیل استانی برای جذب سرمایه گذاری خارجی استفاده 
کنیم.وی در پایان درباره محور اصلی جلسه امروز با استانداران گفت: در این جلسه با 
استانداران به تفاهم رسیدیم که در اصلاح نظام بانکی، افزایش کارآمدی نظام مالیاتی 
و چابک سازی و اقتدار گمرکات همکاری خوبی داشته باشیم که استقبال شده و برای 

جذب سرمایه گذاری خارجی هم اعلام همراهی خوبی صورت گرفته است.

رییس کل بانک مرکزی ؛

تهدیدتحریمهارابهفرصتتبدیلمیکنیم
رییس کل بانک مرکزی گفت: ما تهدید تحریم ها را به فرصت پیشبرد امور کشور تبدیل 

خواهیم کرد.
دکتر همتی صبح دیروز در همایش استانداران سراسر کشور با تاکید بر رهنمودهای مقام 
معظم رهبری مبنی بر اهمیت درونزایی و برونگرایی دراقتصاد مقاومتی با اشاره به وجود۱۶ 
استان مرزی در کشور، افزایش صادرات به ۱۵ کشور همسایه را به شرط رعایت مواردی ، 
شاه کلید توسعه اقتصاد کشور در شرایط فعلی خواند و ایجاد هماهنگی بین بانک مرکزی و 
وزارتخانه های کشور، صنعت معدن و تجارت و جهاد کشاورزی را برای مدیریت صادرات در 
استان های مرزی ضروری دانست. رییس شورای پول و اعتبار با بیان اینکه صادرات وقتی 
برای کشور مفید است که موجب ورود ارز یا کالا به کشور شود، صادرات ریالی را به مثابه 
خروج سرمایه از کشور دانست و برنامه های بانک مرکزی برای جلوگیری از این امر و کمک 
به صادرکنندگان برای ورود ارز حاصل از صادراتشان به چرخه اقتصادی کشور را تشریح 
وتاکید کرد بزودی تمهیداتی را که برای نحوه برگشت ارز صادرکنندگان به چرخه اقتصاد 
درنظر گرفته شده اعلام می کنیم .رییس کل بانک مرکزی افزود: صادرات غیرنفتی ما در 
هفت ماه اول امسال ۲۷میلیارددلار بوده و نسبت به سال گذشته در همین مدت افزایش 
بیش از ۱۳درصدی داشته است. همتی همچنین با اشاره به شکست امریکا در به صفر 
رساندن صادرات نفتی کشور از انجام مذاکرات جدی و مثبت با ۸ کشوری که معافیت خرید 
نفت از ایران را گرفته اند خبر داد. وی افزود در۷ماهه امسال ۳۱میلیارددلار برای واردات 
کالاها وخدمات ارز تامین شده است که بیش از ۲۳میلیارد دلار ان توسط بانک مرکزی و 
کمتر از ۷میلیارد ان توسط صادرکنندگان غیر نفتی درسامانه نیما تامین شده است و از 
مبلغ تامینی ارز تاکنون ۱۰میلیارد دلار برای کالاهای اساسی ، دارو و تجهیزات پزشکی 
اختصاص یافته است وامیدواریم باتصمیماتی که اتخاذ شده عرضه ارز توسط صادرکنندگان 
در سامانه نیما بزودی افزایش یابددکتر همتی در پایان به سوالات متعدداستانداران پاسخ 
داد وبه تشریح اقدامات بانک مرکزی برای اصلاح نظام بانکی و تمهیدات نظام بانکی برای 

تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی پرداخت.

سازمان حمایت :

گرانفروشان،مبلغاضافهبلیتزایراناربعین
رابازمیگردانند

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در اطلاعیه ای اعلام کرد که پس 
از پیگیری های این سازمان، شرکت های هواپیمایی، ریلی و جاده ای موظف هستند 

اضافه دریافتی از مشتریان در ایام اربعین حسینی را مسترد کنند.
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در این اطلاعیه، افزود: در هفته 
های گذشته بازرسان این سازمان و سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها در فرآیند 
پایش و بررسی نحوه عملکرد شرکت های متولی حمل و نقل مسافری مراسم اربعین 
)هواپیمایی، ریلی و جاده ای( گشت های مشترک بازرسی با همکاری دستگاه های 
ذیربط انجام دادند.  در این گشت ها تعدادی از واحدهای متخلف شناسایی و پرونده 
تخلف به ادارات کل تعزیرات حکومتی معرفی شد. بنابراین افرادی که در این ایام، بلیت 
را بیشتر از نرخ مصوب تهیه کردند می توانند از طریق تماس با شماره تلفن ۱۲4 و یا 
مراجعه حضوری و اینترنتی به ستاد های خبری مستقر در سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان های محل اقامت، شکایت کنند.  سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان در این اطلاعیه تاکید کرد که در صورت احراز تخلف، اضافه دریافتی ها 
مسترد خواهد شد. براساس اعلام سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
نرخ حمل و نقل جاده ای مسافر در ایام اربعین حسینی در تاریخ یکم تا ۱۳ آبان ماه از 
تهران به مهران از ۷۲ هزار تومان تا ۱۵۰ هزار تومان متغیر بود.  همچنین نرخ مصوب از 
تهران به مران مرز شلمچه نیز از یکصد هزار تومان تا ۱۷۰ هزار تومان بود.  نرخ حمل و 
نقل هوایی رفت و برگشت تهران به نجف یا تهران به بغداد ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
بود. نرخ بلیت دو طرفه مشهد به نجف یا مشهد به بغداد نیز ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 

مصوب شد. 
نرخ بلیت مسیر یک طرفه تهران به بغداد یا نجف یا بالعکس یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
تومان و مشهد به نجف و بغداد یا بالعکس یک میلیون و 4۰۰ هزار تومان بود.  نرخ حمل 
و نقل ریلی تهران به کرمانشاه بین ۷۰ تا ۱۰۵ هزار تومان براساس خدمات ارائه شده و 

غذا متغیر بود.

کارشناسان می گویند رهایی اقتصاد از خام فروشی منابع طبیعی جز با اصلاح 
زیرساخت های اقتصادی، تقویت تولید و توسعه صنایع پایین دستی و تبدیلی در عرصه 

های مختلف بویژه نفت و صنایع معدنی حاصل نمی شود.
تجدید نظر در خام فروشی منابع طبیعی بویژه در حوزه انرژی و اختصاص درآمد آن 
به پوشش هزینه دولت، دهه هاست که در کانون توجه برنامه ریزان، سیاست گذاران 
و کارشناسان اقتصادی قرار داشته و در سند چشم انداز بیست ساله کشور نیز بر آن 

تاکید شده است.
این موضوع در تدوین »الگوی پایه اسلامی ایرانی پیشرفت« که توسط صاحب نظران 
و استادان دانشگاهی و حوزوی پس از هفت سال تهیه شده و به تازگی رهبر معظم 

انقلاب آن را به ابلاغ کردند، مورد تاکید مجدد قرار گرفته است.
در این سند، افق مطلوب کشور و آرمان های پیشرفت در پنج دهه آینده ترسیم شده 

و تدابیر ویژه برای رسیدن به این اهداف طراحی شده است. 
و  منابع طبیعی  از  بهره برداری  از  درآمد های حاصل  از  بودجه دولت  »استقلال 
ثروت های عمومی و انتقال این درآمد ها به مردم با تأمین عدالت بین نسلی« و »توقف 
خام فروشی منابع طبیعی ظرف ۱۵ سال از زمان شروع اجرای الگو و جایگزینی آن با 

زنجیره پیش رونده تولید ارزش افزوده ملی در داخل و خارج کشور« دو بند از مفاد این 
سند را به خود اختصاص داده است.

* در حوزه استفاده از منابع طبیعی باید تجدید نظر کنیم 
»ابوذر ندیمی« کارشناس اقتصادی درباره این سند و راههای مقابله با خام فروشی 
به ایرنا گفت: بودجه سالیانه کشور مهمترین نقش را در ارتباط با فروش فرآورده های 
طبیعی، منابع زیرزمینی و نفت و گاز دارد زیرا در سند بودجه میزان برداشت و فروش 

نفت و حتی راههای هزینه کردن آن دیده می شود.
این نماینده ادوار مجلس با اعلام اینکه به طور کلی بیش از یک چهارم بودجه عمومی 
دولت ها از فروش نفت تامین می شود، افزود: نفت به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
بر تولید، اشتغال و سرمایه گذاری و حتی بر درآمدهای دیگر همچون مالیات، حقوق 

گمرکی نیز اثر می گذارد. 
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: ابتدا باید قدردان خداوند باشیم که چنین 
موهبتی را به کشورمان عطا کرده اما در مرحله بعد نگران سرمایه فروشی باشیم زیرا 
در شرایط کنونی بخش عمده ای از منابع طبیعی را به صورت خام می فروشیم در 
حالی که می توانیم آنها را به کالاهایی با ارزش افزوده بالا تبدیل کرده و درآمد چند 

برابری کسب کنیم.
وی اظهار داشت: فروش خام محصولات از نظر ایجاد اشتغال، درآمدزایی و گردش 
نقدینگی در کشور محرومیت های بسیاری برای اقتصاد ایجاد می کند در حالی که می 

توان با توسعه صنایع تبدیلی این محدودیت را رفع کرد.
ندیمی بیان کرد: با بزرگ شدن بودجه عمومی به ویژه بخش جاری و هزینه ای آن، 
بخشی از درآمدهای دولت برای نگهداشت آن هزینه می شود و در نتیجه وابستگی به 

این کالاها افزایش می یابد. 
این کارشناس اقتصادی با تاکید براینکه باید در حوزه استفاده از منابع طبیعی و 
زیرزمینی باید تجدید نظر شود، گفت: در طول چهل سال گذشته بارها درخصوص این 
موضوع صحبت شده اما در عمل هر سال وابستگی کشور به نفت افزایش یافته است. 

* دولت اجازه دهد کارگزاران اقتصادی بخش خصوصی فعالیت کنند 
»حسن خوش پور« کارشناس اقتصادی نیز درخصوص بند ۲4 تدابیر الگوی پایه 
اسلامی ایرانی پیشرفت به ایرنا گفت: بنگاه های اقتصادی می توانند تعامل کارایی را با 
اقتصاد و تجارت بین الملل داشته باشند و ارزش افزوده ای که ایجاد می کنند، متکی 

و وابسته به درآمدهای حاصل از نفت خام نباشد. 
وی با بیان اینکه بودجه تبلور حرکت یکساله کشور است، افزود: در تدوین بودجه باید 
تلاش کنیم وابستگی به ثروت های تکرار نشدنی را کاهش دهیم یا اینکه بودجه ای 
نوشته شود که دولت تنها حکمرانی خوب باشد و در تصدی ها و عملیات اجرایی حضور 
نیابد و اجازه دهد بخش خصوصی به تصدی عملیاتی و اداره بر بازار کسب و کار بردارد. 
این کارشناس اقتصادی گفت: دولت بزرگ است و بخش اصلی هزینه ها نیز صرف 
حقوق و دستمزد می شود در نتیجه استفاده از منابع طبیعی و نفت راحت ترین راه 
برای تامین آن است.  وی اظهارداشت: راه درست این است که دولت اجازه دهد 
کارگزارن اقتصادی بخش خصوصی فعالیت کنند و سرمایه گذاری خارجی رشد کند 
و در مقابل دولت در جایگاه خود به اخذ مالیات و عوارض بپردازد و از تامین کالاهای 

عمومی و کارهایی که باید انجام دهد، درآمد کسب کند. 
این کارشناس اقتصادی افزود: شاید یکی از دلایل وابستگی ما به درآمدهای حاصل 
از صادرات نفت خام باشد بی توجهی به مزیت های اقتصادی نقاط مختلف کشور 

است از این رو نیاز است از قابلیت های منطقه به شکل مطلوب استفاده کنیم.
وی یکی دیگر از دلایل وابستگی کشور به درآمدهای حاصل از نفت خام را تمرکز 
تصمیم گیری ها دانست و تاکید کرد که اگر تمرکز زدایی در دستور کار باشد، مدیران 
محلی بهتر می توانند مزیت های اقتصادی و رقابتی خود را برای توسعه کشف و بهره 
برداری کنند. بر اساس بخشنامه بودجه سال ۱۳۹۸ کل کشور که رییس جمهوری 
آن را به همه دستگاههای اجرایی ابلاغ کرده است، دولت تصمیم دارد در سیاست 
های مالی در سال ۱۳۹۸ کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی را از طریق بهبود تراز 
عملیاتی دنبال کند. بنابراین نسبت تراز عملیاتی به تولیدناخالص داخلی باید از پنج 

درصد کمتر شود.

زیرساخت های اقتصادی باید اصلاح شود

گذر از رنج خام فروشی با توسعه صنایع تبدیلی

آمریکا بعد از ماه ها کلنجار با بازار جهانی نفت برای به صفر 
رساندن صادرات نفت ایران، تنها دو روز مانده به تاریخی که برای 
این هدف تعیین کرده بود، به هشت مشتری نفت ایران برای ادامه 
خرید نفت از ایران معافیت داد. معافیتی که عمر آن شش ماهه 

است اما برخی کارشناسان تمدید آن ها را پیش بینی کرده اند.
البته این اجازه با شرط و شروطی به کشورهای مذکور که در میان 
آنان اسامی کره جنوبی، هند، ژاپن، چین، ترکیه، یونان، تایوان 
قطعی است داده شد. یکی از این شروط این بود که هشت کشور 
باید طی شش ماه میزان واردات نفت از ایران را به صفر برسانند. 
همچنین شنیده ها حاکی است پولی از سوی کشورها به سوی 
ایران روانه نمی شود و هشت کشور باید به تاسیس حساب امانی 

برای پول نفت ایران در کشورهای خود اقدام کنند.
بعد از این اتفاقات آخرین گزارش ها بر این اساس بود که مشتریان 
بزرگ نفت ایران پس از دریافت معافیت  از تحریم های نفتی آمریکا 
علیه تهران، برای خرید نفت از ایران آماده می شوند. انتظار می رود 
صادرات نفت ایران افزایش یافته و با صدور معافیت واشنگتن به 
شماری از کشورها، خریداران بزرگ نفت ایران، خریدشان را از ماه 
آینده افزایش دهند. به عبارت دیگر با این اتفاق میزان صادرات 
بازرگانی نشان  آمار  بالاتر خواهد رفت.  نوامبر  از ماه  ایران پس 
می دهد این گروه متشکل از هشت خریدار، حداکثر سه چهارم از 

صادرات نفت دریابرد ایران را خریداری می کنند.
*کره جنوبی، سومین وارد کننده، اولین متوقف کننده

کره جنوبی سومین خواستگار نفت ایران و نخستین کشوری بود 
که واردات خود از ایران به صفر رسانده بود. بعد از این که آمریکا به 
این کشور معافیت داد، شرکت SK Innovation  اعلام کرد در حال 
آماده سازی برای از سرگیری واردات میعانات پارس جنوبی ایران 
در اوایل ژانویه است .این شرکت که به همراه "هانوآ توتال" یکی 
از دو خریدار بزرگ کره ای نفت ایران است، تا ماه ژوییه حدود یک 

میلیون بشکه در ماه میعانات پارس جنوبی را وارد کرد.
حدود ۷۰ درصد از نفت ایران که از سوی کره جنوبی خریداری 
شده، میعانات پارس جنوبی بوده و بیش از نیمی از واردات نفت 
فوق سبک کره جنوبی، از میدان گازی پارس جنوبی ایران بوده 

است.
خریداران نفت کره جنوبی در ماه های اخیر خرید نفت از ایران 
را کاهش داده و به منابع دیگری مانند نفت آمریکا و آفریقا روی 

آورده بودند. واردات نفت کره جنوبی از ایران در ماه سپتامبر برای 
نخستین بار از سال ۲۰۱۲ به صفر رسید. بنا بر آمار شرکت ملی 
نفت کره، در ۹ ماهه سال میلادی جاری، واردات کره جنوبی از 
ایران حدود ۵۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 

یافت و به ۵۸.۲ میلیون بشکه رسید.
کره جنوبی پیش از تحریم ها ۳۰۰ هزار بشکه در روز میعانات 
در سال ۲۰۱۷ از ایران خریداری می کرد که معافیتی که از طرف 

آمریکا اخذ کرده ۲۰۰ هزار بشکه در روز است.
*چین روزانه 360 هزار بشکه از ایران نفت می خرد

چین نام بزرگ ترین خریدار نفت ایران را یدک می کشد و برخلاف 
کره جنوبی که وادرات نفت از ایران را به صفر رسانده بود، به دلیل 
جنگ تجاری با آمریکا همواره طی این مدت، یعنی از زمانی که 
آمریکا مشتریان نفتی ایران را تهدید کرد تا تعامل نفتی خود با ایران 
را به صفر برساند تا روزی که به این کشورها معافیت داد، هرچند 

به میزان کم تر، اما خرید نفت از ایران را ادامه داد. در این راستا، 
رویترز به نقل از یک منبع آگاه گزارش کرده دریافت معافیت از 
تحریم های آمریکا به چین اجازه می دهد در مدت ۱۸۰ روز، ۳۶۰ 
هزار بشکه در روز نفت از ایران وارد کند. طبق آمار گمرکی چین، 
این کشور در فاصله ژانویه تا سپتامبر به طور میانگین ۶۵۵ هزار 

بشکه در روز نفت از ایران وارد کرد.
چین پیش از تحریم ها ۶۵۸ هزار بشکه در روز در فاصله ژانویه تا 
سپتامبر سال ۲۰۱۸ از ایران نفت خریداری کرده بود و گزارش ها 
حاکی است که این کشور اجازه دارد حداکثر ۳۶۰ هزار بشکه در 

روز بعد از اعطای معافیت از ایران نفت خریداری کند.
*ژاپن آماده برای از سرگیری واردات نفت از ایران

در این میان ژاپن که واردکننده تمام و کمال انرژی است و به 
شدت تحت تاثیر تحریم های نفتی آمریکا علیه ایران قرار داشت 
نیز در لیست کشورهای معاف شده ترامپ قرار دارد. وزیر اقتصاد، 

بازرگانی و صنعت ژاپن هفته گذشته  اعلام کرد پالایشگاه های 
ژاپنی به دنبال دریافت معافیت توکیو از تحریم های نفتی واشنگتن 
علیه تهران، آماده سازی برای از سرگیری واردات نفت ایران را آغاز 

خواهند کرد.
به ژاپن رسید، زیرا  اکتبر  اوایل  ایران در  آخرین محموله نفت 
پالایشگاه ها و بانک های ژاپنی تلاش داشتند کلیه مبادلات مربوط 
به نفت را پیش از آغاز تحریم های آمریکا تسویه کنند. بر پایه آمار 
وزارت اقتصاد، بازرگانی و صنعت ژاپن، در فاصله ژانویه تا اوت، نفت 
سنگین ایران ۵۷.4 درصد و نفت فروزان ۲۸.4 درصد از مجموع 
واردات نفت ژاپن از ایران به میزان ۱۶۶ هزار و ۸۹۰ بشکه در روز 
را تشکیل داد .با این حال هنوز میزانی که ژاپن اجازه دارد از ایران 

نفت خریداری کند، مشخص نشده است.
*پالایشگاه های هندی در انتظار بارگیری حدود ۹ میلیون 

بشکه نفت
در این راستا، وزارت امور خارجه هند اعلام کرد که این کشور 
معافیت از تحریم های ضدایرانی را بررسی می کند. راوش کومار - 
سخنگوی وزارت امور خارجه هند - روز جمعه اعلام کرد که هند 
در حال بررسی جزئیات معافیت اهدایی آمریکا به این کشور برای 
تداوم خرید نفت خام ایران است. هند یکی از مذاکره کنندگان 
افزایش  زیرا  بود  معافیت ها  دریافت  برای  آمریکا  با  پروپاقرص 
این  آینده، دولت  انتخابات سال  هزینه های سوخت در آستانه 

کشور را با اعتراضاتی روبرو کرده بود.
تحت این معافیت ها، هند اجازه خواهد یافت حداکثر ۳۰۰ هزار 
بشکه در روز نفت از ایران وارد کند که کمتر از حدود ۵۶۰ هزار 
بشکه در روز وارداتی است که امسال از ایران داشته است. طبق 
آمار کشتیرانی که از سوی بلومبرگ گردآوری شده است، هند 
در سال ۲۰۱۷ تقریبا 4۵۰ هزار بشکه در روز نفت از ایران وارد 
کرده بود .انتظار می رود پالایشگاه های هندی حدود ۹ میلیون 
بشکه نفت برای بارگیری در نوامبر از ایران خریداری کنند. این 
امانی  را در یک حساب  پول خریدشان  پالایشگاه ها هم چنین 

هندی واریز خواهند کرد.
در این میان با این که نام عراق نیز در میان معاف شدگان نفتی 
ایران قرار دارد، هنوز مشخص نشده چه میزان از ایران نفت وارد 
خواهد کرد. میزان خرید قطعی سایر کشورها مانند تریکه، تایوان، 

یونان و... همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد.

معافشدگاننفتی،چقدرازایراننفتمیخرند؟

مدیرعامل بانک عامل بخش مسکن  اعلام کرد
پرداختوامساختمسکنبهانبوهسازاناز

محلاوراق
 مدیرعامل بانک عامل بخش مسکن گفت: 
اوراق  از محل  تسهیلات ساخت مسکن 
به  مسکن  تسهیلات  تقدم  حق  گواهی 
انبوه سازان در تهران، تا سقف ۶۰ میلیون 

تومان است.
انواع  درباره  انارکی  رحیمی  ابوالقاسم 
تسهیلات ساخت مسکن برای متقاضیان 
انفرادی و انبوه سازان شامل گواهی سپرده 
حق تقدم یا حساب ممتاز، حساب پس 
انداز صندوق یکم، تسهیلات بدون سپرده 
و تسهیلات بافت فرسوده برشمرد و گفت: 
مجموعه سیاست های بانک به این ترتیب 
بوده است که اولا از انبوه سازان حرفه ای 
حمایت بیشتری بشود، همچنین از انبوه سازانی که با فن آوری های نوین می سازند نیز 
حمایت لازم به عمل آید و در عین حال از بافت های فرسوده و همچنین مناطق کمتر 
توسعه یافته و همینطور از افرادی که الگوی مصرف را در ساختمان رعایت می کنند، 

حمایت شود.
وی افزود: در حوزه ساخت مسکن، پرداخت تسهیلات از محل اوراق گواهی سپرده 
حق تقدم یا همان تسهیلات ممتاز یکی از روش هاست که در این وضعیت افراد می 
توانند به بازار مراجعه کرده و اوراقی را تهیه کنند و این اوراق را به بانک ارایه و از تسهیلات 

آن استفاده کنند.
رحیمی انارکی ادامه داد: سقف های تسهیلات ممتاز در تهران در حالت انفرادی ۶۰ 
میلیون تومان، مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت ۵۰ میلیون و 
شهرهای کوچک 4۰ میلیون تومان است. زوجین امکان استفاده از دو وام را بر روی یک 
پلاک دارند. بدین معنا که می توانند تا ۱۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها و شهرهای 
میانی تا ۸۰ میلیون و تا ۶۰ میلیون تومان زوجین به صورت انفرادی بر روی یک پلاک 

برای ساخت انفرادی استفاده کنند.
مدیرعامل بانک عامل بخش مسکن افزود: در کنار این، انبوه سازان نیز می توانند با 
تهیه اوراق از سقف های تسهیلاتی به ازای هر واحد استفاده کنند. بدین معنا که سازنده 
به عنوان مثال وقتی می خواهد ۱۰ واحد بسازد می تواند در تهران ۱۰عدد وام ۶۰ 

میلیون تومانی تسهیلات دریافت کند.
 این مقام مسئول در نظام بانکی از دیگر روش ها را استفاده از تسهیلات از محل 
حساب صندوق یکم برای ساخت انفرادی واحد مسکونی عنوان و اعلام کرد: در این 
نوع از تسهیلات سقف پرداخت برای تهران ۸۰ میلیون تومان، برای مراکز استان ها و 
شهرهای میانی ۶۰ میلیون تومان و برای شهرهای کوچک 4۰ میلیون تومان است. در 
این نوع از تسهیلات نیز زوجین می توانند به صورت تجمیعی از این تسهیلات استفاده 
کنند. بدین معنا که زوجین می توانند ۱۶۰ میلیون تومان در تهران، ۱۲۰ میلیون تومان 
در مراکز استان ها و شهرهای میانی و در شهرهای کوچک ۸۰ میلیون تومان دریافت 

کنند.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس مطرح کرد
تیکآفایرلاینهابرایافزایشقیمت

بلیطهواپیما
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: تعیین سازو کار نرخ شناور برای بلیط 

هواپیما موجب افزایش قیمت ها می شود.
سیدابوالفضل موسوی بیوکی درباره رویکرد جدید سازمان هواپیمایی کشور مبنی بر 
احتساب نرخ شناور برای تعیین قیمت نهایی بلیط هواپیما، گفت: براساس تصمیم 
جدید سازمان هواپیمایی، ایرلاین ها می توانند ارز خود را از طریق سامانه نیما یا بازار 

آزاد تهیه کرده و در نهایت مابه تفاوت را در قیمت نهایی بلیط بیاورند.
نماینده مردم یزد و صدوق در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: رویکرد جدید سازمان 
هواپیمایی نشان می دهد که برای دولت صنعت هواپیمایی و موضوع ایرلاین برای 
تخصیص ارز دولتی یا نیمایی در اولویت قرار ندارد، زیرا دولت معتقد است که طبقه 
متوسط به بالا از حمل و نقل هوایی استفاده می کنند، از این رو اختصاص ارز دولتی به 
این بخش، با توجه به اولویت های مهم تر کشور برای تأمین کالای اساسی، امکان پذیر 
نیست. وی با بیان اینکه تعیین سازو کار نرخ شناور برای بلیط هواپیما موجب افزایش 
قیمت ها می شود، گفت: زمانی که ایرلاین ها نتوانند ارز مورد نیاز خود را از سامانه 
نیما تأمین کنند، مجبور هستند که از بازار آزاد نیازهای خود را به دست آوردند، که قطعا 
این مسئله در افزایش قیمت نهایی بلیط پروازهای هوایی تأثیرگذار است، زیرا براساس 
آمارهای ارائه شده بیش از ۵۵ درصد هزینه های ایرلاین ها با ارز مرتبط است. موسوی 
بیوکی ادامه داد: به نظر من بهترین راه کار در شرایط کنونی و سازوکار جدید این است 
که در گام نخست وزارت صمت و بانک مرکزی، تمام تلاش خود را برای اختصاص ارز 
نیمایی به ایرلاین ها صورت دهد، حال اگر قرار شد که ارز مورد نیاز از بازار آزاد تأمین 
شود، سازمان هواپیمایی باید با سیاست های نظارتی و اجرایی از تعیین قیمت های 
انفجاری جلوگیری کند. این نماینده مردم در مجلس دهم گفت: کمیسیون عمران 
مجلس نشست های مکرری با مسئولان سازمان هواپیمایی درباره راه کار های کاهش 
قیمت بلیط برگزار کرد و مسئولان این سازمان نیز اقدامات خوبی را برای کاهش قیمت 
بلیط از جمله حذف پروازهای چارتری صورت داده اند. وی تصریح کرد: قطعا شرایط 
کنونی به ضرر ایرلاین ها تمام می شود، زیرا زمانی که قیمت بلیط هواپیما افزایش پیدا 
می کند، تبعا حجم مسافران برای تردد با هواپیما نیز کاهش خواهد یافت، که این 
مسئله تأثیر مستقیمی در کاهش درآمد و سود نهایی شرکت های هواپیمایی خواهد 
داشت. نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: قطعا کنترل تلاطمات بازار 
هوایی نیازمند نظارت و بازرسی دقیق است و دولت باید استراتژی دقیقی را برای 

مدیریت این مسئله صورت دهد.

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اقتصادی مجلس  مطرح کرد
لزومجایگزینیدرآمدهایغیرنفتیبهجای

درآمدهاینفتی
عضو هیئت رئیسه کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی ابراز تاسف کرد: 
زمینه  در  نظارت  و  مدیریت  در  ضعف 
فرآورده  از صادرات  ارز حاصل  بازگشت 
ایجاد  باعث شده در  پتروشیمی،  های 
منابع ارزی و درآمد ارزی دولت اختلال 
ایجاد شود و با این شرایط نیازمند نظارت 

بیشتر در این خصوص هستیم.
سید تقی کبیری  بیان کرد: بیش از 
۲۰ سال است که مقام معظم رهبری به 
همه دولت ها توصیه کرده اند که باید به 
سمت جایگزینی درآمدهای غیرنفتی به 
اما  برویم؛  جای درآمدهای نفتی پیش 

متاسفانه دولت ها در این زمینه کارنامه مثبت چندانی نداشته اند و این وابستگی به 
درآمدهای نفتی همواره وجود داشته است.

نماینده مردم خوی و چایپاره در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به اینکه می شد هر 
سال درصدی از این وابستگی کاهش پیدا کند، افزود: در صورتی که هر سال درصدی 
از این وابستگی را کم می کردیم، امروز که دچار تحریم هستیم با مشکلات کمتری 
مواجه بودیم. اما به نظر می رسد همین حالا هم زیاد دیر نشده و جایگزینی صادرات 
غیرنفتی به منظور افزایش درآمدهای دولت باید به عنوان یک اصل برای دولتمردان 

مورد توجه قرار بگیرد.
کرد:  تصریح  اسلامی،  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیسه  هیئت  عضو 
تجربه مواجه شدن با تحریم ها در سال های گذشته نشان می دهد که اگر نتوانیم 
به جایگزینی درآمدهای غیرنفتی فکر کنیم، آسیب پذیری ما در مقابل تحریم ها زیاد 

خواهد بود. در این راستا پتروشیمی ها منابع خوبی برای ارزآوری محسوب می شوند.
کبیری ارزآوری پتروشیمی ها را منوط به متعهد بودن آنها به همین موضوع دانست و 
گفت: نظارت بر بازگشت ارز حاصل از صادرات پتروشیمی ها مساله مهمی است، اما 
آمارها نشان می دهد ما در این زمینه دچار ضعف بوده ایم. در واقع ضعف در مدیریت و 
نظارت در زمینه بازگشت ارز حاصل از صادرات فرآورده های پتروشیمی، باعث شده در 
ایجاد منابع ارزی و درآمد ارزی دولت اختلال ایجاد شود و با این شرایط نیازمند نظارت 

بیشتر در این خصوص هستیم.
این نماینده مردم در مجلس دهم، اضافه کرد: تنها راه نجات اقتصاد کشور میدان 
دادن به بخش خصوصی در عرصه های مختلف است. یکی از این عرصه ها پتروشیمی 
ها هستند. اما نکته اینجاست که با وجود خصیصه ارزآوری، این صنایع هم در بحث 

مدیریت منابع و هم در موضوع مصرف رآمدها دچار مشکل هستند.
نماینده مردم خوی و چایپاره در مجلس شورای اسلامی، در پایان بیان کرد: هرچقدر 
به بخش خصوصی با رعایت نظارت های دقیق و اصولی و بدون ایجاد مانع در انجام 
فعالیت هایشان میدان داده شود، باعث خواهد شد آنچه در گذشته در این حیطه اتفاق 

افتاده جبران شود.
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وزیر ورزش و جوانان در دیدار با رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا:

مسائل سیاسی را از ورزش جدا کنید

وزیر ورزش و جوانان در دیدار با رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت: حق تیم های 
ایرانی است که در ایران از تیم های عربستانی میزبانی کنند، انتظار داریم که ورزش از 

مسایل سیاسی جدا باشد.
»مسعود سلطانی فر« در دیدار با »شیخ سلمان« بیان کرد: ورزش و بخصوص فوتبال را 

پیوند دهنده ملت ها و پیام آور صلح و دوستی ملتها می دانیم.
وی افزود: فوتبال ایران علاوه بر حضور موفق در جام جهانی در تمام رده ها بسیار موفق 

بوده است و خوشحالم که مورد توجه و حمایت کنفدراسیون فوتبال آسیاست.
وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: نبض فوتبال آسیا در ایران می تپد. از همکاری های شما 
برای رشد و توسعه فوتبال آسیا تشکر می کنم، خصوصا تلاش های شما برای استاندارد 

سازی باشگاهها در فوتبال قاره کهن بسیار اثرگذار است. 
سلطانی فر افزود: برای آماده سازی استادیوم آزادی بهترین و بیشترین تلاش را داشتیم 

و خوشبختانه امروز در یک وضعیت مناسب میزبان فینال لیگ قهرمانان آسیا هستیم. 
وی با اشاره به ثبات مدیریت در کنفدراسیون فوتبال آسیا اظهار داشت: ما از برنامه ها و 

قدم های موثر شما حمایت کرده ایم و این موضوع را جدی دنبال می کنیم. 
وزیر ورزش و جوانان شیخ سلمان را یک مدیر فعال و موفق دانست و گفت: احساسات 
متقابل برادرانه بین ما بر قرار است و انشاالله در آینده ای نزدیک دیدارهای ما ادامه خواهد 

یافت. 
سلطانی فر ادامه داد: ظرفیت های فوتبال ایران در کنار کنفدراسیون فوتبال آسیا 

موجب موفقیت بیشتر فوتبال آسیا خواهد شد. 
وی بیان کرد: از شما رسما دعوت می کنم در سفر بعدی به همراه هم از جاذبه های 

فرهنگی و مذهبی ایران بیشتر دیدن کنید. 
وزیر ورزش و جوانان گفت: از رهبر معظم انقلاب تا حسن روحانی رئیس جمهوری، 
رئیس و نمایندگان مجلس و اعضای دولت و طرفداران پرشمار فوتبال ایران همه حامی 

فوتبال هستند و نسبت به مسائل آن توجه زیاد دارند.

رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا:

 ایران یکی از شانس های قهرمانی در آسیا است
رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت: تیم ملی فوتبال ایران نمایش بسیار خیره کننده 
ای در جام جهانی داشت و به اعتقاد من این تیم یکی از شانس های قهرمانی در جام 

ملت های آسیا در سال 2019 است.
»شیخ سلمان بن ابراهیم« این سخنان را در دیدار با »مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و 
جوانان بیان کرد و اظهار داشت: فدراسیون فوتبال ایران در سال 2017 به عنوان بهترین 

فدراسیون آسیا انتخاب شد و این نشان دهنده کار و تلاش زیاد است.
وی ادامه داد: نمایشی که تیم ایران در جام جهانی داشت تحسین اروپایی را هم بدنبال 
داشت و من به عنوان یک آسیایی از این نمایش قدرتمند تیم ملی ایران در جام جهانی 

روسیه بسیار لذت بردم. 
رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت: فوتبال ایران فقط مختص تیم ملی بزرگسالان 
نیست و شما در تمام رده های سنی هم موفق بوده اید. ایران در فوتسال، فوتبال ساحلی و 
بخصوص فوتبال زنان بسیار موفق است و این موضوع موجب سربلندی فوتبال آسیاست. 
وی ادامه داد: برای رفع مشکلات فوتبال ایران و بخصوص باشگاه ها کمک های زیادی 
کردیم و تلاش خود را برای ارتباط بیشتر و بهتر بین اعضای کنفدراسیون فوتبال آسیا 

بکار می گیریم. 
شیخ سلمان اظهار داشت: فوتبال از دیدگاه ما ورزش اول ایران محسوب می شود و 

خوشبختانه روابط کنفدراسیون فوتبال آسیا و ورزش ایران صمیمانه و دوستانه است. 
وی سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان را برادر خود خطاب کرد و گفت: شما حمایت 
هزار درصدی ما را برای فوتبال ایران در کنار خود ببینید و هدف ما حفظ اتحاد و انسجام 

خانواده فوتبال است. 
شیخ سلمان در خصوص موضوع میزبانی ایران از تیم های عربستانی اظهار داشت: 
این مسئله ای بوده که در این روزها در کمیته مسابقات آسیا نیز مطرح شد و همچنین دو 
روز پیش دادگاه عالی سوئیس در مورد آن رای خود را صادر کرده است که این رای بالاتر 
از همه آراء است و ما نمی توانیم روی این رای صحبت کنیم و هر چه باشد اجرا خواهیم 
کرد اما تا آنجایی که به ما مربوط می شود تمام تلاش مثبت خود را برای حل شدن این 

موضوع خواهیم کرد.
رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا، ایران را شانس قهرمانی جام ملتهای آسیا دانست و 

تاکید کرد: ایران در جام ملتهای آسیا شانس زیادی برای قهرمانی دارد.

دومی در رده بندی مدالی؛

سومی تیم ناقص ایران در وزنه برداری 
قهرمانی جهان

تیم ملی وزنه برداری ایران در مسابقات قهرمانی جهان مقام سوم را کسب کرد و در رده 
بندی مدالی دوم شد.

مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان 201۸ در عشق آباد ترکمنستان برگزار شد و در 
پایان تیم ایران مقام سوم تیمی را به دست آورد.

تیم ایران با ترکیب ناقص)هشت نفره ( در این مسابقات شرکت کرده بود و با 44۸ امتیاز 
تیم سوم جهان شد.

 ایران در رده بندی مدالی هم با ۵طلا، 1 نقره  و 2برنز دوم شد.
ایران در سال 2017 قهرمان جهان شده بود اما امسال به دلیل اینکه تیم ناقص اعزام 
شد و بجای 10 نفر با هشت نفر شرکت کرد، نتوانست از عنوان قهرمانی خوددفاع کند. 

تیم چین عنوان قهرمانی را به دست آورد.
*رده بندی تیمی براساس امتیاز:

1-چین با 724 امتیاز
2-بلاروس با 4۸2 امتیاز

۳-ایران با 44۸ امتیاز
*رده بندی تیمی براساس مدال:

1-چین با 9 طلا،11 نقره و ۵ برنز
2-ایران با ۵ طلا، یک نقره و 2 برنز

۳-گرجستان با ۳ طلا و 2 برنز
*عملکرد وزنه برداران ایران در مسابقات جهانی:

7۳کیلوگرم: حسین سلطانی، مقام نوزدهم
۸9 کیلوگرم: عارف خاکی ، مقام دوازدهم

9۶کیلوگرم: سهراب مرادی ، قهرمان )۳مدال طلا(
امیر حقوقی، مقام دوازدهم

102 کیلوگرم: علی هاشمی، قهرمان)طلا مجموع، یک نقره یک ضرب و برنزدوضرب(
رضا بیرالوند، مقام سوم) طلا دوضرب و برنز مجموع(

109 کیلوگرم: محمدرضا براری، مقام ششم
109+ کیلوگرم: علی داودی، مقام هشتم

کاراته کا ایران قهرمان جهان شد 
کاراته کا وزن منهای 7۵ کیلوگرم ایران با برتری مقابل نماینده مطرح ایتالیا به مدال 

طلای رقابت های جهانی اسپانیا دست یافت. 
بیست و چهارمین دوره رقابت های کاراته قهرمانی جهان از سه شنبه هفته گذشته به 

میزبانی اسپانیا و در شهر مادرید آغاز شده است که تا یکشنبه ادامه خواهد داشت.
در این پیکارها، هزار و 117 کاراته کا از 140 کشور حضور دارند. این مسابقات دارای 
بالاترین امتیاز رنکینگ جهانی کاراته برای کسب سهمیه بازیهای المپیک 2020 توکیو 
است. تیم ایران در 2 بخش کاتا و کومیته مردان و زنان در رقابت های فوق حضور یافته 
است. امروز و در فینال وزن منهای 7۵ کیلوگرم »بهمن عسکری« که با برتری مقابل 
حریفانی از سوئد، چین، قزاقستان، سنگال، ژاپن و روسیه به فینال رسیده بود در مبارزه 
نهایی برابر »لویجی بوسا« نماینده عنوان دار ایتالیا قرار گرفت و با ارائه مبارزه ای حساب 

شده به برتری یک بر صفر دست یافت و نخستین مدال طلای تیم ایران را دشت کرد. 
پیش از این در فینال وزن به اضافه ۸4 کیلوگرم »سجاد گنج زاده« به مصاف »جاناتان 
هورنه« از آلمان رفت و در حالی که 2 امتیاز پیش بود در نهایت ۵ بر 2 مغلوب شد و مدال 

طلا را از دست داد و در تکرار قهرمانی جهان ناکام ماند.
همچنین در دیدار رده بندی وزن منهای ۸4 کیلوگرم »ذبیح اله پورشیب« به مصاف 
»دانیار یلداشف« از قزاقستان دارنده مدال نقره آسیا رفت و با ارائه مبارزه ای حساب شده 

به پیروزی سه بر صفر دست یافت و مدال برنز را از آن خود کرد.
یکشنبه کومیته تیمی مردان ایران که برای سومین دوره متوالی به فینال رسیده است با 
ترکیه روبرو می شود و کاتای تیمی مردان ایران نیز برای رسیدن به مدال برنز با تیم ترکیه 

رقابت می کند.

کاشیما درتهران قهرمان آسیا شد

ناکامی پرسپولیس درکسب عنوان قهرمانی

دیدار برگشت تیم های پرسپولیس ایران و کاشیماآنتلرز ژاپن در فینال لیگ قهرمانان آسیا با 
تساوی بدون گل به پایان رسید تا تیم ژاپنی مقابل چشمان هزاران هوادار پرسپولیس قهرمان 

آسیا شود. 
از ساعت 1۸:۳0 دیروزدر دور برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا، پرسپولیس ایران به 
مصاف کاشیماآنتلرز ژاپن رفت. بازی رفت با برتری 2 بر صفر نماینده ژاپن همراه شده بود و 

این تیم در مجموع به قهرمانی دست یافت.
نخستین موقعیت گل پرسپولیس در دقیقه دوم بازی ایجاد شد. شوت علی علیپور روی 

یک ضد حمله سریع، به شکل خطرناکی از کنار دروازه به بیرون رفت.
در دقایق ابتدایی بازی، توپ بیشتر در اختیار بازیکنان کاشیما بود. هواداران به شدت 
پرسپولیس را تشویق می کردند اما حساسیت بالای بازی روی عملکرد هر دو تیم به خصوص 

نماینده فوتبال ایران تاثیر منفی گذاشت.
در دقیقه 14 سانتر بازیکنان کاشیما به دویی شوما رسید اما شوت خطرناک این بازیکن 

به اوت رفت.

در دقیقه 1۶ کرنر پرسپولیسی ها با ضربه سر مدافعین حریف به میانه زمین برگشت و 
مقابل شجاع خلیل زاده افتاد اما شوت محکم این بازیکن با فاصله زیادی از کنار دروازه به 

بیرون رفت.
در دقیقه 21 علیرضا بیروانوند کار خطرناکی انجام داد و درحالی که توپ را در اختیار 

داشت، مقابل دروازه خودش بازیکن حریف را دریبل زد.
در دقیقه 27 علیپور روی سانتر بشار رسن توپ را با ضربه سر به سوی دروازه کاشیما زد اما 

دروازه بان حریف این توپ را مهار کرد.
در دقیقه 2۸ درحالی که شجاع خلیل زاده به دلیل مصدومیت روی زمین افتاده بود، آبه 
بازیکن حریف توپ را به بیرون نزد و به بازی ادامه داد. همین موضوع باعث شد برای لحظاتی 

بازیکنان دو تیم درگیر شوند.
در دقایق میانی نیمه اول، بازی تب و تاب کمتری داشت و توپ بیشتر در میانه میدان 

در جریان بود.
در دقیقه ۳9 بشار رسن با یک حرکت انفرادی زیبا به آستانه دروازه کاشیما رسید اما ضربه 

او را دروازه بان این تیم مهار کرد.
در دقیقه 42 شوت محکم احمد نوراللهی را دروازه بان کاشیما به میدان برگشت، آدام 
همتی تلاش کرد از توپ برگشتی استفاده کند اما مدافعین حریف اجازه کار را به او ندادند.

در دقیقه 49 با اشتباه مدافعین پرسپولیس، گویی در موقعیت تک به تک با دروازه بان 
پرسپولیس صاحب توپ شد اما علیرضا بیرانوند با خروج به موقع توپ را در اختیار گرفت.

های  موقعیت  برای  سرخپوشان  اما  بود  پرسپولیس  بازیکنان  اختیار  در  بیشتر  بازی 
خطرناک چندان موفق نبودند.

در دقیقه ۶4 علیپور با ضربه ای خطرناک دروازه کاشیما را تهدید کرد اما شوت او با 
اختلاف کمی به بیرون رفت.

از دقیقه ۶۵ محسن ربیع خواه به جای آدام همتی وارد زمین شد. یک دقیقه پس از این 
تعویض محمد انصاری دچار مصدومیت شد و از بازی بیرون رفت. احسان علوان زاده از 

دقیقه ۶9 به جای انصاری وارد زمین شد.
در دقیقه 74 شایان مصلح پس از برخورد با مدافع حریف، در گوشه محوطه جریمه 
کاشیما سرنگون شد اما داور اعتقادی به ضربه پنالتی نداشت. در تصاویر تلویزیونی به نظر 

می رسید که داور تصمیم درستی گرفته است.
در دقیقه 7۸ علیپور بازهم روی سانتر رسن صاحب موقعیت شد اما ضربه سر او با اختلاف 

کمی از بالای دروازه به بیرون رفت تا یک موقعیت دیگر هم از دست برود.
در دقایق پایانی مسابقه، بازیکنان پرسپولیس تلاش می کردند با بازی مستقیم صاحب 
موقعیت شوند. در دقیقه ۸۶ شایان مصلح پشت محوطه جریمه سرنگون شد. این ضربه را 
بشار رسن روانه دروازه کرد که توپ پس از برخورد با مدافعین حریف به آستانه دروازه رفت اما 

دروازه بان کاشیما توپ را به کرنر فرستاد.
در دقیقه ۸9 احمد نوراللهی روی یک توپ برگشتی از ضربه کرنر صاحب موقعیت شد اما 

شوت محکم او با فاصله زیادی از کنار دروازه به اوت رفت.
بیش از ۸0 هزار تماشاگر برای تماشای این دیدار در ورزشگاه آزادی تهران حضور یافته اند. 

»ابوبکر ال کهف« از عمان قضاوت این بازی را برعهده دارد.
»اسحاق جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری، »جیانی اینفانتینیو« رئیس فیفا، »شیخ 
سلمان« رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا، »مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و جوانان، 
»سیدرضا صالحی امیری« رئیس کمیته ملی المپیک، محمدجواد آذری جهرمی وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی و جمع کثیری 
از مدیران و پیشکسوتان فوتبالی و همچنین مسئولان سیاسی، نظاره گر این دیدار حساس 

هستند.
*ترکیب پرسپولیس:

علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی، محمد انصاری )از دقیقه ۶9 احسان علوان زاده(، 
شجاع خلیل زاده، شایان مصلح، کمال کامیابی نیا، احمد نوراللهی، بشار رسن، آدام همتی 

)از دقیقه ۶۵ محسن ربیع خواه(، علی علیپور و گادوین منشا
*ترکیب کاشیما:کو وون سانتائه، شوجی جن، لئو سیلوا، دویی شوما )از دقیقه ۶۸ 
آنزای(، یوما سوزوکی، شوتو یاماموتو، سرجینهو، کنتو میسائو، نیشی دایگو، هیروکی آبه و 

سئونگ هیون

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه ورزش همواره نقش 
موثری در برقراری و حفظ صلح و دوستی میان کشورها ایفا کرده 
و گره های زیادی را گشوده است از تلاش های فدراسیون بین 
المللی فوتبال برای دور نگه داشتن مسائل سیاسی از فوتبال 
قدردانی کرد و افزود: با جلوگیری از ورود مسائل سیاسی به 
فوتبال، فیفا نقش سازنده خود را در همبستگی ملت ها ایفا 

خواهد کرد.
اسحاق جهانگیری پیش از ظهردیروز در دیدار شیخ سلمان 
بن ابراهیم آل خلیفه رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا با اشاره 
به برگزاری بازی فینال لیگ قهرمانان آسیا میان تیم پرسپولیس 
و کاشیما ژاپن اظهار داشت: امروز چشمان علاقمند فوتبال در 
آسیا و حتی جهان نظاره گر این بازی در تهران هستند و امیدوارم 
شاهد یک رقابت خوب و جوانمردانه باشیم تا همه علاقمندان به 

فوتبال از این بازی لذت ببرند.
معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه ایران همواره تلاش کرده 
است عضو موثری در کنفدراسیون فوتبال آسیا باشد خاطرنشان 
کرد: دولت جمهوری اسلامی ایران همواره حمایت های لازم را 
از همه رشته های ورزشی و بخصوص فوتبال از جمله فوتبال زنان 
انجام داده است تا این رشته پرطرفدار در سراسر کشور گسترش 

یابد.
امری  کشورها  میان  سیاسی  اختلافات  کرد:  تصریح  وی 
طبیعی است که گاه شدت می گیرد و گاه به صلح و دوستی 
این  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  از  ما  انتظار  و  می شود  تبدیل 

است که اجازه ندهد مسائل سیاسی بر فوتبال اثر بگذارد و برای 
انسجام میان کشورهای آسیایی تلاش هر چه بیشتری را انجام 

دهد.

 جهانگیری همچنین با قدردانی از حمایت های کنفدراسیون 
فوتبال آسیا از فوتبال ایران، از رییس این کنفدراسیون خواست 
شرایطی فراهم شود تا شاهد حضور نمایندگان ایران در هیات 

رییسه کنفدراسیون فوتبال آسیا و هیات های تابعه آن باشیم.
رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا هم در این دیدار با بیان اینکه 
فوتبال ایران نه تنها نقشی اساسی در فوتبال آسیا بلکه در فوتبال 
بازیگری مهم در سطح فوتبال آسیا  بعنوان  ایران  و  دنیا دارد 

مطرح است.
شیخ سلمان بن ابراهیم آل خلیفه دستاوردهای فوتبال ایران 
را افتخار آمیز توصیف و خاطر نشان کرد: فوتبال ایران نه تنها 
عملکرد درخشانی در سطح آسیا داشته بلکه در جام جهانی 
گذشته هم تلاش خوبی انجام داد و فوتبال ایران در تمام سطوح 
بزرگسالان، جوانان، زنان و فوتبال ساحلی از دستاوردهای بزرگی 

برخوردار بوده است.
وی افزود: کنفدراسیون فوتبال آسیا وقتی که می خواهد به 
رتبه بندی های رسمی اشاره کند یکی از این رتبه بندی ها ایران 
است چرا که یکی از بهترین تیم های آسیا تیم ملی فوتبال ایران 

است.
رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا همچنین با اشاره به برگزاری 
برگزار شد،  در کوالالامپور  اخیرا  که  این کنفدراسیون  کنگره 
گفت: در این کنگره شاهد تجلی همبستگی و وحدت میان اکثر 
اعضای کنفدراسیون آسیا بودیم و این نشانه و الگویی برای دیگر 

کشورها است.
وی افزود: کنفدراسیون فوتبال آسیا یک نهاد متحد است و 
همبستگی خوبی میان اعضای آن وجود دارد چرا که فوتبال باید 

بتواند ملت ها را به یکدیگر نزدیک کند.

معاون اول رییس جمهور در دیدار رییس کنفدراسیون فوتبال آسیا:

فیفا از ورود سیاست به فوتبال جلوگیری کند

ملی پوش والیبال ایران اعتقاد دارد اختلافات به وجود آمده 
میان برخی بازیکنان با فدراسیون شرایط والیبال را شبیه فوتبال 

کرده است!
سیدمحمد موسوی که بدون شک یکی از ستاره های یک دهه 
اخیر والیبال ایران بوده، امسال بعد از کش و قوس های فراوان 
راضی به بازی کردن در لیگ برتر شد. او که در مصاحبه ای اعلام 
کرد حاضر نیست با این شرایط مالی در لیگ ایران به میدان برود، 
در آستانه شروع لیگ تصمیم دیگری گرفت و راهی تیم کم ستاره 

پیام خراسان شد.
مشهدی ها بعد از اضافه شدن موسوی روند خوبی را در پیش 
گرفتند و حالا با 4 برد از ۶ بازی در جمع بالانشین های جدول 
آنها در یک بازی جنجالی و  البته که شب گذشته  قرار دارند. 
پرحاشیه در ارومیه ۳ بر 2 پیروز شدند؛ مسابقه ای که ۵0 دقیقه 
متوقف شد و موسوی هم یکی از چهره های اصلی این جنجال 
ها بود.  جمعه شب گذشته خبر رسید که محمد موسوی که به 
چرایی بازبینی فیلم از سوی داور با موبایل و دوربین صداوسیما 
اعتراض داشته، توسط یکی از عوامل باشگاه شهرداری ارومیه 
مورد حمله قرار گرفته است. به همین بهانه با ستاره ملی پوش 
تیم پیام خراسان همکلام شدیم. در ادامه مشروح صحبت های 

سیدمحمد موسوی با خبرنگار "ورزش سه" را می خوانید. 
کف سالن نشسته بودم و می خندیدم!

واقعا از اتفاقاتی که شب گذشته در ارومیه رخ داد، خنده ام 
گرفته بود. به جای اینکه عصبانی شوم، کف سالن نشسته بودم 
و با نگاه کردن به اتفاقاتی که رخ می داد، می خندیدم. اینکه داور 

به خاطر اعتراض یک تیم از جایگاه خودش پایین بیاید و با موبایل 
فیلم را بازبینی کند، هیچ جای دنیا اتفاق نمی افتد. قبلا هم گفته 
بودم که لیگ ما با این وضع در حد جام رمضان است و الان هم 

ثابت شد که همینطور است.
 داوران خط علنی به ضرر ما پرچم می زدند

خط  داوران  که  داد  رخ  مسابقه  این  طول  در  بارها  متاسفانه 
که خودشان ارومیه ای بودند، به ضرر ما پرچم زدند. تصمیم 
اشتباهشان هم خیلی واضح بود. داور هم خیلی از توپ ها را می 
دیدید؛ اما شاید به خاطر جو سالن جرات نمی کرد پرچم داور 
خط را رد کند! در امتیازات پایانی ست چهارم هم اسپک بازیکن 
حریف به بیرون رفت؛ اما داور خط داخل را نشان داد. داور با اینکه 
دید بود توپ بیرون رفته، به جا داد! حتی خود بازیکنان شهرداری 
ارومیه هم به این تصمیم ها می خندیدند. متاسفانه داور اقتدارش 
را از دست داده بود و به همین دلیل مسابقه به جنجال کشیده 

شد.
گفتم مگر VAR به والیبال هم آمده است؟

تماشاگران  بود.  عجیب  واقعا  دیدم،  ارومیه  در  که  شرایطی 
کف سالن بودند و هیچ کس سر جای خودش حضور نداشت. 
بازیکنان حریف موبایل را دم سکوی داور بردند تا با فیلمی که 
تصمیم  و  کند  بازبینی  را  فیلم  داور  بودند،  گرفته  تماشاگران 
جدیدی بگیرد! بعد از آن هم که داور پایین آمد و پشت دوربین 
صداوسیما قرار گرفت تا صحنه را ببیند. من از داور پرسیدم که 
مگر چنین قانونی هم وجود دارد؟ مگر VAR فوتبال در والیبال 

هم اجرا می شود؟

مرا زدند و من هم فقط نگاه کردم!
در حین اینکه من داشتم با داوران صحبت می کردم، یک نفر 
وسط زمین پرید و به من حمله کرد. این فرد با لباس شخصی که 
یکی از عوامل تیم حریف بود، مرا هل داد و رفتار زشتی داشت. 
من هم که از محرومیت می ترسیدم، فقط ایستادم و نگاه کردم 
تا این آقا هر کاری دلش خواست، انجام دهد! بعد از بازی هم 
شکایتم را تنظیم کردم و نوشتم. خیلی سعی کردم خودم را در آن 
لحظه کنترل کنم. شاید اگر چند سال قبل بود، طور دیگری با این 

فرد که با کت و شلوار وسط زمین آمده، برخورد می کردم.
 شاید با وارد شدن به لیگ اشتباه کردم

 شرایط برگزاری لیگ اصلا خوب نیست. من هم در ابتدای 
فصل تصمیم گرفتم که در هیچ تیمی نباشم؛ اما یکی از دوستانم 
که در پیام خراسان بود، به همراه قوچان نژاد به من لطف داشتند و 
متقاعدم کردند که به این تیم بروم. الان هم می گویم شاید اشتباه 
کردم؛ اما به هر حال پیش خودم گفتم اگر می خواهم به والیبال 
ادامه دهم، نمی توانم یک سال بیرون بمانم. هیچ انگیزه مالی 
برای من وجود نداشت و فقط به خاطر اینکه در والیبال باشم، این 
تصمیم را گرفتم. گاهی اوقات اتفاقاتی می افتد که آدم از بازی 
کردن پشیمان می شود. این نوع اتفاقات کلاس کاری ما را پایین 

آورده است.
 امسال همه تیم ها می توانند قهرمان شوند 

در لیگ امسال تیم ها خیلی به هم نزدیک هستند. مثلا سایپا 
تیمی است که برای قهرمانی بسته شده؛ اما تا الان ۳ باخت 
داشته یا خاتم اردکان 2 باخت را تجربه کرده است. هر تیمی در 

این لیگ می تواند قهرمان شود و هر تیمی هم ممکن است آخر 
شود. تیم ما هم شرایط خوبی در جدول دارد؛ اگرچه دیر تشکیل 
شده و هنوز خیلی هماهنگ نیستیم. از نیم فصل به بعد می 

توانیم شرایط بهتری داشته باشیم.
بازیکنان و فدراسیون نباید رودرروی هم باشند

من 1۵ سالی است که در والیبال هستم و چند رییس فدراسیون 
را دیده ام. به نظرم نباید بازیکنان رودرروی فدراسیون باشند. اگر 
خوش خبر سرپرست تیم ملی بوده، همه می دانیم که از اختیارات 
فدراسیون است که او را جابجا کند. با این حال دلیل برکناری 
اش باید مشخص شود چون همه خبر داشتند که بازیکنان به 
سرپرست تیم ملی علاقه دارند و او در این پست جا افتاده بود. به 

نظرم برای کمک کردن به والیبال باید تغییر رویه بدهیم.

آن آقای کت و شلواری شانس آورد چند سال پیش نبود 

موسوی: گذاشتم مرا بزنند تا بعدا شکایت کنم! 

کاراته کای قمی موفق به کسب چهارمین مدال جهانی نشد

ناکامی امیر مهدی زاده مسابقات
 قهرمانی جهان

امیر مهدی زاده کاراته کای قمی در کسب چهارمین مدال خود از مسابقات قهرمانی جهان 
ناکام شد و دست خالی مسابقات جهانی را ترک کرد.

امیر مهدی زاده کاراته کای قمی در ماه های اخیر نتوانسته در مسابقات پیش روی خود به 
مدال طلا برسد و این بار در مسابقات قهرمانی جهان در اسپانیا ناکام شد و بر خلاف ۳ دوره 

گذشته دستش به مدال نرسید.
مهدی زاده که در مسابقات کاراته جهانی پاریس 2012 طلا گرفته بود، در جام جهانی 
2014 برمن آلمان صاحب برنز شد و در مسابقات جهانی 201۶ لینز اتریش طلای دیگری 
کسب کرده بود این بار در مسابقات قهرمانی جهان در اسپانیا در چهارمین حضور خود وداعی 
زودهنگام با مسابقات داشت. گرچه روی امیر مهدی زاده برای کسب یک مدال باارزش دیگر 
برای ورزش قم و کاراته ایران حساب زیادی باز شده بود اما کاراته کای وزن منهای ۶0 کیلوی 
ایران نتوانست توانایی های خود را بروز دهد. او در دور اول به سختی یک کوبایی را ۵ بر 4 
شکست داد و در دور دوم هم یک ترکیه ای را یک بر صفر شکست داد و گام های لرزانی به سوی 
مراحل بعدی برداشت. در دور سوم، فاجعه از راه رسید و امیر مهدی زاده به یک کاراته کای 
مراکشی به نام عبدالسلام آمکناسی که قهرمان قاره آفریقا محسوب می شود 9 بر 4 باخت و 
بدین ترتیب طلا را از دست داد. امید مهدی زاده این بود که کاراته کای مراکشی به فینال برسد 
تا او بتواند در جدول شانس مجدد برای برنز تلاش کند اما آمکناسی حذف شد و در نتیجه 
مهدی زاده به جدول شانس مجدد هم نرسید. او در 2 تورنمنت اخیر خود پیش از مسابقات 
جهانی کاراته مادرید نیز از کسب طلا ناموفق بوده به طوری که مهدی زاده در مسابقات کاراته 
وان برلین با مدال برنز مسابقات را به پایان برد و در بازی های آسیایی جاکارتا نیز صاحب نشان 
نقره شد که البته ناداوری نقش مهمی در نقره جاکارتای او داشت. کاراته کای قمی در راه 
حضور در المپیک 2020 توکیو قرار دارد و برای حضور در این مسابقات و قرار گرفتن در شانس 
مدال باید در یک سال و نیم باقی مانده به المپیک امتیازات لازم برای حضور در این مسابقات 

بزرگ را کسب کند.

دبیر هیئت ورزش های ناشنوایان  استان قم:

فوتبالیست های ناشنوای قمی عضو تیم 
ملی می شوند

 دبیر هیئت ورزش های ناشنوایان استان قم گفت: فوتبالیست های ناشنوای 
قمی به عضویت تیم ملی در می آیند تا در مسابقات برون مرزی شرکت کنند.

سید وحید غیاثی اظهار داشت: فدراسیون ورزش های ناشنوایان به منظور 
تشکیل تیم ملی فوتبال ناشنوایان برای حضور در رویدادهای برون مرزی آتی، 

اقدام به برگزاری مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی کرده است.
وی افزود: بر این اساس تیم فوتبال ناشنوایان قم در مسابقات قهرمانی کشور 
که در تهران برگزار می شود شرکت می کند و این مسابقات زیر ذره بین کادر فنی 
تیم ملی ناشنوایان قرار دارد و بازیکنان منتخب استان ها به تیم ملی دعوت 

می شوند.
دبیر هیئت ورزش های ناشنوایان استان قم گفت: تیم منتخب استان قم امروز 
شنبه عازم این مسابقات می شود و رضا سلیمی، سیاوش زینال وند، اسماعیل 
شاه زید، سعید خلیلی، مسلم طاهر پور، عزیز الله قنبری، محمدرضا آزادی فر و 

سیدمحمد میر قیصری بازیکنان تیم اعزامی قم هستند.
غیاثی بیان داشت: علاوه بر این نفرات  ، وحید نور اللهی، علی زینال وند، 
سید علی حسینی، مهدی تبریزی  ، بهنام عبادی  ، سید محمد جدایی  ، 
شایان عندلیب اردکان  ، سید مرتضی هاشمی و علیرضا صمدیان سایر بازیکنان 

تیم فوتبال ناشنوایان قم هستند.
قم،  استان  منتخب  تیم  توانمندی های  به  توجه  با  کرد:  عنوان  وی 
فوتبالیست های ناشنوای قمی به عضویت تیم ملی در می آیند تا در مسابقات 
برون مرزی شرکت کنند و پیش از این نیز سیاوش زینال وند و علی زینال وند در 
عضویت تیم ملی فوتبال قرار داشته اند ضمن این که اسماعیل شاه زید بازیکن 
قمی تیم ملی فوتسال ناشنوایان نیز در این مسابقات برای تیم فوتبال استان به 

میدان می رود.

باشکست مقابل گیتی پسند رقم خورد
سقوط سوهان قم

تیم فوتسال سوهان محمدسیما قم در جدول رده بندي بیستمین دوره رقابت هاي لیگ برتر 
فوتسال باشگاه هاي کشور یك پله سقوط کرد.

پایان بازی های هفته پانزدهم فصل جاری لیگ برتر فوتسال ایران به کام فوتسالیست های 
برای شکستن طلسم   و شاگردان حسین صبوری که  نبود  تیم سوهان محمدسیما قم 

ناکامی های یک دهه اخیر به مصاف گیتی پسند رفته بودند با دست خالی بازگشتند.
نکته جالب توجه این است که فوتسال قم نزدیک به یک دهه است که در مقابل تیم 
گیتی پسند اصفهان موفق به کسب پیروزی نشده و تیم فوتسال سوهان محمد سیما قم با 
هدف از بین بردن طلسم پیروز نشدن در اصفهان برابر تیم صدرنشین گیتی پسند صف آرایی 

کرد اما با اختلاف سه گل باخت.
این مسابقه یکی از حساس ترین دیدارهای هفته دوم دور برگشت بیستمین دوره لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور بود که در آن تیم فوتسال سوهان محمد سیما قم با نتیجه چهار 
بر یک شکست خورد تا با این باخت جایگاه پنجمی خود را در جدول رده بندی لیگ برتر از 

دست بدهد.
نماینده فوتسال قم که در دو هفته قبل تیم های پائین جدولی پارسیان شهر قدس و 
شهرداری ساوه را شکست داده بود و تنها به دلیل تفاضل گل کمتر نسبت به فرش آراء مشهد 
در مکان پنجم جدول رده بندی قرار داشت، این هفته به تیم صدرنشین گیتی پسند یکی از 

مدعیان کسب عنوان قهرمانی باخت تا جایگاه خود را از دست بدهد و یک پله سقوط کند.
بازی نیم فصل نخست در سالن شهید حیدریان قم نیز بین تیم های سوهان محمد سیما قم 
و گیتی پسند اصفهان در هفته دوم فصل جاری لیگ برتر فوتسال با تساوی دو بر دو نمایندگان 
قم و اصفهان پایان یافته بود و حالا نماینده قم به دلیل پذیرش این باخت با 2۵ امتیاز و تفاضل 

گل کمتر نسبت به شهروند ساری در مکان ششم جدول است.
فوتسالیست های تیم سوهان محمدسیما قم در هفته سوم از دور برگشت بیستمین دوره 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور این هفته یک دیدار حساس خانگی در مقابل تیم 
مقاومت قرچک پیش رو دارند، تیمی که سعید قلندری و محمدطاها نعمتیان را در نیم فصل 

از نماینده قم جذب کرده است.
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تاثیر ترافیک جاده ای بر بیماری های قلبی عروقی

آلودگی صوتی برای قلبتان بد است
مطابق بررسی های انجام شده، محققان بر این باورند که آلودگی صوتی اثرات نامطلوبی 
بر قلب انسان گذاشته و زندگی در مجاورت مراکزی با سر و صدای ثابت، موجب افزایش 

خطر بروز بیماری های قلبی عروقی می گردد.
یک مطالعه ی جدید که به تازگی انتشار یافته است نشان می دهد سر و صدا در تداخل 
با سطح سلولی بدن، می تواند باعث بروز بیماری های قلبی عروقی همانند حملات قلبی 

و سکته مغزی شود. 
در این مطالعه، محققان چندین مورد از بررسی های جدید مرتبط با این موضوع که 
موجب افزایش آگاهی در خصوص عوامل مخرب عملکرد عروق می شد را مورد بررسی 
قرار داده اند. آن ها همچنین به مطالعه شواهدی از تأثیر سر و صدا بر بروز بیماری قلبی 
عروقی، همچنین اثرات غیر صمعی آن و نحوه تأثیر آن بر سیستم قلبی عروقی پرداختند.
با توجه به شواهد به دست آمده، سر و صدا موجب واکنش بدن به صورت پاسخ استرس 
می شود که به دلیل فعال شدن سیستم عصبی سمپاتیک و افزایش سطح هورمونی بدن 
رخ داده و پس از آن عواقب مربوط با آن آغاز شده و منجر به بروز اختلال و نقص عروقی 
می گردد. این نوع پاسخ استرس موجب افزایش میزان آزادسازی هورمون های مرتبط با 
اضطراب، همانند کورتیزول و آدرنالین می شود که مسئولیت سندرم »مبارزه یا پرواز« بدن 
را بر عهده داشته و می تواند موجب افزایش سرعت پمپاژ قلب و همچنین افزایش میزان 

فشار خون گردند.
علاوه بر این، محققان دریافتند که در میان انواع مختلفی از اصوات، سر و صدای 
مرتبط با سیستم حمل و نقل، بیشتر عامل ظهور عوامل مرتبط با بیماری های قلبی مانند 
فشار خون بالا و دیابت را به خود اختصاص می دهد؛ زیرا سر و صدا با استرس اکسیداتیو، 

عدم تعادل ارادی، اختلالات متابولیکی و اختلال عملکرد عروق مرتبط می باشد.
شلوغ،  جاده های  نزدیکی  در  سکونتشان  محل  که  افرادی  محققان،  گفته ی  به 
فرودگاه ها و مسیرهای عبور و مرور قطار قرار دارد، در مقابل ابتلا به بیماری های قلبی 

مستعدتر از سایرین هستند.
محققان نتیجه گرفتند به کار گیری استراتژی های کاهش آلودگی صوتی همانند 
مدیریت و کنترل ترافیک، ایجاد تایرهای کم صدا برای وسایل نقلیه، استفاده از ترمزهای 
کم صداتر در قطارها و مدیریت مناسب ترافیک هوایی می تواند در کاهش عوامل خطر 
که مرتبط با آلودگی صوتی ناشی از حمل و نقل بوده و در ایجاد بیماری های قلبی عروقی 

نقش دارند، کمک کند. 
به عقیده ی محققین این پژوهش، به منظور حفاظت هر چه بیشتر از سلامت عمومی، 
نیاز به طراحی و اجرای قدرتمندانه ی قوانین پیشگیرانه، به منظور جلوگیری از وقوع 
آلودگی های صوتی، به خصوص آلودگی صوتی مرتبط با بخش حمل و نقل لازم و 

ضروری است.
باید توجه داشت که ترافیک جاده ای به مراتب بیشترین مشارکت در ایجاد آلودگی 
از  آلودگی  این  میزان  کاهش  برای  اغلب  و  است  داده  اختصاص  خود  به  را  صوتی 
روش هایی نظیر اعمال محدودیت سرعت، استفاده از سطوح جاده ای کم صدا و ایجاد 

موانع سر و صدا در کنار جاده های اصلی استفاده می گردد. 
اده های اصلی استفاده می گردد. 

با این تفاسیر و با توجه حجم بالای این نوع از آلودگی و افزایش مدت زمان مواجهه با 
آن، استفاده از دیگر راهبردهای ممکن نظیر مدیریت و کنترل ترافیک و توسعه تایرهای 

کم صدا اجتناب ناپذیر و بسیار مهم خواهد بود.
همچنین با توجه به پیشرفت سیستم حمل و نقل هوایی در دهه های اخیر و خطرات 
بسیار زیاد آلودگی ناشی از تردد این ناوگان، خصوصاً در هنگام شب، استراتژی های 
مرتبط با کاهش و یا منع عبور و مرور شبانه باید مدنظر قرار گرفته و حتی المقدور افزایش 

یابد.

اگر استحمام نیز نمی تواند بوی بدی که از بدن شما سرچشمه می گیرد را از بین 
ببرد، این می تواند نشانه ای از کمبود منیزیم باشد.

روایحی که از بدن منتشر می شوند می توانند به دلایل مختلفی شکل بگیرند. 
یک جلسه تمرینات ورزشی شدید که موجب تعریق زیاد شده است یا مصرف مواد 
غذایی مانند پیاز و سیر می توانند از دلایل بوی ناخوشایند بدن باشند. در بیشتر موارد 

استحمام یا رعایت بهداشت دهان و دندان می تواند مشکل را برطرف کند.
به گزارش "ریدرز دایجست"، اما مواردی وجود دارند که روایح بدن می توانند نشانه 
ای از بروز مشکل در بدن باشند. در حقیقت، برخی از بیماری ها می توانند رایحه 
ای منحصر به فرد و ناخوشایند را تولید کنند. بوی بدن در قسمت های مختلف می 
تواند توجه پزشک را به مشکلات سلامت بالقوه معطوف کرده و حتی به تشخیص 

سرطان کمک کند.
بوی بد بدن

اگر استحمام نیز نمی تواند بوی بدی که از بدن شما سرچشمه می گیرد را از بین 
ببرد، این می تواند نشانه ای از کمبود منیزیم باشد. ماده معدنی منیزیم به بوزدایی 
اندام های داخلی بدن انسان کمک می کند و همچنین در بویی که از بدن منتشر می 
شود، نقش دارد. زمانی که بیش از حد کافئین، شکر و غذاهای پردازش شده مصرف 
می کنید، این شرایط می تواند موجب کاهش سطوح منیزیم شود. اگر بوی مطبوعی 
از بدن شما منتشر نمی شود و با نشانه های دیگری مانند گرفتگی های ماهیچه ای، 
بی حسی، و سوزن سوزن شدن مواجه هستید، مراجعه به پزشک و انجام یک آزمایش 

خون ساده برای بررسی سطوح منیزیم ایده خوبی است.
بوی نامطبوع عرق

اگر به یک اختلال گوارشی مانند بیماری کرون یا کولیت اولسراتیو مبتلا باشید، 
ممکن است با کمبود ماده معدنی روی مواجه شوید. این ماده معدنی به بدن در 
مدیریت مواد زائد و سموم کمک می کند. زمانی که به یک بیماری گوارشی مبتلا 
هستید، بدن ممکن است به میزان کافی روی جذب نکند. سطوح بسیار کم روی می 
تواند موجب بوی بدن شود. یک آزمایش خون یا ادرار ساده می تواند سطوح روی را 
مشخص کند. از آنجایی که این شرایط با مساله ای گوارشی مرتبط است، با پزشک 

خود درباره چگونگی مدیریت بوی بدن صحبت کنید.
بوی تخم مرغ فاسد از دهان

اگر مسواک زدن، استفاده از نخ دندان و دهانشویه نمی تواند بوی بد دهان شما را از 
بین ببرد، ممکن است به یک عفونت باکتریایی مبتلا شده باشید. یک باکتری به نام 
اچ. پیلوری که در دستگاه گوارش حضور دارد می تواند عامل این شرایط باشد. برای 
برخی، این باکتری موجب علائم مشهود نمی شود، اما برای برخی دیگر می تواند 
به بیماری بازگشت اسید معده به مری، بیماری سلیاک، زخم های معده، و حتی 
سرطان معده منجر شود. تجویز آنتی بیوتیک می تواند به مقابله با این باکتری کمک 

کند.
بوی سیب فاسد از دهان

زمانی که انسولین به میزان کافی در بدن وجود ندارد، کبد ماده ای شیمیایی به نام 
کتون را تولید می کند که واکنش بدن برای جبران کمبود انسولین است. مطالعات 
نشان داده اند که بوی سیب فاسد در دهان با دیابت مرتبط است. این نشانه ای آشکار 
برای مراجعه به پزشک است. اگر به دیابت مبتلا هستید، استفاده از نوارهای آزمایش 

کتون می تواند به کنترل بهتر قند خون کمک کند.
بینی بدبو

احساس بوی بد در بینی به دلایل مختلفی رخ می دهد که از آن جمله می توان به 
ترشحات پشت بینی، سنگ های لوزه، یک دندان پوسیده، عفونت های سینوس، و 

پولیپ های بینی اشاره کرد. برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
گوش بدبو

جرم گوش ها می تواند بد بو شود. اگر با جرم گوش بد بو مواجه هستید به یک 
عفونت مبتلا هستید که عامل بوی قوی و بد محسوب می شود. موی درون رشد یا 
یک کیست چربی از دیگر دلایل این شرایط هستند زیرا زمانی که عامل عفونت یا 

تحریک پاره می شود محصول جانبی آن تقریبا همواره بوی بدی دارد.
پاهای بدبو 

بوی بد پاهای شما ممکن است ارتباطی با کفش نداشته باشد. تعریق بیش از 
حد پاها می تواند به واسطه یک بیماری نادر به نام هایپرهیدروزیس رخ دهد. برای 
برخی، تعریق چنان شدید است که پاها در کفش به اطراف سر می خورند. اگر با 
تعریق مداوم پاهای خود مواجه هستید، برای بررسی دقیق شرایط و مدیریت علائم 

به پزشک مراجعه کنید.
نفس بدبوی صبحگاهی

اگر بهداشت دهان و دندان را به خوبی رعایت می کنید، هنگام بیدار شدن از خواب 
نباید با بوی بسیار بد دهان مواجه شوید. افرادی که به واسطه گرفتگی مسیر بینی 
با دهان تنفس می کنند و در حقیقت آپنه خواب تشخیص داده نشده دارند به طور 
معمول بوی بدن دهان هنگام بیدار شدن از خواب را تجربه می کنند. اگر با نفس 
بدبوی صبحگاهی مواجه هستید و خروپف می کنید، به ویژه اگر همواره با احساس 
خستگی مواجه هستید، مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق شرایط و ارائه درمان 

مناسب بهترین گزینه است.
مدفوع بدبوتر از همیشه

مدفوع هیچگاه بوی خوبی ندارد، اما اگر به طور مداوم با مدفوع شل، اسهال شدید، 
اسهال خونی، یا مدفوع بدبو مواجه هستید، بهترین گزینه مراجعه به پزشک برای 
بررسی دقیق تر شرایط است. رژیم غذایی شما می تواند موجب تغییر بوی مدفوع 
شود، اما برخی افراد مبتلا به عدم تحمل لاکتوز یا سی دیفیسل، یک عفونت روده 

ای، دارای مدفوع بدبوتر از حالت عادی هستند.
بوی ماهی فاسد

تریمتیلامینوریا که بیشتر به عنوان »سندرم بوی ماهی« شناخته می شود، یک 
اختلال نادر ژنتیکی است که در آن آنزیمی به نام FMO3 نمی تواند وظیفه خود که 
تجزیه تریمتیلامین است را انجام دهد. تریمتیلامین در غذاهایی مانند شیر، تخم 
مرغ، لوبیا، و گوشت امعاء و احشاء وجود دارد. این ترکیب شیمیایی دارای رایحه ای 
تند و گوگردی است که می توانند همانند ماهی یا تخم مرغ فاسد به نظر برسد. در 
شرایطی که درمانی برای این شرایط وجود ندارد، اما فرد می توانند با پرهیز از مصرف 

مواد غذایی حاوی تریمتیلامین مشکل را به حداقل برساند.
نفس کپکی

نفسی که بوی کپک می دهد یا مشابه با بوی سیر و تخم مرغ فاسد به نظر می 
رسد، به خودی خود آزار دهنده است. اگر بدون مصرف سیر یا تخم مرغ با این شرایط 
مواجه هستید، شرایط نگران کننده است. اگر کبد در سمزدایی خون ناموفق باشد - 
به عنوان مثال به واسطه سیروز کبدی - نفس شما می تواند بوی کپک گرفته و ترش 
شود. مراجعه به پزشک در کوتاه ترین زمان ممکن بهترین اقدام است. مطالعه ای که 
در نشریه Journal of Chromatography B منتشر شد، نشان داد سیروز کبدی می 
تواند بدون هیچ علائمی باشد. از این رو، نفس کپکی ممکن است بهترین و نخستین 

نشانه هشدار دهنده باشد.
بوی ماهی از اندام های جنسی

بوی ماهی در کنار افزایش ترشحات از واژن نشانه ای از واژینوز باکتریایی است. 
همه زنان دارای باکتری هایی در واژن هستند، اما گاهی اوقات تعادل طبیعی آنها بر 
هم می خورد. این شرایط بیشتر هنگام قاعدگی، از دوش گرفتن یا رابطه جنسی زیاد 
شکل بگیرد. پیش از استفاده از درمان های بدون نسخه برای از بین بردن بو، ابتدا 
به متخصص زنان مراجعه کنید. برای درمان عفونت و بوی بد به تجویز آنتی بیوتیک 

نیاز خواهید داشت.
نفسی با بوی ادرار

فرد مبتلا به نارسایی کلیوی ممکن است با نفسی که بویی شبیه به آمونیاک یا ادرار 
دارد، مواجه شود. این به دلیل ناتوانی کلیه ها در پالایش مواد زائد رخ می دهد. 
نارسایی کلیوی می تواند به آرامی شکل بگیرد. اگر با گرفتگی های ماهیچه ای یا 
تورم در پاهای خود مواجه هستید و یا عادات استفاده از توالت شما تغییر کرده اند، 

به پزشک مراجعه کنید.
نفس بدبوی پایدار

اگر با بوی بد پایدار دهان مواجه هستید ممکن است با مشکلاتی در لثه های 
خود مواجه باشید. بوی بد در دهان محصول جانبی فعالیت باکتری ها، پلاک ها، 
و رسوبات سخت روی دندان هاست که به نام تارتار شناخته می شود. عدم رعایت 
بهداشت دهان و دندان موجب تشکیل پلاک اطراف دندان ها و عفونت لثه ها می 
شود که ابتلا به بیماری پریودنتال را در پی دارد. در ادامه، لثه ها هرچه بیشتر عقب 
نشینی می کنند و فضاهایی مناسب برای به دام افتادن ذرات غذا شکل می گیرند که 
عفونت و بوی بد دهان را هرچه بیشتر افزایش می دهد. هرچه زودتر به دندانپزشک 

مراجعه کنید.

دلایل بوی ناخوشایند بدن

وقتی بوی بدن از مشکلات سلامت خبر می دهد

 

مطالعه ای جدید نشان می دهد که با گرم شدن آب و هوا، کاهش قابل توجهی در 
دانه های غذایی مهم از جمله برنج، ذرت و گندم که ۴۲ درصد از کالری مصرفی انسان را 

تشکیل می دهند، دیده می شود.
مطالعه ای جدید نشان می دهد که با گرم شدن آب و هوا، کاهش قابل توجهی در 
دانه های غذایی مهم از جمله برنج، ذرت و گندم که ۴۲ درصد از کالری مصرفی انسان 
را تشکیل می دهند، دیده می شود؛ چرا که افزایش دما، میزان متابولیسم و جمعیت 

حشرات آفت را زیاد می کند.
تا سال ۲۰۵۰، احتمالا دما در فصل رشد از آنچه که در قرن پیش بوده است، فراتر 
خواهد رفت. این افزایش دما ممکن است حداقل دو ویژگی در حشرات آفت را تغییر 

 دهد: اول میزان متابولیسم حشرات و دوم تعداد حشرات، که این تغییرات تاثیر قابل 
توجهی بر کاهش میزان محصولات زراعی خواهد گذاشت.

از نویسندگان این مطالعه می گوید:  پروفسور اسکات مریل از دانشگاه ورمانت و 
تغییرات اقلیمی، اثرات نامطلوبی بر محصولات زراعی خواهد داشت و با این تغییر، شاهد 

افزایش فشار حشرات آفت خواهیم بود.
بررسی های انجام شده در دانشگاه ورمانت نشان داد که چگونه حشرات آفت برنج، 
ذرت و گندم به شرایط مختلف آب وهوایی پاسخ می دهند. یافته ها نشان می دهد 
که افزایش دمای جهانی، به علت حمله حشرات آفت، منجر به افزایش خسارت به 
محصولات به ویژه در مناطق معتدل می شود. انتظار می رود که میزان خسارت ۱۰-۲۵ 
درصد با هر درجه افزایش دما افزایش یابد. محققان توضیح می دهند که علت خسارت 

محصولات زراعی، افزایش در متابولیسم و میزان رشد جمعیت حشرات است.
به دنبال گرم شدن آب و هوا، متابولیسم حشرات افزایش می یابد، لذا تمایل بیشتری به 
خوردن دارند. با توجه به رشد حداکثری جمعیت حشرات در دمای بهینه رشد آن ها، اگر 
دما بیش از اندازه سرد یا گرم شود، رشد جمعیت کاهش خواهد یافت. بنابراین خسارت 

به محصول در مناطق معتدل بیش تر و در مناطق استوایی کم تر خواهد بود.
پروفسور اسکات مریل اظهار داشت: مناطق معتدل دمای بهینه رشد را دارا نیستند 
بنابراین اگر در این مناطق دما افزایش یابد، جمعیت ها سریع تر رشد خواهند کرد. اما 
در مناطق استوایی حشرات به دمای بهینه رشد خود نزدیکند و افزایش دما در واقع رشد 

جمعیت ها را کند می کند.

ضربان  اختلال  دارای  تولد  زمان  در  نوزادان  برخی 
قلب هستند و لذا انجام عمل جراحی باز بر روی سینه 
آنها ضروری است. یک فناوری جدید غلبه بر این چالش 

قدیمی را ساده تر کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، تا به امروز 
کاشت دستگاه تنظیم ضربان قلب در درون سینه نوزادان 
یکی از دشوارترین اعمال جراحی دنیا بوده است. اما 
برای اولین بار یک نمونه مینیاتوری و بسیار کوچک از این 
دستگاه تولید شده که امید می رود با تجاری سازی آن 
کاشت دستگاه یادشده با تنها یک برش کوچک بر روی 

سینه نوزاد ممکن شود.
این امر هم مدت زمان جراحی یادشده را کاهش می 

دهد، هم درد نوزاد را کمتر می کند و هم سرعت بهبودی 
وی پس از پایان جراحی را تسریع می کند.

تولید این دستگاه تنظیم ضربان قلب که ابعادی به 
فناوری  شرکت  همکاری  با  دارد،  بادام  مغز  یک  اندازه 
Medtronic PLC صورت گرفته و البته تصاویر آن هنوز 

منتشر نشده است.
دستگاه یادشده در زیر قفسه سینه قرار می گیرد و 
از طریق دو نانو مجرا روند گردش خون و ضربان قلب را 
تنظیم می کند. این محصول مجهز به یک دوربین است 
که در یکی از مجاری نصب می شود. یک سیم الکتریکی 
هم در مجرای دیگر و برای تحریک قلب قرار می گیرد. 
مشاهده تصاویر دوربین این دستگاه در حین نصب آن 

هم ممکن است و همین مساله جاگذاری آن با سرعت و 
دقت کافی را ممکن می کند.

دستگاه یادشده تا به حال با موفقیت بر روی ۸ خوک 
نصب شده و هر یک از عمل های جراحی مذکور تنها یک 

ساعت به طول انجامیده است.

این روزها بسیاری از بازیکنان فوتبال در تلاش هستند میان توانمندی های جسمانی 
و مهارت هایی مانند دریبل زدن و شوت کردن تناسب ایجاد کنند و حال هوش مصنوعی 

به کمک آنها آمده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نکست وب، تصمیم گیری درست در زمین بازی در 
مورد اینکه در مقابله با بازیکن حریف باید دوید، یا پاس داد یا شوت کرد و اینکه اگر توپ 
در اختیار اوست باید به تکل متوسل شد یا با آن بازیکن کورس گذاشت، کار ساده ای 

نیست و نیازمند تجربه و دانش فراوان است.
قرار است هوش مصنوعی به بازیکنان تیم چلسی کمک کند تا ضمن ارتقای توانایی 

های مغزی خود، قدرت بدنی شان را هم ارتقا دهند.
پژوهشگران دانشگاه لافبوروی انگلیس برای اولین بار موفق به طراحی یک سیستم 
هوش مصنوعی شده اند که مهارت های تصمیم گیری بازیکنان فوتبال را از طریق این 

فناوری نوظهور ارتقا می بخشد.

این سیستم با تحلیل داده های جمع آوری شده از عملکرد بازیکنان فوتبال در چند 
فصل مختلف از لیگ فوتبال انگلیس و بررسی و کنترل عملکرد بازیکنان و توپ های رد 
و بدل شده در هر بازی یک مدل رایانه ای ابداع کرده که در موقعیت های مختلف هر 

بازیکن بهترین پیشنهاد را ارائه می دهد.
مدل یادشده قادر به مقایسه عملکرد بازیکنان مختلف فوتبال نیز است و همچنین می 

تواند عملکرد تک تک بازیکنان را بررسی کرده و آنها را با یکدیگر مقایسه کند.
نتیجه استفاده از این مدل کمک به هر بازیکن فوتبال است تا در هر موقعیتی از میان 
گزینه های موجود بهترین تصمیم را بگیرد و بتواند تیم را به سمت پیروزی رهنمون سازد.
سیستم یادشده نظرات و دیدگاه های مربیان و کارشناسان فوتبال را هم بررسی می 
کند تا مشخص شود آیا نقدهای آنها در مورد بهتر بودن حرکتی در مقایسه با حرکت 
دیگر در زمین بازی درست است یا خیر. از همین رو به نظر می رسد استفاده از سیستم 

یادشده از تنش میان بازیکنان فوتبال و مربیان آنها هم بکاهد.

یک شرکت مشهور معماری قصد دارد یک محله جدید 
در کشور روسیه را به سبکی کاملا تازه طراحی کند که 
مشاهده ساختمان های آن از دور و به خصوص از نمای 

بالا یادآور گلها و گیاهان باشد.
این  نیواطلس،  از  نقل  به  به گزارش خبرگزاری مهر 
برجسته  طراح  و  معمار  حدید  زاها  توسط  که  شرکت 
با  شده  تاسیس  درگذشت  قبل  سال  دو  که  عراقی 
همکاری تعدادی از معماران روس این محله را در نزدیکی 
Rublyovo- محله  این  ساخت.  خواهند  مسکو  شهر 
Arkhangelskoye نام خواهد گرفت و در غرب مسکو 
اسکان  محله  این  ساخت  از  هدف  بود.  خواهد  واقع 
به رشد مسکو در محلی جدید  رو  از جمعیت  بخشی 

است.
همچنین قرار است یک خط متروی جدید نیز در این 

محله احداث شود که راه اندازی آن از سال ۲۰۲۰ آغاز 
شده و در نهایت به خط متروی مسکو متصل خواهد شد.

با ایجاد این محله فضای کافی برای اسکان ۶۶ هزار 
و ۵۰۰ نفر ایجاد خواهد شد و فضای اداری، مدارس، 
درمانگاه، مراکز خرید و زیرساخت های حمل و نقل نیز 
ایجاد خواهند شد. یک سوم این مجموعه هم متشکل 
از جنگل و پارک خواهد بود. نکته جالب طراحی سازه 
ظاهری این ساختمان ها به گونه ای است که یادآور گل 
ها و گیاهان هستند و لذا حال و هوای خاصی را در افراد 
ایجاد خواهند کرد. هنوز جزئیات فنی بیشتری در مورد 

نحوه اجرای این طرح اعلام نشده است.

کاهش دانه های غذایی با گرمایش جهانی/ افزایش تعداد آفات گیاهی

جراحی قلب نوزادان ساده شد

استفاده تیم فوتبال چلسی از هوش مصنوعی برای غلبه بر رقبا

ساختمان سازی به سبک گل و گلبرگ در روسیه
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اجتماعی

مساله بی آبی، از جمله مشکلاتی است که در مناطق کویری قم از جمله روستای 
ایلیخی بلاغی از بخش مرکزی این استان وجود دارد و مردم با این مشکل دست و پنجه 

نرم می کنند؛ داستان تکراری که گویا پایانی ندارد.
بی آبی در روستای ایلیخی بلاغی از بخش مرکزی قم با 34 خانوار و 101 تن جمعیت، 
داستانی تکراری است که بارها صدای آن به گوش مسئولان رسیده است، ولی به گفته 

روستاییان گویی توجهی به این امر نمی شود.
مردمان این روستا حدود 6 سال است که با مشکل کم آبی مواجه هستند و طی شبانه 
روز فقط نیم ساعت آب در جریان است و بقیه شبانه روز با قطعی این مایه حیات مواجه 

می باشند. 
این داستان که شیر آب را باز می کند و قطره ای آب از آن نمی چکد و بعد با ناامیدی 
دبه های آبی را که در کنار یکدیگر چیده بود را به بر روی خاک، کشان کشان می برد و بر 

گوشه ای از حیاط می اندازد تکراری است، ولی شنیدن و دیدن آن زجرآور است.
درختان خشکیده در وسط حیاط روستا نه در انتظار قطره های آب هستند بلکه در 

انتظار باران بوده تا سیراب شوند.
داوود عابدینی عضو شورای اسلامی روستای ایلیخی بلاغی در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا می گوید: مخزن آبی برای سه روستا از جمله نعمت آباد، انجیرلی و روستای ما 
در نزدیک یکدیگر ساخته شده که آب این مخزن روزانه از سوی شرکت آب و فاضلاب 

روستایی قم تامین می شود، ولی این مخزن نیاز مردم این سه روستا را تامین نمی کند.
وی افزود: آب این مخزن قبل از این که به روستای ایلیخی بلاغی برسد در روستاهای 
نعمت آباد و انجیرلی که نسبت به جمعیت روستای ما خانوار کمتری دارند مورد استفاده 
قرار می گیرد، چراکه در این روستاها مرغداری و دامداری وجود دارد و آب زیادی صرف 

آنها می شود.
وی با انتقاد از عدم مدیریت مخزن آب، گفت: اولویت آب رسانی باید به مردم روستا 

باشد نه این که در روستاهای دیگر صرف مرغداری و دام های آنان شود.
ثریا داربام یکی از روستاییان با گله مندی از این که آب ذخیره شده در منبع، نمی تواند 
پاسخگوی مسائل بهداشتی باشد، گفت: این امر باعث به وجود آمدن مشکلات زیادی 

شده است.
وی ادامه داد: هیچ کس به مشکل این روستا رسیدگی نمی کند و حتی مسئولان نمی 

آیند تا از نزدیک مشکل ما را مشاهده کنند و چاره ای برای آن بیاندیشند.
یکی دیگر از اهالی روستا با اشاره به این که کسی پاسخگوی مشکل بی آبی در روستای 
ما نیست گفت: با هر ارگانی تماس برقرار و یا پیامک ارسال می کنیم، توجهی نمی شود 
و بارها این مساله را در بخشداری مرکزی مطرح کرده ایم و بخشدار قول مساعدت داده، 
ولی عملیاتی نشده است. کریم عابدینی گفت: ما در روستای محروم ایلیخی بلاغی 
زندگی می کنیم که در زمان جنگ تحمیلی با داشتن 15 خانوار، سه شهید و هفت جانباز 
و ایثارگر تقدیم انقلاب کرده است، این در حالی است که اکنون به مشکل این روستا 
توجهی نمی شود. وی ادامه داد: بیشتر اهالی این روستا سن زیادی دارند و با سختی 

زندگی خود را سپری می کنند.
وی با تاکید بر این که ما از مسئولان می خواهیم یک مخزن آب جداگانه برای این روستا 

درنظر بگیرند، گفت: با این کار ما می توانیم خود مصرف آب را مدیریت کنیم.
وی اضافه کرد: در 2 روستای دیگر دام و طیور وجود دارد و نیاز به مصرف آب زیاد 
دارند این در حالی است که روستای ما با این مسائل مواجه نیست و می توانیم آب را 

مدیریت کنیم.
وی همچنین گفت: ما ازمسئولان تقاضای تامین آب این روستا را کرده بودیم، ولی 
آنان بدون توجه به مساله آب درحال لوله گذاری شبکه گاز هستند، ما نیاز به گاز نداریم 
و با یک کپسول می توانیم یک ماه را سپری کنیم، در حال حاضر مهمترین نیاز ما آب 

است نه مساله دیگر.
یکی دیگر از اهالی روستای ایلیخی بلاغی با انتقاد از این که کم آبی در روستای ما 
تدبیر درست در  با  باید  با روستاهای دیگر شده است گفت: مدیران  باعث درگیری 
شرایطی که کم آبی در کشور و به تبع آن در این روستا وجود دارد راهکارهایی بیاندیشند 

تا همه مردم از این نعمت برخوردار باشند.
عروج داربام اضافه کرد: تمام درختان و گیاهان در این روستا خشکیده و مهمترین 

دغدغه مردم تامین آب برای رفع نیازهای اولیه و بهداشتی است.
روستا  آب  تامین  برای  ای  چاره  روستا  این  در  حضور  با  خواست  مسئولان  از  وی 

بیاندیشند و این مشکل چند ساله را مدیریت کنند.
خبرنگار ایرنا مشکل این روستا را با معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب 
روستایی قم در میان گذاشت و وحید بذر افشان با ارائه گزارشی از وضعیت آب رسانی 
سیار به روستاهای قم گفت: هفته ای 10 مرتبه آب سیار از قم به مخزن مشترک این 

روستا ارسال می شود.
وی گفت: با تنش آبی در استان قم مواجه هستیم و شرایط خوبی نداریم، از این رو 

مشکلاتی برای اهالی روستا به وجود آمده است.
وی با بیان این که تعداد خودروهای آبرسانی به روستاها محدود است گفت: فاصله این 

روستا تا قم زیاد است و بیش از این در توان این شرکت نیست.
بذرافشان اضافه کرد: نمی توان آب رسانی به این سه روستا را از یکدیگر تفکیک کرد، 

چراکه به صورت مجتمع آب در مخزن وارد و از آنجا به شبکه آب روستاها وارد می شود.
وی گفت: ارسال آب سیار به روستاها بر اساس جمعیت روستا، خانوار و استانداردهای 

لازم صورت می گیرد و بیش از مقدار پیش بینی شده امکان پذیر نیست.
معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب روستایی قم نیز در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا از اتصال روستاهای قم از جمله ایلیخی بلاغی به سرشاخه های دز خبر داد و گفت: 

این طرح مشارکتی با همکاری نهادهای مختلف در حال انجام است.
سید احسان صائبی نیا ادامه داد: هزینه اجرای این طرح بسیار زیاد است که با تامین 

آن سال آینده شاهد اجرای عملیات عمرانی آن خواهیم بود.
وی گفت: تا اجرای این طرح روستاها باید مصرف آب را مدیریت کنند ضمن این که 

هیچ روستایی با روستای دیگر از لحاظ تامین آب برای ما تفاوتی ندارد.
مشکلات بی آبی روستای ایلیخی بلاغی نیازمند تمهیدات و مدیریت است، در غیر این 
صورت شاهد مهاجرت روستاییان به قم و شهرهای دیگر و خالی شدن روستا از سکنه 

خواهیم شد.

روز گذشته صورت گرفت 

تولد نخستین نوزاد مرکز ناباروری دانشگاه 
علوم پزشکی قم

نخستین نوزاد مرکز ناباروری دانشگاه علوم پزشکی قم، دیروز متولد شد و اشک شوق را به 
چشمان مادر و پدر نوزاد و پزشکان آورد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مرکز ناباروری دانشگاه علوم پزشکی قم 
کمتر از یک سال پیش فعالیت خود را در مرکز آموزشی درمانی نکویی هدایتی فرقانی آغاز کرد 

که دیروز نخستین نوزاد این مرکز متولد شد.
این زایمان به صورت نوزادان دوقلو انجام شده که بعد از 10 سال نازایی خداوند به این زوج 

یک دختر و یک پسر عنایت کرده است.
پزشک متخصص این زوج خانم دکتر سلیمی و جنین شناس آنها نیز خانم دکتر صفری 
بودند که با عمل میکرو اقدام به بارداری برای این زوج کرده و بعد از 9 ماه بارداری حال مادر و 

هر دو فرزند خوب و در بهترین شرایط هستند.
دکتر ایرانی خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در بازدید از این نوزادان ضمن تبریک 
گفت: از زمان فعالیت این مرکز تاکنون 30 درصد مراجعه کنندگان باردار شده اند که از نظر 
استانداردهای جهانی آمار مطلوبی است و امروز شاهد متولد شدن نخستین نوزاد مرکز 

ناباروری دانشگاه علوم پزشکی قم بودیم.
وی بیان داشت: 14 مادر دیگر نیز که با کمک متخصصان این مرکز باردار شده اند نیز در 

نوبت هفته های بارداری هستند و به زودی شاهد متولد شدن فرزندان آنها نیز خواهیم بود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: مرکز ناباروری دانشگاه علوم پزشکی قم در 
قالب طرح تحول نظام سلامت راه اندازی شد که 85 درصد هزینه های درمانی توسط دولت 

و 15 درصد نیز توسط خود فرد پرداخت می شود.
دکتر ایرانی خواه گفت: طی شش ماهه امسال هزار و 536 مورد ویزیت برای خانم ها در این 
مرکز انجام شده که 330 مورد آنها منجر به تشکیل پرونده شده است، همچنین هزار و 85 

مورد سونوگرافی انجام و 182 مورد نیز ویزیت آقایان صورت گرفته است.

معاون عمرانی شهرداری اصفهان اعلام کرد

گردش 400 میلیارد تومانی پروژه های عمرانی 
در اصفهان 

از  اصفهان  شهرداری  عمرانی  معاون 
گردش مالی 400 میلیارد تومانی پروژه های 
عمرانی در شهر اصفهان در حال حاضر خبر 
داد و گفت: قرارداد 120 میلیارد تومان از این 
پروژه ها طی یک سال گذشته منعقد شده 
است. همچنین شهرداری اصفهان توانسته 
طی یك سال گذشته، 600 میلیارد تومان 
پروژه عمرانی را نیز به پایان رسانده و تحویل 

دهد. 
ایرج مظفر با اشاره به اینکه در حال حاضر 
و  محلات  در  عمرانی  مختلف  های  پروژه 
و  ساخت  حال  در  اصفهان  شهر  مناطق 
اگرچه  اجرایی شدن است، اظهار داشت: 
یکی از سیاست های مدیریت شهری اتمام 
با این  اما  پروژه های نیمه تمام بوده است 
وجود بیش از 227 پروژه دیگر در حال حاضر 

در سطح شهر اصفهان در حال اجرا است. 
وی ادامه داد: همچنین توانستیم بخشی از بدهی پیمانکاران را پرداخت کنیم تا همچنان 

چرخ طرح های عمرانی شهر حرکت کند.

رئیس شورای اسلامی نسیم شهر تاکید کرد 

حمایت از استعدادهای بالقوه ورزش
بر  شهر  نسیم  اسلامی  شورای  رئیس 
اهمیت ورزش در مدارس تاکید کرد گفت 
شهر  نسیم  شهرداری  و  شهر  شورای   :
قطعا از استعدادهای بالقوه ورزش منطقه 
بویژه ورزش و المپیاد های ورزشی منطقه 

حمایت خواهد کرد.
برگزاری  حاشیه  در  بابایی  حسینعلی 
اولین المپیاد ورزشی درون مدرسه ای که 
در مدرسه جواد ائمه برگزار شد بر اهمیت 
ورزش در مدارس تاکید کرد و گفت ؛باید 
تمام تلاش متولیان امر در جهت توسعه و 
گسترش فعالیت های ورزشی در مدارس 
باشد چرا که همین ورزشکاران المپیاد امروز 
درون مدرسه ای می توانند قهرمانان آینده 
ورزشی کشور باشند. وی ضمن قدردانی از 
کلیه معلمان و دبیران مدرسه دخترانه جواد 
ائمه نسیم شهر افزود ؛ شورای شهر و شهرداری نسیم شهر قطعا از استعدادهای بالقوه ورزش 

منطقه بویژه ورزش و المپیاد های ورزشی منطقه حمایت خواهد کرد.
 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد 

انهدام یک باند مواد مخدر قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر قم از کشف قاچاق 480 لیتر روغن موتور خودرو در نتیجه 

انهدام یک باند مواد مخدر در این استان خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بلفکه گفت: در پیگیری های پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قزوین 
بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد، 2 قاچاقچی قصد دارند مقدار 
قابل توجهی مواد افیونی را با دو دستگاه خودرو پژو پارس از طریق محور مواصلاتی استان قم 
به تهران منتقل کنند که با اطلاع به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان، در عملیاتی مشترک 
دستگیری این افراد در دستور کار پلیس قرار گرفت.وی ادامه داد: با هماهنگی مقام قضایی 
قم، 2 تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم و قزوین برای شناسایی و دستگیری 
خودرو  هر 2  پلیسی  های  اقدام  انجام  با  سرانجام  افزود:  شدند.وی  عمل  وارد  متهمان 
شناسایی، متوقف و سه تن در این رابطه دستگیر و حدود 40 کیلوگرم تریاک کشف شد.بلفکه 
گفت: در اجرای این عملیات یک دستگاه خودرو پژو 405 با بار قاچاق نیز شناسایی، متوقف 
و در بازرسی از آن 96 بطری یک لیتری و 96 بطری 4 لیتری روغن موتور خودرو قاچاق کشف 
شد.وی افزود: در نهایت متهمان به همراه پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضایی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم :

چهار باند سرقت در قم منهدم شد
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با اجرای طرح قدر 2 و به مدت پنج روز در حوزه 
استحفاظی کلانتری 14 این شهر، چهار باند سرقت سیم و کابل برق، باطری، خودرو و 

موتورسیکلت منهدم شد.
سرهنگ مراد حسین جعفریان روز شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در راستای ارتقاء 
امنیت اجتماعی محله محور و استقرار نظم و امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله با 
تبهکاران، مزاحمین نوامیس و اراذل و اوباش، برخورد با سارقان، جمع آوری معتادان متجاهر 
و خرده فروشان مواد مخدر، طرح قدر 2 در حوزه استحفاظی کلانتری 14 ولی عصر)عج( 
اجرا شد.  وی هدف از برگزاری طرح مذکور را کاهش جرایم و پیشگیری از هرگونه ناهنجاری 
دانست و بر استمرار آن تاکید کرد. وی نتایج این طرح را شامل دستگیری 24 تن در پی انهدام 
چهار باند سرقت و همچنین کشف 16 دستگاه خودرو و موتورسیکلت مسروقه، دستگیری 

سه تن از اراذل و اوباش و 46 معتاد متجاهر برشمرد.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد

دستگیری سارقان ساختمان نیمه کاره در قم
رئیس پلیس آگاهی استان قم از دستگیری سه سارق ساختمان نیمه کاره در قم خبر داد و 

گفت: متهمان به 20 فقره سرقت اعتراف کردند. 
سرهنگ احمد کرمی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت از ساختمان های 
نیمه کاره در قم موضوع در دستور کار ماموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.وی گفت: در 
ادامه با بررسی جغرافیای جرم و انجام اقدام های پلیسی، سه تن در این رابطه دستگیر شدند 
و در تحقیقات به 20 فقره سرقت اعتراف کردند.کرمی افزود: سپس 2 مالخر اموال مسروقه 
نیز دستگیر شدند و با هماهنگی مقام قضایی استان طی بازرسی از مخفیگاه متهمان اموال 

مسروقه شامل 51 عدد میلگرد به وزن تقریبی 476 کیلوگرم کشف شد.
وی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضایی استان شدند.

عضو هیئت  رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

کمبود مراکز عرضه کالا و فروشگاه
 در شهرک پردیسان جدی است 

عضو هیئت  رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به مشکلات دست وپا گیر صدور مجوزهای 
تجاری سازی دائم در شهرک پردیسان گفت: کمبود مراکز عرضه در شهرک پردیسان قم جدی 

بوده و باید راهکار مناسبی برای آن اندیشیده شود. 
حسن طلایی با اشاره به مشکلات تجاری سازی در شهرک پردیسان قم اظهار داشت: تهیه 
طرح تفصیلی و مجری احداث این شهرک با  اداره کل راه و شهرسازی استان بوده و شهرداری 

در اصل این مسئله دخالتی نداشته است.
وی با تأکید بر مهم ترین عوامل کمبود مراکز عرضه در شهرک پردیسان افزود: مطابق قانون 
و مقررات 10 درصد از اراضی این شهرک به صورت مطلق به شهرداری تعلق می گیرد اما در 
سازمان زمین شهری این 10 درصد صرفاً به اراضی مسکونی تعلق گرفته و تجاری سازی های 

پردیسان به هیچ وجه در حوزه اختیار شهرداری قرار نگرفته است.
عضو شورای شهر قم گفت: با توجه به این که تجاری سازی های پردیسان طبق تفسیر مسئولان 
سازمان زمین شهری در حوزه اختیارات شهرداری نیست، کمبود مراکز عرضه نیز در این شهرک 
جدی است و شهروندان این منطقه در تهیه نیازهای روزمره خود با مشکلات جدی مواجه 
هستند. طلایی با انتقاد از عدم همکاری دستگاه های استانی در صدور مجوزهای تجاری سازی 
در شهرک پردیسان عنوان کرد: در شرایطی که اداره کل راه و شهرسازی و سازمان زمین شهری 
به مسئولیت ها و وظایف خود در زمینهٔ صدور مجوزهای تجاری سازی در پردیسان عمل نمی کنند 
و در تحویل 10 درصد سهم  شهرداری نیز ممانعت هایی را به عمل می آورند، شورای شهر قم در 

سال های اخیر تصمیم گرفته به صورت موقت و 3 ساله مجوزهای تجاری سازی صادر کند.
عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با اشاره به صدور مجوزهای موقت تجاری تجاری سازی 
در شهرک پردیسان ادامه داد: صدور مجوزهای موقت سه ساله در سال های گذشته نتوانسته 
مشکلات موجود در این منطقه را برطرف کند و ازاین رو نیز متأسفانه هرسال این لایحه به صورت 

مسکن و موقتی تمدیدشده است.
به صورت  تجاری سازی  موقت  مجوزهای  صدور  جاری  سال  در  کرد:  خاطرنشان  طلایی 
یک ساله تمدید می شود تا شهرداری برای صدور مجوزهای تجاری سازی دائمی با سازمان 
زمین شهری و اداره کل راه و شهرسازی  قم به توافق نامه های نهایی برسد. وی مشکلات شهرک 
پردیسان را مورد توجه قرار داد و  ابراز کرد: متأسفانه شهرک پردیسان در حال حاضر با بخش 
قابل توجهی از مشکلات و چالش های اجتماعی روبه رو بوده که دراین بین کمبود مراکز عرضه و 

فروشگاه از مهم ترین مشکلات موجود در این شهرک تازه تأسیس در شهر قم است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد؛

دریافت گواهی نامه بین المللی توسط 
آزمایشگاه مرکزی آب و فاضلاب قم

 17025 ISO/ IEC مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان از دریافت گواهینامه بین المللی
توسط آزمایشگاه مرکزی آب و فاضلاب قم خبر داد.

دکتر علی جان صادق پور از کسب استاندارد بین المللی ISO/ IEC 17025 توسط آزمایشگاه 
مرکزی شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد و گفت: رسالت این استاندارد ایجاد سیستم 

مدیریت برای کیفیت فعالیتهای اداری و فنی آزمایشگاه است.
وی با بیان اینکه اگر آزمایشگاهی موفق به اخذ این گواهی نامه شود اصول استاندارد ایران – ایزو 
9001 را هم تأمین میکند، خاطرنشان کرد:  آزمایشگاه مرکزی شرکت آب و فاضلاب استان قم، 
با هدف ایجاد یك سیستم مدیریتی مبتنی بر کیفیت، طراحی و مستقر شده تا بتواند خدمات 
خود را با بهترین کیفیت ارائه کند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با تاکید بر اینکه 
آزمایشگاه آب و فاضلاب قم فعالیت های مدیریتی، فنی و تخصصی خود را به بهترین نحو اداره 
می کند، اظهار داشت: این آزمایشگاه در تلاش است با اخذ گواهینامه ها و اعتبارنامه های ملی 
و بین المللی، صلاحیت و شایستگی خود را به گیرندگان خدمات و گروه های ذینفع اثبات کند.

وی تاکید کرد:  گواهی نامههای کالیبراسیون، آزمون کفایت تخصصی میکروبی و آزمون 
کفایت فیزیکی و شیمیایی، معتمد محیط زیست و ایزو OHSAS در سال 1397  توسط 

آزمایشگاه مرکزی آب فاضلاب تمدید شد.
دکتر صادق پور با بیان اینکه گواهی نامه ISO/ IEC 17025  نیز در سال جاری برای نخستین 
بار توسط این آزمایشگاه اخذ شد، یادآور شد: اقدام برای اخذ این گواهینامه از سال 95 صورت 
گرفت و پس از انجام ممیزیهای اولیه در سالهای 95 و 96 ،ممیزی نهایی بر اساس استاندارد 
ISO/ IEC 17025 در شهریورماه سال 1397 توسط ممیزان شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور با موفقیت انجام و گواهینامه مربوطه اخذ شد. وی تصریح کرد: بر اساس ممیزهای 
انجام شده انجام تمام عملیات مدیریتی و فنی آزمایشگاه مرکزی آب و فاضلاب قم شامل انجام 
آزمونها، کنترل کیفیت، تضمین کیفیت، صحهگذاری، تخمین عدم قطعیت، نمونه برداری، 
گزارش دهی و ... تحت کنترل و بر اساس استاندارد ISO/ IEC 17025  در حال انجام است. 
یادآور می شود مهندس جانباز مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز از تلاش های 

شرکت آب و فاضلاب استان قم برای  کسب این گواهینامه بین المللی قدردانی کرد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر:

ورود پسماندها به دریا در استان بوشهر 
نیازمند مدیریت است 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر گفت: محیط زیست دریا در این استان با خطر 
مواجه است از این رو باید ورود پسماند به دریا با همراهی دیگر نهادها، تمهیدات اجرایی و اعمال 

قانون مدیریت شود. 
، فرهاد قلی نژاد روز شنبه در نشست با رئیس کل دادگستری استان بوشهر افزود: در مواردی 
مشاهده شده برخی ناآگاهانه در دریا نخاله های ساختمانی ریخته و مناطق جزر و مدی را آلوده 
می کنند. وی بیان کرد: در این زمینه پس از دریافت گزارش ها با همکاران گارد یگان حفاظت 
از مناطق مدنظر بازدید و پس از مشاهده تخلف اقدام لازم برای توجیه و مراحل قانونی و قضایی 
انجام شده است. قلی نژاد ادامه داد: برای تولید کمتر زباله و کاهش حجم آن باید تلاش کرد 

زیرا با تلاش همه جانبه و اجرایی کردن راهکارهای عملی می توان از زباله تولید ثروت کنیم.
رئیس کل دادگستری استان بوشهر گفت: محیط زیست را همواره یک مجموعه تخصصی 

دانسته و در این زمینه آماده هرگونه همکاری در چارچوب قانون هستیم. 
علی جمادی افزود: در حوزه مرتبط با محیط زیست باید تلاش کرد که دیدگاه ها را به هم 
نزدیک  و در راستای عمل به قانون منسجم حرکت کرد و همچنین سیاست ها نیز با اعمال 

فشارهای متعدد تغییر پیدا نکند.
وی بیان کرد: در این ارتباط دادگستری درعسلویه نیز خوب ورود کرده اما سیاست مجموعه 

نیز باید با ما همراه باشد و ما نیز در دستگاه قضا جز قانون از مسیر دیگری حرکت نمی کنیم.
رئیس کل دادگستری استان بوشهر گفت: در بحث آلایندگی ها نیز حمایت می کنیم تا 

درعسلویه محیط زیست و حیات وحش آسیب نبیند.
جمادی ادامه داد: در مسیر احقاق حق محیط زیستی مردم، باید در مقابل فشارهای گاه گاه 

با تکیه به قانون مقاومت کرد.
وی گفت: در حوزه محیط زیست چنانچه طرحی برای پیشرفت تصویب می شود باید دقت 

کنیم که در آن مردم دچار مشکل و آسیب نشوند.
جمادی تاکید کرد: در حوزه محیط زیست باید با بهره گیری از دانش ملی مسیر را با تکیه 

برفرهنگ و علم و  تخصص بومی پیش ببریم.

شهردار کرج :

تاب آوری کرج در مقابل حوادث بیشتر شود 
شهردار کرج با تاکید بر استحکام بخشی بناها گفت: با توجه به موقعیت جغرافیایی کرج می 

بایست میزان تاب آوری این شهر در مقابل حوادث بیشتر شود. 
علی اصغر کمالی زاده روز شنبه در آئین رونمایی از نقشه گسل های کرج ، افزود:کاهش آب 
های زیر زمینی یکی از چالش هایی است که شکنندگی هسته های زمین کرج بی تاثیر نبوده و 

می بایست به فراخور این وضعیت بناها را بیش از پیش مستحکم بسازیم .
وی گفت: انتظار می رود با کمک مطالعات علمی میزان تاب آوری کرج در مقابل حوادثی 
مانند زلزله افزایش یابد. کمالی زاده ادامه داد: رعایت آئین نامه 2800 در مکان های پرخطر کرج 

الزامی است ضمن آنکه بازسازی و مقاوم نوسازی بافت های فرسوده را باید اولویت قرار دهیم.
وی افزود: موضوع مهم در مبحث ساخت و سازها احداث بناهای ناب است که می بایست 
طول عمر ساختمان را بالای 30 سال ببینیم . شهردار کرج گفت: این موضوع در بحث پهنه 

بندی زلزله به روان گرایی کمک می کند .
وی افزود: با کمک مطالعات باید طرح جامع و طرح تفصیلی را به شهروندان ارائه کنیم و در 
حوزه ساخت قدم های موثری را برداریم . کمالی زاده افزود: تسهیل گری شهرداری و همراهی 
وزارت راه و شهرسازی به تسریع در ساخت بناهای مستحکم کمک می کند. کلانشهر کرج با 
جمعیتی حدود یک میلیون و 800 هزار نفر روی چند گسل قرار دارد. طول گسل های استان 

البرز حدود 400 کیلومتر برآورد شده که بخشی از آن در مرکز استان واقع است.

 مدیرکل گمرکات استان قم :

حجم صادرات از گمرکات قم 12 درصد 
افزایش یافت 

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه حجم صادرات انجام 
شده از گمرکات این استان 113 هزار تن معادل 128 میلیون دلار بوده که در مقایسه با مدت 

مشابه سال های 96 و 95 بیش از 12 درصد رشد داشته است. 
محمد خلیلی افزود: رشد وزنی این میزان صادرات درقیاس با مدت مشابه نیز30 درصد بوده، 

که افزایش نرخ ارز دربالا رفتن حجم صادرات تاثیر زیادی داشته است.
وی با بیان اینکه از اول شهریور دولت تعهد ارزی برای صادر کنندگان ایجاد کرد، گفت: با 
توجه به مشکل بودن این کار برای صادر کنندگان، بانک مرکزی سه راهکار عودت ارز، ایجاد 
سپرده در حساب ارزی صادر کننده و واردات در مقابل صادرات را برای رفع تعهد ارزی پیش 

بینی کرده است.
خلیلی همچنین درواکنش به سخنان یکی ازتولیدکنندگان حاضر درجلسه مبنی بر قاچاق 
کالا گفت: از آنجا که صادرات توسط تولیدکنندگان انجام نمی شود، هر فردی که فاکتور در 
اختیار داشته باشد، امکان خارج کردن کالا از استان را دارد، و هیچ اهرم و ابزار قانونی نیز برای 
جلوگیری از آن وجود ندارد، به همین علت اگر گمرکات قم مانع کار آن شود، این صادرات از 

طریق مرز کشور انجام می دهد.

اهدای خون ایثاری است که فرد بدون چشمداشت برای آن 
داوطلب می شود و به این وسیله به روند درمانی و حیات بیمار 
کمک می کند. با توجه به عمر کوتاه سلول های خونی اهدای 

مستمر خون از جمله امور ضروری محسوب می شود.
اهدای خون به طور داوطلبانه، بدون چشمداشت و با نیت 
اهداف خیرخواهانه و انسان دوستانه است البته اهدای خون 

مزیت های فراوانی برای فرد اهداکننده به همراه دارد.
افزایش سلامت قلب و کاهش ریسک سرطان از مزیت های 
اهدای خون است که فرد اهداکننده از آنها بهره مند می شود. 
اهدای خون غلظت و چسبندگی خون را کاهش داده در 

نتیجه پمپاژ خون از قلب به آسانی انجام می شود.
 4.3 درصد اهداکنندگان بانوان هستند

مرتضی نوریان، مدیرکل انتقال خون استان قم با بیان اینکه 
حدود 24 هزار نفر طی هفت ماه ابتدای امسال اهدای خون 
داشتند اظهار کرد: این میزان نسبت به زمان مشابه سال 

گذشته حدود یک درصد کاهش داشته است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در 6 ماهه دوم سال 

داشت  خواهد  بیشتری  افت  خون  اهدای  آمار  مقداری 
ضرورت دارد اهداکنندگان بیشتر برای اهدای خون اقدام 

کنند.
مدیرکل انتقال خون استان قم با بیان اینکه اهداکنندگان 
مستمر خون حداقل دو بار در سال برای اهدای خون مراجعه 
می کنند گفت: این آمار در هفت ماهه اول امسال حدود پنج 
درصد رشد داشته است. اهدای خون بانوان  که 4.3 درصد 
از اهداکنندگان خون را تشکیل می دهند نیز طی این مدت 

رشد داشته است.
وی ادامه داد: آمار اهدای خون بانوان نسبت به کشورهای 
درصد   50 کشورها  برخی  در  است.  پایین  پیشرفته 
اهداکنندگان بانوان هستند ولی در کشور ما میانگین اهدای 

خون بانوان پنج درصد است.
نوریان خاطرنشان کرد: میزان توزیع خون و فرآورده های 
داشته  استان مختصری کاهش  بیمارستان های  به  خونی 
است که البته ناشی از کاهش تقاضای بیمارستان ها و مراکز 
درمانی بوده که این امر نشان می دهد بیمارستان ها در بحث 

مدیریت مصرف خون به طور بهینه عمل کردند.
 تحویل 7 هزار و 500 واحد خون به شبکه خونرسانی کشور

وی عنوان کرد: حدود 7 هزار و 500 واحد خون به شبکه 
خونرسانی کشور تحویل داده شده که به این وسیله نیازهای 
فرآورده های خونی برطرف شده که این امر نشاندهنده تأمین 

ذخایر خونی به اندازه مازاد مصرف در استان است.
مدیرکل انتقال خون استان قم با بیان اینکه اهدای پلاکت 
نسبت به مدت مشابه کاهش داشته است گفت: میزان پلاکت 
به درخواست مراکز درمانی بستگی دارد که درخواست ها 

کاهش داشته است.
وی خاطرنشان کرد: وضعیت خون استان مطلوب است 
و نگرانی در این زمینه وجود ندارد ولی با توجه به اینکه عمر 
سلول های خونی کوتاه است اهدای مستمر خون می تواند در 

تأمین خون نیازمندان مفید واقع شود.
علت های مختلف در زمینه استقبال نکردن از اهدای خون 
وجود دارد که از جمله آنها می توان به ترس از کم خونی اشاره 
کرد که در این زمینه اهداکنندگان باید در نظر داشته باشند 
وضعیت جسمانی آنها پیش از اهدا از نظر سلامت ارزیابی 
می شود و اگر ریسک و خطری برای اهداکننده وجود داشته 
باشد از اهدای خون معاف می شود و در صورت نداشتن منع 

بر اساس تجویز پزشک به اهدای خون می پردازند.
خداپسندانه  امر  سمت  به  را  افراد  دوستی  انسان  روحیه 
حیاتی  نیاز  خون  اهدای  با  تا  می کند  جذب  خون  اهدای 
فرد دیگر را برطرف کنند و زندگی دوباره را به او برگردانند. 
اهدای منظم خون از بیماری های قلبی عروقی و سکته قلبی 
جلوگیری می کند بنابراین نوعی کمک به حفظ سلامت فرد 
است. ایثار اهداکنندگان خون ادامه حیات را برای بیماران 
تصادفات،  مصدومان  زردی،  به  مبتلا  نوزادان  جراحی، 
آسیب دیدگان حوادث غیرمترقبه، بیماران دچار سوختگی، 
مبتلایان به بدخیمی ها، بیماران دیالیزی، بیماران هموفیلی 
به ارمغان می آورد. دریغ کردن از انجام این اقدام ممکن است 

به از دست رفتن جان یک یا صدها انسان منتهی شود.

از ایثار اهداکنندگان خون تا حیات دوباره بیماران

 رشد 5 درصدی اهداکنندگان مستمر خون در قم

داستانی که گویا پایانی ندارد 

بی آبی، داستان تکراری 
روستای ایلیخی بلاغی قم

 رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از ایجاد مجهزترین پایگاه اورژانس 
هوایی کشور در قم خبر داد و گفت: باید نیروهای متخصص بیشتری در اورژانس قم جذب 

شوند.
از آنجا که مهم ترین منبع یک کشور منابع انسانی آن است در مقابل هم حفظ سلامت 
انسان ها باید مهم ترین راهبرد هر کشوری باشد پدافند غیر عامل می تواند در هر شرایطی 

سلامت افراد جامعه را تضمین کند.
پدافند اعمالی است که با استفاده از وسایل و امکانات موجود برای پیشگیری و مقاومت 
پیشروی دشمن و یا به عبارتی برنامه های عملیاتی است که در آن درجه ای از پایداری دیده 

می شود پدافند گفته می شود.
ارتقای  اقدامی است که موجب  پدافند غیر عامل در حوزه سلامت شامل هرگونه  اما 
بهداشت و سلامت جامعه و استمرار خدمات بهداشتی و کاهش آسیب پذیری در زمان 
بحران ها خواهد شد. کارگروه پدافند غیر عامل دانشگاه علوم پزشکی استان قم طبق ابلاغیه 
و دستورالعمل های ابلاغی در 4 حوزه حساس و مهم در عرصه پدافند غیر عامل فعالیت دارد 
و با توجه به این که استان قم در مرکز کشور و در مسیر 17 استان قرار دارد، هم چنین یکی از 
شهرهای زیارتی کشور است، توجه به زیرساخت های مهم این استان در زمینه حوزه سلامت و 
توسعه پدافند غیر عامل در شرایط خاص است که باید مورد توجه مسئولان اجرایی قرار گیرد.
از برنامه های کمیته پدافند غیر عامل دانشگاه علوم پزشکی استان قم و  برای اطلاع 
هم چنین اطلاع از چالش های این کمیته برای رسیدن به اهدافی که به آن ابلاغ شده با 
»محمد شهیدی«، رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم و دبیر کمیته پدافند 

غیر عامل استان قم گفت وگویی کردیم که به شرح زیر است.
پدافند غیر عامل در حوزه کارگروهی که در آن قرار فعالیت دارید در چه زمینه هایی 

تعریف شده است؟
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم براساس دستورالعمل های ابلاغی در 4 

حوزه حساس و مهم در عرصه پدافند غیر عامل مسئولیت دارد.
چالش اصلی ما پیچیدگی روز افزون تهدیدات حوزه سلامت از جمله بیوتروریسم و تهدیدات 
و نجات و  امداد  این چهار حوزه مهم و حساس شامل، رئیس کارگروه  شیمیایی است. 

فوریت های پزشکی، دبیرخانه کارگروه بهداشت، سلامت و بیولوژیک اداره کل پدافند غیر 
عامل استان و هم چنین دبیرخانه قرارگاه زیستی استان قم هستند که زمینه تهیه و تدوین 
طرح های جامع مقابله با تهدیدات در حوزه بهداشت، درمان و سلامت در سطح استان و 

همچنین در اقدامات مورد نیاز برای حفظ و ارتقای برنامه های بهداشت فعالیت دارند.
وظایف اصلی این کارگروه چیست؟

مهم ترین وظیفه این کارگروه در استان، برقراری ارتباط نظام مند و فعال بین ستاد پدافند 
غیر عامل وزارت بهداشت با سایر دستگاه های دولتی و لشکری با هدف ایجاد سازو کار لازم 
برای حفظ سلامت مردم و کاهش آسیب پذیری و هم چنین تداوم خدمات و افزایش ایمنی و 

زیرساخت های حوزه سلامت در مقابل تهدیدات است.
کارگروه پدافند غیر عامل برای رسیدن به اهداف خود با چه چالش هایی روبرو است؟
چالش اصلی در این حوزه پیچیدگی های روز افزون تهدیدات در حوزه سلامت از جمله 
بیوتروریسم و تهدیداتی مانند شیمیایی است که با توجه به خصوصیات منحصر به فرد این 
تهدیدات لازم است تمهیدات لازم در این حوزه اتخاذ شده و ضمن برگزاری دوره های تخصصی 
آموزشی و آموزش های عمومی انجام شود. علاوه بر آن تجهیزات تشخیصی و آزمایشگاه های 

تخصصی و بیش از هرچیز هماهنگی های بین بخشی برای این امر اتخاذ شود.
پدافند غیر عامل دانشگاه علوم پزشکی استان قم در کشور چه جایگاهی دارد؟

مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم به دلیل موقعیت خاص ژئوپولیتیکی 
خود و این که در نزدیکی پایتخت سیاسی کشور قرار دارد به عنوان یکی از ارزشمندترین 

سرمایه های معنوی کشور و نظام به شمار می رود.
هم چنین معین بودن استان تهران و دیگر مؤلفه ها از حساسیت خاصی برخوردار است بر 
همین اساس تلاش شده است تا مجهزترین پایگاه اورژانس هوایی کشور در قم ایجاد شود و 
ناوگان اورژانس پیس بیمارستانی تقویت شود. تلاش می شود که نوسازی تجهیزات و تقویت 
زیرساخت ها با سرعت بیشتری ادامه یابد و نیروهای تخصصی بیشتری هم در اورژانس جذب 
شوند. کمیته پدافند غیر عامل دانشگاه علوم پزشکی استان قم تنها دانشگاهی است که در 
کشور تدریس و آموزش »واحد پدافند غیر عامل« را برای دانشجویان شاخه های علوم پزشکی 

را در کارنامه فعالیت خود دارد.

رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم مطرح کرد

ایجاد مجهزترین پایگاه اورژانس هوایی کشور در قم
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آنکارا به دنبال  ارتقای جایگاه منطقه ای و گرفتن امتیاز ازعربستان است

پرونده قتل خاشقجی
بازی های ترکیه و باخت سعودی

برخی از کارشناسان حوزه ترکیه و خاورمیانه با اشاره به پیچیدگی های پرونده قتل 
»جمال خاشقجی« روزنامه نگار منتقد سعودی در ترکیه، بر این باورند که آنکارا با بهره 
گیری حداکثری از این فرصت به دنبال تثبیت و ارتقای جایگاه منطقه ایش و گرفتن 

امتیاز از دولت عربستان است.
باوجود گذشت بیش از یک ماه از قتل خاشقجی روزنامه نگار منتقد سعودی به 
دست برخی از مقامات عربستان اما این پرونده همچنان باز است. قضیه به سه شنبه 
دهم مهرماه )دوم اکتبر( برمی گردد که خاشقجی پس از ورود به کنسولگری عربستان 

در استانبول ناپدید شد.
به دنبال شواهد ارایه شده و تاکید آنکارا بر قتل این روزنامه نگار توسط سعودی ها، 

مقامات آل سعود تنها چاره را در پذیرش مسئولیت ارتکاب جرم دیدند. 
عربستان سعودی در ابتدا پافشاری می کرد که خاشقجی بدون هیچ آسیبی 
کنسولگری را ترک کرده، بعد گفت که او طی یک نزاع کشته شده و سرانجام اعلام کرد 
که در عملیاتی شرورانه توسط عوامل خودسر به قتل رسیده است. سپس ۱۸ مظنون 
را دستگیر کرد که سرنخ برخی از آنها گفته می شود به بن سلمان ولیعهد این کشور 
می  رسد.در تازه ترین اطلاعات انتشار یافته، دادستانی استانبول در بیانیه ای اعلام کرد 
که خاشقجی را اندک زمانی پس از ورود به ساختمان کنسولگری خفه کرده  اند. سپس 
»یاسین آکتای« مشاور رئیس جمهوری ترکیه نیز در گفت  وگو با روزنامه »حریت« این 
کشور گفت که عاملان این جنایت جسد خاشقجی را قطعه قطعه کرده  و در اسید انداخته  
اند.حال این پرسش به ذهن می رسد که چرا مقامات ترکیه اطلاعات قتل خاشقچی را به 
صورت قطره چکانی اعلام می  کند و این که آنها با پیگیری پرونده مذکور چه اهدافی را 

در حوزه سیاست خارجی دنبال می کنند؟ 
در این ارتباط گروه پژوهش های خبری خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( با برگزاری 

میزگردی به بررسی سیاست خارجی ترکیه با سوژگی پرونده خاشقجی پرداخت. 
دکتر »سید اسدالله اطهری« و دکتر »جعفر حق پناه« دو تن از استادان دانشگاه و 
کارشناسان مسائل ترکیه در کنار »احمد دستمالچی« سفیر پیشین ایران در لبنان و 
اردن و کاردار اسبق ایران در عربستان دراین میزگرد به بیان نظرات خود در این زمینه 
پرداختند. در گزارش پیش رو به شرحی کلی از میزگرد مذکور اشاره می شود و متعاقبا 

نقطه نظرات هر یک از صاحبنظران به طور تفصیلی در گزارشاتی جداگانه خواهد آمد. 
*  نگاه اردوغان به پرونده خاشقجی

احمد دستمالچی معتقد است که درباره خاشقچی سناریوهای محتمل مختلفی وجود 
دارد؛ سناریوهایی از جنس هماهنگی ترکیه و آمریکا برای تضعیف یا سرنگونی بن سلمان 
تا هدایت این رخداد از سوی شخص بن سلمان. با وجود همه این فرضیه ها درباره موضوع 
خاشقچی، سیاست های ترکیه برای برخورد با عربستان همان سیاست فرصت طلبی 

است و اردوغان به دنبال بهره گیری حداکثری از این رویداد است. 
وی بیان داشت: با وجود محتمل بودن این سناریو ها به نظر می رسد موضوع بزرگتری 
در ذهن اردوغان وجود دارد که می توان آن را طرح های بلند مدت و اعمال هژمونی 

ترکیه در آینده منطقه است.
بلافاصله بعد از اینکه عربستان و قطر با یکدیگر اختلاف پیدا کردند، ترکیه با جسارتی 
وصف نشدنی از فرصت ایجاد شده استفاده کرده و با رایزنی با قطر در این کشور پایگاه 

نظامی ایجاد کرد. 
سفیر پیشین ایران در لبنان و اردن اظهار کرد: برخی شنیده ها حاکی از آن است که 
ترکیه بعد از موضوع خاشقجی با کویتی ها نیز مشابه طرحی که با قطر داشت را اجرا کرده 
است. بنابراین می توان ادعا کرد که نگاه اردوغان به این موضوع ها بلند مدت و دوراندیشانه 

تر از موضوع های مطرح شده نظیر معامله یا انتقام است. 
'اردوغان، عربستان را برای دستیابی به برنامه های خود هدف گذاری کرده است. وی 
به دنبال عربستان آرام است و این آرامش با هر روشی که امکان پذیر باشد به وجود خواهد 
آمد؛ یا با حضور بن سلمان بدون نفوذ و قدرت یا بدون وی و با حضور جانشین جدید آن.' 
کاردار اسبق ایران در عربستان در بخشی از صحبت های خود به مواضع و خواست 
آمریکا اشاره کرد و افزود: به نظر می رسد آمریکا با این تغییرات مخالفتی ندارد چرا که 
آمریکا به این نتیجه رسیده که بن سلمان که روی آن سرمایه گذاری کرده، فردی نبوده 
که به دنبال آن بوده اند. این بن سلمان شخصی نبود که بتواند پرونده های سنگینی را 
که بر اساس اهداف مشترک آمریکا، عربستان و اسرائیل باز شده است، رهبری کند. هر 
پرونده ای که بن سلمان به آن ورود کرد با شکست مواجه شد و نمی توان پرونده ای را 

یافت که بن سلمان در آن شرکت کرده و موفق شده باشد. 
*  اهداف ترکیه؛ تقویت اقتصاد و تضعیف رقیب منطقه ای

از نگاه اطهری، ترکیه به دنبال استفاده از این فرصت پیش آمده برای تقویت اقتصادش 
است. همچنین در نظر دارد تا در کنار رژیم اسرائیل و ایران بتواند به عنوان قدرتی رقیب 
مطرح شود. و این امر می تواند جایگاه خاصی به ترکیه بدهد. این فرآیندها می تواند 
یک قدرت منطقه ای را تضعیف کرده و اقتصاد ترکیه را قدرتمند تر کند. ترکیه به طور 
غیرمستقیم به دنبال تقویت حکومت نوعثمانی است و تصور می شود از این موضوع 

)پرونده خاشقجی( اردوغانی بسیار قدرتمند بیرون بیاید.
این استاد دانشگاه پیوندی بین عملگرایی و ایدئولوژی در سیاست خارجی ترکیه 
برقرار می کند و تاکید دارد: موفقیت ترکیه زمانی بیشتر شد که ایدئولوژی را در خدمت 
عملگرایی قرار داد. به این معنی که اردوغان از واژه اسلام نیز برای تقویت خود بهره گرفت. 
برخی معتقدند که در ترکیه شخصی شدن قدرت ایجاد شده، در حالی که قدرت همیشه 

در ترکیه شخصی بوده است.
این کارشناس مسائل بین المللی درباره بازیگری آنکارا در سطح منطقه معتقد است 
که ترکیه به آن شکلی که باید در خاورمیانه نقش آفرینی نکرده اما هیچگاه منطقه را نیز 
از یاد نبرده است. این کشور در تمام پیمان های منطقه ای نظیر پیمان سعدآباد، سنتو و ... 
حضور داشته اما روح مسلط بر ترکیه این است که این کشور بیشتر به غرب گرایش دارد، 

بنابراین وزن دخالت های ترکیه در خاورمیانه را باید بسیار کم دانست. 
وی در تشریح سیاست خارجی ترکیه نیم نگاهی نیز به روابط آنکارا- تهران دارد و بر 
این باور است: ایران و ترکیه همکاری های امنیتی و نظامی دارند و به عبارتی می توان 
گفت که با یکدیگر دیپلماسی دفاعی برقرار کرده اند. از طرفی، رابطه نفت و انرژی صرف 
نظر از نوع رژیم ها نیز میان ایران و ترکیه وجود دارد. گفته می شود که ایران و ترکیه 
رقبای طبیعی و دوستان ضروری یکدیگر هستند بنابراین روابط خوبی با یکدیگر دارند. 

*  پرونده خاشقجی نمی تواند تحولی راهبردی رقم بزند
حق پناه نیز معتقد است که موضوع خاشقجی پدیده ای جاری است که فی النفسه 
نمی تواند تحولی راهبردی را نه در داخل عربستان و ترکیه و نه در روابط کشورها رقم بزند. 

حتی تاثیر عمده ای نیز در سیاست های آمریکا در منطقه نخواهد داشت. 
این کارشناس مسائل منطقه تاکید کرد: عربستان باید به حد و حدود خود بازگردد و 

از آن بلند پروازی های خام دست بردارد. 
وی همچنین در ارتباط با بازی رهبران آنکارا، اظهار کرد: ترکیه استاد بهره گیری از 
فرصت های این چنینی بوده است. این کشور تاکنون بسیار خوب رفتار کرده و توانسته 
است بسیاری از مشکلات داخلی و منطقه ای خود را پوشش دهد. بنابراین می توان گفت 
که این کشور تاکنون امتیازهای تاکتیکی بسیار مناسبی را به دست آورده است اما اینکه تا 

چه حد این امتیازات تاکتیکی حفظ خواهد شد، هنوز مشخص نیست.
استاد دانشگاه تهران در بخشی از صحبت های خود به چند فاکتور دخیل در سیاست 
خارجی ترکیه اشاره کرد و گفت: به نظر می رسد آنچه که در سیاست خارجی ترکیه 
تداوم داشته، نخست ادامه روند سیاست »مرکانتلیستی« و »تجارت گرایی« است که در 
این کشور به صورت تاریخی وجود داشته و دارد. همچنین موضوع دیگری که در این 
کشور در جریان است، فرآیند »ایدئولوژی گریزی« است. در ترکیه برخلاف آن چیزی که 
معمولا شنیده می شود، به نظر می رسد همچنان عملگرایی بر ایدئولوژی مرجح است. 
محور سوم نیز اصل »تعادل« و »میانجی گری« است و با توجه به ژئوپلتیک و ژئوکالچری 

که این کشور داشته، همچنان این موقعیت را حفظ کرده است.
حق پناه بر این باور است بر خلاف تصور، ترکیه میل و انگیزه زیادی برای نقش آفرینی 
جدید در منطقه نداشته و به نوعی محکوم به ورود به بازی ناخواسته ای شد که ناشی از 
خلاء قدرتی است که پس از خروج آمریکا از سال 2009 از عراق پدید آمد. بی میلی که 
آمریکایی ها برای مداخله در تحولات خاورمیانه به ویژه در دوره اوباما موجب شد تا ترکیه 
ناخواسته با این موضوع ها درگیر شود. ترکیه همیشه سعی داشته که نقش پل و حائل 
میان غرب و شرق را ایفا کند و این امر به ایجاد نوعی مدرنیته ترکیه ای منجر شده است. 
همه این موارد موجب مشاهده خصیصه ای در فرهنگ راهبردی ترکیه شده و آن اینکه 

این دوره با دوران صلح عجین بوده و متناسب با زمان جنگ و بحران نیست. 
وی درباره شخصی شدن قدرت در ترکیه و افزایش قدرت رئیس جمهوری در 
این کشور، اظهار کرد: در موارد خاص به دلیل اینکه ترکیه سیاست عملگرایی داشته و 
همچنین به دلیل شخصی شدن قدرت می تواند با دست باز تصمیم بگیرد؛ مواردی که 

خود را در پرونده خاشقجی نشان داد. 
حق پناه بخشی از سخنان خود را به موضوع مناسبات ایران و ترکیه اختصاص داد و 
گفت که هیچگاه طی سال های ۱376 به بعد، روابط دوجانبه ایران و ترکیه عقب گرد 
محسوسی نداشته و روابط ایران و ترکیه همواره رو به بهبود بوده است. درست است که 
تا حدی فراز و فرودهایی در حجم مبادلات تجاری وجود داشت اما در دیگر حوزه ها چه 
دولتی و چه غیر دولتی همواره روابط رو به بهبود بوده است. چرا که دو کشور به این نتیجه 

رسیده اند روابط دوجانبه را از دیگر مسائل تفکیک کنند. 
از نگاه این تحلیلگر مسائل منطقه ای، روابط دوجانبه ایران و ترکیه بیشتر بر اساس 
قانون برد -برد هدایت می شود و باوجود تحریم های اخیر آمریکا، همکاری اقتصادی 

تهران- انکارا ادامه خواهد یافت.

نکتـه

: آقای  یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  گفت 
احمدی نژاد یک مقوله دیگری است و اصولا آدمی است که من 
همان موقع هم بارها گفته ام او متوهم است و فکر می کند ناجی 
جهان بشریت خودش است و یک سری کارها می کند. باید به 

صورت ویژه مدیریت بشود.
محمد رضا  باهنر در گفت و گویی درباره صف بندی های 
انتخاباتی برای سال های آینده در کشور و آیا فکر می کنید آقای 
علی لاریجانی در انتخابات آینده ریاست جمهوری شرکت می کند 
اظهارداشت:طی هفت هشت سال گذشته به این دلیل که ما 
هرسال یک انتخابات داشتیم، قانونی تصویب کردیم و انتخابات ها 
را دوتادوتا بر هم منطبق کردیم. ریاست جمهوری و شوراها را برهم 
و مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان را هم برهم منطبق 
کردیم. انتخابات در کشور ما بسیار مهم است و خیلی از افکار 
را تحت الشعاع قرار می دهد حتی مسئولان اجرایی تحت تاثیر 
انتخابات سه ماه قبل از انتخابات دست و بالشان شل می شود، 
بعد از انتخابات هم می خواهند ببینند که حالا چی بشود و وزیر 
کی بشود و رئیس کی بشود و درنتیجه کارها زمین می ماند. ما 
گفتیم هر دوسال یک انتخابات داشته باشیم اگر قرار باشد سه ماه 
قبل و سه ماه بعدش اینطور باشد هر دوسالی شش ماه درگیر 

انتخابات هستیم. 
* الان همه باید از دولت حمایت کنند 

وی افزود :انتخابات خیلی مهم است و مردم هم بسیار حساس 
هستند و حساسیت شان هم بجا است اما اگر ما همیشه بخواهیم 
فضای کشور را انتخاباتی نگه بداریم این ظلم است ما خیلی 
کارهای دیگری هم در کشور داریم بنابراین توصیه اولم به رسانه ها 

این است که انتخابات را زود شروع نکنید. 
دبیر کل جامعه مهندسین کشور تصریح کرد :الان من در 
موضع یک فرد ایرانی می گویم همه باید از دولت حمایت کنند 
ولی نزدیک انتخابات بشود باید رقابت هم بکنیم و آن یک بحث 
دیگر است. رقابت انتخاباتی سرجای خود اما سر زمان خودش؛ اگر 
قرار باشد از حالا به فکر انتخابات ۱۴00 باشند اولین چیزی که 
به ذهنشان می رسد این است که ما چکار کنیم که دولت موفق 
نشود که موقع انتخابات بگوییم این دولت  بی عرضه بود. در حالی 
که الان وظیفه همه جریانات سیاسی این است که کاری بکنند 
که دولت موفق شود. با اینکه دولتی که مستقر است از حزب 
ما نیست اما ما معتقدیم که الان موفقیت دولت یعنی موفقیت 
نظام و شکست دولت هم یعنی شکست نظام بنابراین الان رقابت 

نداریم.
* برای انتخایات ریاست جمهوری کاندید نمی شوم 

وی ادامه داد :درباره انتخابات مجلس بنده معتقد هستم 
انشاالله از تیرماه سال آینده ) شروع شود (؛ البته ما الان کارهایمان 
را داریم انجام می دهیم ازجمله هماهنگی و همفکری ها را انجام 
می دهیم اما معتقدم این ها نباید به رسانه ها کشیده شود. برای 
انتخابات ۱۴00 هم که دیگر به مراتب اصلا نباید بحث شود. الان 
اگر بخواهید بگردید و آدم ها را پیدا کنید ممکن است خیلی ها 
دنبال گرم کردن خود بیافتند که مربی آنها را وسط زمین بفرستد، 
برای ریاست جمهوری خودشان را گرم می کنند و علاقه مند هم 

هستند. خیلی ها از من سوال کردند که تو هستی؟ ما گفتیم نه.
باهنر خاطرنشان کرد :آقای لاریجانی می تواند یکی از کاندیداها 
باشد اما اینکه آیا باهنر الان نظرش قاطعا این باشد که آقای 

لاریجانی باشد و برود ازش حمایت کند یا نه من می گویم الان 
اصلا بحثش را نباید کرد. چند وقت پیش تعدادی از اصلاح طلبان 
می گفتند آقای لاریجانی خیلی خوب است. من نمی دانم آن ها 
می خواهند آقای لاریجانی را خراب کنند که این حرف را می زنند 
یا می خواهند آبادش کنند؟ من هنوز نیتشان را نمی دانم. چون 
چندتا از نماینده های اصلاح طلب تند هم گفته بودند. من باز هم 
شوخی می کنم نمی دانم که این ها می خواستند آقای لاریجانی 
را خرابش کنند یا می خواستند آبادش کنند. ولی من معتقدم 
که الان اصلا نباید بحث کرد. آن کسی که خودش می خواهد 

رئیس جمهور بشود بسیار خوب دنباش برود.
وی ادامه داد :از من سوال کردند که تو هستی من گفتم نه 
بنده در مجلس هم نیستم. البته در ستادها هستم فعال هستم، 
ممکن است از لیستی هم حمایت کنم ولی الان نباید رسانه  ای 
شود و الان هم آدم ها را نباید تعیین تکلیف کرد اگر  شما از 
الان فکر کنید و معلوم شود که یک نفر می خواهد رئیس جمهور 
شود این را اگر از حالا من مطرحش کنم که داغونش میکنند. 
اینقدر این فضای مجازی و غیر مجازی سرش می ریزند که اصلا 
نمی گذارد جان سالم به در ببرد بنابراین حتی آنهایی هم که 

کاندیدا دارند از حالا نباید کاندیدایشان را علم کنند و رو کنند.
* خاتمی در جریان سیاسی کشور برگردد می تواند 

منافعی داشته باشد 
وی در بخش دیگری ازسخنان خود در پاسخ به این سئوال که 
با توجه به اینکه آقای احمدی نژاد بارها در مقابل توصیه های مقام 
معظم رهبری ایستاد اما می بینیم که می تواند در مجامع حضور 
پیدا کند و سخنرانی کند اما در مورد شخصی مثل سید محمد 
خاتمی که ولایتمداری بیشتری از خود نشان داده است می بینیم 
که در مجامع ملی دعوت نمی شود و محدودیت برایش ایجاد 
می شود و الان دفترش هم تخلیه شده است. این نوع رویکرد 
متعارض آیا سوال برای مردم ایجاد نمی کند؟ ما چه جوابی برای 
مردم داریم که این تعارض در برخورد حاکمیت با اشخاص وجود 

دارد؟ گفت :روسای جمهور قبلی متاسفانه هرکدامشان یک جنس 
خاص خودشان را دارند. خدا رحمت کند آقای مرحوم هاشمی 
آقای  آقای احمدی نژاد،  بنی صدر، شهید رجایی،  رفسنجانی، 
خاتمی و روحانی این ها هرکدامشان یک شخصیت های خاص 

خودشان هستند این ویژگی های خاص خودشان را دارند.
وی اضافه کرد :من بارها و بارها گفته ام آقای خاتمی اگر در 
جریان سیاسی کشور برگردد می تواند منافعی داشته باشد اما 
بالاخره ایشان  مواضعی را در سال ۸۸ داشت من بارها گفته بودم 
که من آقای خاتمی را جزو سران فتنه نمی دانم اما در جریانات 
فتنه خوب عمل نکرد و این مشکل باید حل شود الان هم من 
اتفاقا می دانم خیلی از این ها امروز دلشان برای استقلال و استقرار 
نظام و اقتدار نظام می سوزد و الان اتفاقا ما با جریانات رقیب مان در 
بعضی از مسائل کاملا مشترک هستیم که باید حمایت و کمک 
کنیم بنابراین آن یک مسالها  ی جدا است. آقای خاتمی باید به 
یک صورتی آن کوتاهی ها و قصور و تقصیرهایش را جبران کند 
و من معتقدم اگر همه این کارها اتفاق بیافتد من این مساله ) 

بازگشت آقای خاتمی به سیاست ( را مفید می دانم.
وی در خصوص احمدی نژاد گفت :آقای احمدی نژاد یک 
مقوله دیگری است و اصولا آدمی است که من همان موقع هم 
بارها گفته ام او متوهم است و فکر می کند ناجی جهان بشریت 
خودش است و یک سری کارها می کند. باید به صورت ویژه 
مدیریت بشود. و من فکر می کنم دارد خوب مدیریت می شود. 
درست است که ممکن است گاه گاهی حرف های غیر اصولی و 
هنجارشکن بزند اما دارد مدیریت می شود. من هم معتقدم آقای 
احمدی نژاد برای آینده جایی ندارد و نمی تواند داشته باشد، 
مخصوصا با تفکراتی که داشته است. اما اینکه الان برخورد بشود 
و دادگاهی بشود آن هم به مصلحت نظام نیست و موقعیت باید 

مناسب باشد.
* می خواستند از روی خیراندیشی دولت را عوض کنند

وی در پاسخ به این سئوال که شما قبلا گفتید که یک سری 

افراد و جریان هایی بودند که قصد داشتند مقام معظم رهبری را 
قانع کنند به این دلیل که دولت کفایت یا توان اداره امور را ندارد 
شوراهای انقلاب و شوراهای اینچنینی برای کشور ایجاد کنند که 
گفتید مقام معظم رهبری هوشیارتر بودند و قبول نکردند و گفتند 
راهی جز دولت نیست. حال این ها چه کسانی بودند؟ گفت: اینکه 
یک عده از آقا وقت گرفتند و رفتند خدمت آقا و آنجا گفتند 
خواهش می کنیم دولت را برکنار کنید اینطور چیزی نیست. من 
یک زمانی درباره مهندس موسوی گفتم من به ایشان گفته ام 
فلان! بعد گفتند تو با مهندس موسوی ملاقات کردی؟ گفتم 
نه من از طریق رسانه ها گفته ام که اگر مهندس موسوی بخواهد 
مساله حصر شود یک راه هایی دارد باید این ها آن راه ها را بپذیرند. 
در این رابطه هم مساله عبور از روحانی را در زمستان سال گذشته 
اتفاقا یک عده از اصلاح طلبان شروع کردند که روحانی دیگر تمام 
شده است و باید عبور کرد. بعضی ها تصورشان این بود که چون 
دولت الان سرحال نیست و خسته است و آن مسائل تحریم ها 
هم دارد پیش می آید از این فرصت استفاده شود و یک انقلابی 
شود و فرض کنیم دولت کنار برود. یک زمانی خود احمدی نژاد 
می گفت؛ رئیس جمهور استعفا بدهد و رئیس قوه قضائیه هم 
برکنار شود و رئیس مجلس هم همینطور و از اول بچینیم و از این 
حرف ها می زد و دیگران هم گفتند. بعضی ها داشتند یک فضایی 
در کشور به وجود می آوردند که برخی از آنها من باب خیراندیشی 
هم بود می گفتند که الان موقعیت مناسبی است و از این تنور گرم 

استفاده کنیم و دولت و همه عوض بشوند. 
وی  ادامه داد :زمانی که خبرگان رهبری یک اجلاسیه داشتند 
و بیانیه دادند و یک مطالباتی را از دولت بیان کردند که دولت باید 
مشکلات گرانی را حل کند و ... پنج شنبه همان هفته با حضرت 
آقا ملاقات داشتند حضرت آقا مضمون حرفشان این بود که همه 
این مشکلات باید حل شود اما همه کارها را دولت باید انجام دهد 
و همه باید از دولت حمایت کنند یعنی حضرت آقا این بحث را 
آوردند که وضعیت غیر عادی نیست. دولت سر جایش است و 
باید کارش را بکند و البته در کنارش جلسه روسای سه قوه را هم 
تشکیل دادند و گفتند شما با هم کشور را مدیریت کنید و اگر 
در جاهایی هم نیاز به اذن من داشتید من به شما اذن می دهم. 
بنابراین بحث من این است که اینکه شما می گویید چه کسانی؟ 
ما همواره هم در جناح راست و هم در جناح چپ یک سری 

آدم های تندرو داریم.
* بعضی ها انقلابی گری را در پرخاش به همه می دانند

وی تاکید کرد متاسفانه بعضی وقت ها فضای رسانه ای طوری 
می شود که اگر یکی کسی وسط چهاراه بلند شد و ایستاد  و به 
رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه و رئیس مجلس و اینها فحش 
داد، می گویند این خیلی آدم انقلابی هست. اینکه انقلابی گری 
نیست. بعضی ها انقلابی گری را در پرخاش به همه می دانند. این 
که انقلابی بودن نیست. انقلابی بودن این است که حرف مستدل 
بزنید و حرفت مشفقانه باشد و اینکه می گویید چه کسانی هستند 
تندروهای هر دو جناح هستند. وی در پاسخ به این سئوال که آیا  
آنها نزد مقام معظم رهبری هم رفتند؟ گفت :نه اصلا. یک عده 
فشار می آوردند و می خواستند در مملکت چو بیاندارند که الان 
وقتش هست که بزنیم زیرش و دولت عوض بشود که حضرت 
آقا فرمودند مملکت خیلی هم عادی هست و باید کارش را ادامه 

بدهد.

رئیس کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس روند 
بررسی رفع ایردات شورای نگهبان به لایحه cft در کمیسیون امنیت 

را تشریح کرد.
حشمت الله فلاحت پیشه در تشریح روند رسیدگی به لایحه 
CFT در مجلس  گفت، گفت: لایحه CFT با همه منازعاتی که 
صورت گرفت در نهایت در مجلس به تصویب رسید اما قبل از 
تصویب برای بررسی دقیق تر لایحه از وزرای وزارتخانه های مرتبط 
با CFT، بانک ها و سایر دستگاه های مخالف و موافق برای حضور 
در کمیسیون امنیت ملی دعوت شد تا به طرح دیدگاه های خود 
بپردازند.وی ادامه داد: در نهایت روز رای گیری لایحه CFT در 
صحن علنی، از ساعت 6 تا ۸ و نیم صبح جلسه ای غیرعلنی با 
حضور 2۵0 نفر از نمایندگان، وزرای امور خارجه و اطلاعات، معاون 
حقوقی رئیس جمهور و نمایندگان بخش خصوصی و اتاق بازرگانی 
و مخالفان لایحه داشتیم که در این جلسه زمان به نسبت مساوی 
بین موافقان و مخالفان تقسیم و دیدگاه ها مطرح و در نهایت لایحه 

در صحن علنی مصوب شد.
وی با بیان اینکه شورای نگهبان به لایحه cft ایراداتی وارد دانسته 
است، افزود:  شورای نگهبان 22 ایراد به همراه یک ایراد کلی را به 
مصوبه مجلس وارد کرده که به نظر می رسد ایراد کلی بسیار جدی 
تر از ایرادات 22 گانه است.رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در تشریح ایرادات مطرح شده، گفت: علاوه بر چند 
مورد رفع ابهام، ایراداتی هم در حوزه تبادل اطلاعات وجود دارد، 
همچنین بخش هایی از لایحه که در آنها شروطی ذکر شده مورد 

ایراد شورای نگهبان قرار گرفته است.
فلاحت پیشه افزود: اما موضوع بسیار مهم جمله آخری است 
که بعد از 22 ایراد مطرح شده با این عنوان که "با توجه به ایراداتی 
که وجود دارد این کنوانسیون خلاف منافع ملی ارزیابی می شود 
و لذا خلاف موازین شرعی تشخیص داده می شود"، این جمله 

جمله ای کلی بوده و به نظر ما به معنای رد cft از طرف شورای 
نگهبان است.وی ادامه داد: اما از آنجا که سخنگوی شورای نگهبان 
در مصاحبه ای مطبوعاتی اعلام کرده که شورای نگهبان حاضر به 
همکاری با مجلس برای رفع ایرادات است می توان این طور تعبیر 
کرد که نظر شورای نگهبان رد لایحه نبوده بلکه ایراد است، با این 
تفاسیر ما فعلا اعتقادمان این است که نظر شورای نگهبان رد است.

وی درباره روند رسیدگی به ایرادات شورای نگهبان به لایحه cft در 
کمیسیون امنیت ملی گفت: در این بخش دو نامه از سوی شورای 

نگهبان به مجلس ارسال شده که یک مورد آن ایرادات شورای 
نگهبان است که در موعد مقرر 20 روزه یعنی در تاریخ 6 آبان به 
مجلس ارسال شده اما نامه دیگری در تاریخ ۱2 آبان از سوی این 
شورا به مجلس ارسال شده که در آن به ۵ مورد مغایرت لایحه 
با سیاست های کلی نظام توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اشاره شده است.فلاحت پیشه ادامه داد: اما چون تاریخ نامه دوم 
۱2 آبان است نامه ای از سوی دکتر لاریجانی ارسال شد که وارد 
موضوع مغایرت های مورد نظر مجمع تشخیص نشوید چون نامه 

بعد از مهلت 20 روزه ارسال شده است.وی در توضیح زمان بررسی 
لایحه CFT تاکید کرد: ما بررسی لایحه برای رفع ایرادات را در 
نخستین یکشنبه کاری مجلس یعنی بعد از بازگشت نمایندگان 
از حوزه های انتخابیه در دستور کار داریم؛ در این رابطه نامه ای را 
ضمیمه تمامی ایرادات شورای نگهبان کرده و برای معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری، وزرای  امور خارجه و اطلاعات، اتاق بازرگانی به 
عنوان نماینده بخش خصوصی، ستاد کل نیروهای مسلح، اطلاعات 
سپاه و پدافند غیرعامل ارسال و دوباره از آن ها دعوت کردم تا در 
جلسه روز یکشنبه کمیسیون حضور داشته باشند.رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه در جلسه مذکور 
نظرات دستگاه ها را دریافت خواهیم کرد، گفت: البته در نهایت حق 
رای با کمیسیون امنیت ملی است ولی بنا داریم نظرات مشورتی 
دوستان را درباره ایرادات لایحه CFT با حضور نماینده شورای 
نگهبان دریافت کنیم، در نهایت پس از بررسی گزارش نهایی را به 
هیات رئیسه مجلس اعلام می کنیم.وی با بیان اینکه به احتمال 
زیاد بیش از یک جلسه برای رفع ایرادات لایحه cft نیاز است افزود: 
باید تک تک ایرادات 22 گانه بررسی شود علاوه بر آن، ایراد کلی 
مطرح شده هم محل بحث خواهد بود، ضمن اینکه ما باید نظرات 
مشورتی دوستان را بگیریم بنابراین به نظر می رسد بیش از یک 
جلسه به بررسی ها اختصاص یابد، با این وجود در همان هفته لایحه 
را به سرانجام خواهیم رساند.رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی درباره برخی اظهارنظرها مبنی بر 
قابل رفع نبودن ایرادات، گفت: در این زمینه 3 امکان وجود دارد، 
امکان اول اینکه کمیسیون امنیت هم نظر بر رد cft بدهد؛ امکان 
دوم این است که کمیسیون بر نظرات خود ابرام کند و امکان سوم 
این است که با همفکری نماینده شورای نگهبان برخی ایرادات رفع 
شود و بر برخی دیگر اصرار شود، در نهایت کمیسیون هر نظری 

داشته باشد صحن علنی نظر نهایی را خواهد داد.

وزیـر امور خارجه گفت: اسـتفاده بیـش از حد آمریکا از قـدرت نظامی و اقتصادی 
خـود باعث شـده که دنیا به شـدت بـه این فکر بیفتد که نمی تواند زندانـی و گروگان 

سیاست های واشنگتن باشد.
»محمـد جواد ظریف« روز شـنبه در گفت و گویـی رادیویی با بیان این که آمریکا 
در دنیا منزوی شـده اسـت، افزود: آمریکایی ها و اروپایی ها درمورد برخی سیاسـت ها 
اتفـاق نظـر دارنـد و آن را پنهـان هـم نکردنـد اما در مـورد برجام حتمـا اختلاف نظر 

دارنـد و بـه نظر نمی رسـد نقش پلیـس خوب و بـد را ایفا کنند.
وی بـا یـادآوری این که قدرت اقتصادی آمریکا قدرت قابل توجهی اسـت، تصریح 
کرد: مقابله با قدرت اقتصادی این کشـور مخصوصاً در شـرایطی که در دنیا شـرکت 
هـا تصمیم گیری نهایی بـرای روابط اقتصادی خود می گیرند، کار دشـواری اسـت. 

رییس دسـتگاه دیپلماسـی یادآور شـد: اروپایی ها در اعلام نظر سیاسـی در برابر 
بـزرگ ترین متحد خودشـان ایسـتادند و ما انـزوای آمریـکا را می بینیم و عصبانیت 

مقامـات آمریکایـی را از انزوای این کشـور کاملًا مشـاهده می کنیم.
ظریـف یـادآور شـد: این کـه اروپایی هـا کاملا نتوانسـتند به تعهـدات خود عمل 
کننـد یـک واقعیـت اسـت اما این بـه اصل فوایـد برجام بـرای ایران و صلـح و امنیت 

بین المللـی خدشـه ای وارد نمی کند.
وی همچنیـن گفـت: رفتـار آمریـکا خلاف اصـول روابط بیـن الملل اسـت و این 
رفتارهـا را اگـر بخواهیم میزان بگیریم که کدام قاعده بین المللی صحیح اسـت و چه 
قاعـده درسـت نیسـت آن وقت باید به این نتیجه برسـیم که همـه قواعد بین المللی 

غلط اسـت چـون آمریکا همـه آنها را نقض کرده اسـت.
وزیـر امـور خارجه خاطرنشـان کـرد: آمریکا از یونسـکو، معاهدات پاریـس، نفتا و 
ترانس پاسـیفیک خارج شـده اسـت و برای هیچ کدام دلیل نمی شـود که آنها توافق 
های بدی بوده اسـت. اینها نشـان دهنده آن اسـت که آمریکا یک دولت یاغی اسـت 

و بـر اسـاس منطـق زور عمل می کند.
ظریف تصریح کرد: باید توجه داشـته باشـیم که وقتی از زور بیش از حد اسـتفاده 
مـی کننـد، اثـرات منفـی دارد صحبـت هایی کـه چند روز گذشـته امانوئـل مکرون 
رییـس جمهـوری و وزیر دارایی فرانسـه بیان کردند و پاسـخی که ترامپ در فرانسـه 
بـه آنها داد، نشـان دهنده این اسـت که اسـتفاده بیش از حد آمریـکا از قدرت نظامی 
و اقتصـادی خود باعث شـده دنیا به شـدت بـه این فکر بیفتد که نمی تـوان زندانی و 

گروگان سیاسـت های این کشـور باشد.
* برجام چهره ایران و آمریکا را در دنیا مشخص کرده است

رییس دسـتگاه دیپلماسـی پاسخ به این سـوال که اگر می دانسـتید بعد از دولت 
اوبامـا دولت ترامپ مسـتقر می شـود باز هـم به مذاکرات برجـام می رفتید، گفت: بله 
حتمـا ایـن کار را می کـردم بـه خاطر این کـه اعتقاد دارم امـروز برجام چهره ایـران را 

در دنیا مشـخص کرده و چهره آمریکا را هم مشـخص کرده اسـت.
ظریـف افزود:برجـام قطعنامه هـای فصـل هفتـم شـورای امنیـت را علیـه ایـران 
برداشـته و اجماع جهانی علیه این کشـور را شکسـته اسـت در واقع تصوری که رژیم 
صهیونیسـتی و آمریـکا از یـک تهدیـد امنیتی بـرای ایران، سـاخته بودنـد را منهدم 
سـاخته و سـرمایه گذاری ۴0 سـاله رژیم صهیونیستی و رژیم سـعودی و برخی دیگر 
را بـرای ایـن کـه ایـران را بـه عنـوان خطر در منطقه نشـان دهنـد نابود کرده اسـت.

وی اضافـه کـرد: تصـور کنید کـه امروز ترامپ در مسـند قـدرت بود، مـا برجام را 
نداشـتیم و ترامپ در شـرایطی مسـئولیت سیاسـت خارجی آمریکا را برعهده داشت 
کـه تمامـی قطعنامه شـورای امنیت علیـه ایران بـود اجمـاع جهانی علیه ایـران بود 
روسـیه، چیـن و کشـورهای اروپایـی هم بـا آمریکا بر علیه ایـران همراه بودنـد در آن 

شـرایط چه وضعیتـی را برای برای کشـور متصـور بودید.
وزیـر امـور خارجـه بـا بیان این که جمهوری اسـلامی توانسـته شـرایطی را ایجاد 
بکنـد کـه رییس جمهـوری آمریکا ادعـا می کند بـزرگ ترین کلاه سـر آمریکا رفته 
اسـت، افـزود: آنچـه برجام انجام داده این بوده اسـت که طراحی چنـد دهه ای آمریکا 

بـرای ایـران را بـه تهدیـد برای صلح و امنیـت ببرد از بین برده اسـت.
ظریـف همچنین گفت: برخی از دوسـتان فکر می کننـد برجام فقط یک معامله 
اقتصـادی بـود در حالـی که این طور نیسـت، برجام هم توان هسـته ای ایـران را نگه 
داشـت، یکـی از اعضـای دائـم شـورای امنیت یکـی از همـکاران ما گفته بود شـما 6 
قطعنامـه علیـه خـود را نابود کـرده اید و در کنـار آن تحریم هـا را برگرداندید، نیروی 

هسـته ای شـما هم در دنیا به رسـمیت شناخته اید.
وی خاطرنشـان کرد: ما تنها کشـوری هستیم که شورای امنیت غنی سـازی آن را 
به عنوان یک واقعیت پذیرفته و هیچ کشـور دیگری این واقعیت را نپذیرفته اسـت و 

اینها واقعیاتی اسـت که در برجام اتفاق افتاده اسـت.
وزیـر امـور خارجـه تصریح کـرد: اگر یقین هم داشـتم بعـد از دولـت اوباما دولتی 

مثـل ترامـپ سـر کار می آیـد بازهـم مذاکـرات برجام را به همین شـکل که هسـت، 
انجام مـی دادیم.

* ترامپ با مشکلاتی در مجلس نمایندگان آمریکا مواجه می شود
رییس دسـتگاه دیپلماسـی همچنین در پاسـخ به سـوال دیگری دربـاره ترکیب 
جدیـد مجلـس نمایندگان آمریکا و این کـه آیا اتفاق جدیدی در ارتباط واشـنگتن با 
جهـان و ایـران می افتد، گفت: حتمـا اتفاقات جدیدی خواهد افتـاد، اما ما هیچ وقت 
بر اسـاس سیاسـت ها و مسـائل داخلی آمریکا، سیاسـت های خود را تعیین نکردیم.

ظریـف اضافـه کرد: قبل از انتخابـات هم من در مصاحبه با یک نشـریه آمریکایی 
بـه صراحـت گفتم که ما بر اسـاس تحـولات داخلی آمریـکا تصمیم نمی گیریم.

وی تصریـح کـرد: در گذشـته هـم مـا شـرایط متفاوتـی داشـتیم این طـور نبود 
کـه دولت هـای دموکـرات دولت هایـی باشـند کـه تمایـل بـه ایران داشـته باشـند و 
جمهوری خواهـان اینطور نباشـند. در این که دموکرات هـا و جمهوری خواهان با ایران 

موافـق نیسـتند و با ما سـر سـازش ندارنـد تردیـدی نداریم.
وی بـا بیـان ایـن کـه سیاسـت خارجـی و سیاسـت مـا دربـاره برجـام ارتباطـی 
بـه مسـائل داخلـی آمریـکا ندارنـد و احسـاس نمی کنـم که تأثیـر چندانی هـم در 
مـورد ایـران داشـته باشـد در عین حـال گفت: آقـای ترامپ با مشـکلاتی در مجلس 
نماینـدگان مواجـه می شـود نه به عنـوان وزیر بلکه بـه عنوان دانشـجوی روابط بین 
الملـل کـه سـال هاسـت وضعیت داخلـی آمریـکا را دنبـال کـردم می توانـم بگویم 
در وضعیتـی کـه مجلـس نماینـدگان آمریکا که مسـئول بودجه این کشـور اسـت و 
اختیـارات جالـب دیگـری را بر عهده دارد مخصوصـاً در مورد مسـائل داخلی دولت با 

مشـکل مواجه می شـود.
ظریـف ادامـه داد: آیـا بـه ایـن معنـی اسـت که سیاسـتش دربـاره ایران تشـدید 
می شـود یـا تعدیـل می شـود هـر دو امـکان وجـود دارد و ایـن بسـتگی دارد کـه ما 

چگونـه عمـل کنیم.
رییس دسـتگاه دیپلماسی خاطرنشـان کرد: جمهوری اسلامی ایران یک کنشگر 
بسـیار مهـم منطقه اسـت و رفتار و سیاسـت های آن که تا چه حد بتوانیـم آمریکا را 

در انـزوا نگه داریم بسـیار تاثیر گـذار خواهد بود.
ظریـف دربـاره نحـوه رفتـار ایـن کشـور تاکیـد کـرد: مـا روی رفتـار خودمـان تا 

سیاسـت های داخلـی آمریـکا حسـاب می کنیـم.

 محمدرضا باهنر:

احمدی نژاد باید به صورت ویژه مدیریت شود

فلاحت پیشه: لایحه را در هفته آینده به سرانجام می رسانیم

 ایراد کلی شورای نگهبان به سی اف تی جدی تر از بقیه است

محمد جواد ظریف:

دنیا نمی تواند گروگان سیاست های آمریکا باشد
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ـ به نقل از ابو ذرـ :گفتم: اى پیامبر خدا! 
اگر از انجام دادن كارى ناتوان شدم، چه كنم؟ فرمود: 
»شرّت را از مردم باز دار؛ زیرا این كار صدقه اى است 

كه براى خود مى دهى« 
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گفت:  قم  استان  آهن  راه  مدیرکل 
مسیر دسترسی به ایستگاه قطار محمدیه 
و  است  مواجه  زیادی  مشکلات  با  قم 
دستگاه های مسئول استان به این مسائل 

رسیدگی نمی کنند.
محسن اعتماد با اشاره به بی توجهی 
دستگاه های ذیربط برای حل مشکل 
ایستگاه  سمت  به  آباد  جنت  محور 
محمدیه، افزود: اداره کل راه و شهرسازی 
باید آسفالت و شرکت برق نیز روشنایی 

این محور را تامین نماید.
وی با بیان این که نبود اعتبار دلیل 
دستگاه ها در بی توجهی به وضعیت 
راه  بیان کرد:  است،  ایستگاه محمدیه 
آهن نیز با مشکلات عدیده ای مواجه 
است، ولی در مدت 2 سال بیش از 30 
میلیارد ریال برای ساماندهی این ایستگاه 
از اعتبارات راه آهن هزینه شده است و باز 

هم حاضریم هزینه کنیم.
وی تصریح کرد: مسیر دسترسی به 

ایستگاه محمدیه، غیراستاندارد می باشد 
و این محور به اندازه ای باریک است که 
2 خودرو به سختی می توانند از کنار هم 
عبور نمایند، دست اندازها و افتادگی های 
این محور نیز از دیگر مشکلات آن است.

به گفته اعتماد، نبود روشنایی در مسیر 
دسترسی، این ایستگاه را از نظر امنیتی با 

مشکلات زیادی مواجه نموده است.
دهی  سرویس  از  انتقاد  با  وی 
نامناسب شرکت اتوبوسرانی به مسافران 
این ایستگاه، اضافه کرد: راه آهن وظیفه 
جابه جایی مسافران راه ندارد و شرکت 
اتوبوسرانی نیز گاهی به بهانه کم بودن 

مسافر سرویس دهی نمی کند.
روزها شرکت  برخی  داد:  ادامه  وی 
اتوبوسرانی به طور کامل از سرویس دهی 
خودداری می کند و این مساله مردم را 

ناراضی و سرگردان نموده است.
مدیرکل راه آهن قم با تاکید بر این 
که باید رفت و آمد مردم تسهیل شود، 

استقرار  برای  حتی  کرد:  خاطرنشان 
تاکسی در ایستگاه محمدیه جانمایی 
نیز صورت گرفته است و منتظر اقدام 

شهرداری در این زمینه هستیم.
ایستگاه  مشکلات  کرد:  تاکید  وی 
محمدیه در شورای تامین استان بیان 
شده، این مشکلات را به استاندار، فرماندار 
و معاونان استاندار نیز یادآور شده ایم و 
رفع مشکلات این ایستگاه باید در اولویت 

دستگاه های ذیربط قرار بگیرد.
این که هرگونه خروج  بیان  با  وی 
ایستگاه راه آهن از داخل به بیرون شهر 
بیان  دارد،  همراه  به  اجتماعی  فاجعه 
داخل  خوب  زیرساخت  وقتی  کرد: 
شهر مهیاست، چرا باید چنین ایستگاه 

راهبردی به خارج از شهر منتقل شود.
اعتماد تاکید کرد: ایستگاه محمدیه 
آیینه عبرت برای همه است تا به فکر 

انتقال راه آهن به خارج از شهر نباشد.
وی گفت: روزانه 26 رام قطار مسافری 

مختلف  شهرهای  به  برگشت  و  رفت 
کاشان،  یزد،  کرمان،  زاهدان،  جمله  از 
سیرجان، بندرعباس و شیراز از ایستگاه 
محمدیه تردد می کند و روزانه بیش از 
400 مسافر در این ایستگاه پیاده می 

شوند.
به گفته وی، از این ایستگاه پنج راه 
از جمله 2 راه به سمت تهران، یک راه به 
سمت اصفهان، یک راه به سمت جنوب 
مسجد  به سمت  نیز  راه  یک  و  اراک 
جمکران عبور می کند و این راه ها از 
طریق ایستگاه محمدیه به هم متصل 
می شوند.راه آهن قم در حال حاضر 509 
کیلومتر خط اصلی، 30 کیلومتر خطوط 
صنعتی و تجاری و 50 کیلومتر خط 
فرعی دارد و متشکل از 15 ایستگاه است.

ایستگاه قطار محمدیه در فاصله 20 
کیلومتری از شهر قم قرار دارد، مسیر 
دسترسی آن از محور قدیم قم - کاشان 

می باشد.

مدیرکل راه آهن استان قم:

دستگاه های مسئول مسیر ایستگاه محمدیه را ساماندهی نمی کنند

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم گفت: 
از سال 1378 تاکنون، خیران مدرسه ساز 164 طرح 
آموزشی، فرهنگی و ورزشی را با 169 هزار مترمربع 

زیربنا در این استان احداث نموده اند.
با  مدرسه   107 آنان  افزود:  پورگلیان  محسن 
زیربنای 152 هزار مترمربع فضای آموزشی و با یک 
هزار و 11 کلاس درس در استان قم در اختیار آموزش 

و پرورش قرار داده اند.
با مساحت 6  به گفته وی، احداث 41 نمازخانه 
هزار و 700 مترمربع، هشت سالن ورزشی با مساحت 
6 هزار و 450 مترمربع، هشت کارگاه، آزمایشگاه و 
کتابخانه با مساحت سه هزار و 260 مترمربع نیز از 

دیگر فعالیت های خیران مدرسه ساز در قم بوده است.
وی گفت: در سال 1378 تشکلی با عنوان مجمع 
خیران مدرسه ساز در استان قم ایجاد شد که تاکنون 
های  سال  در  و  اند  داشته  مثبتی  و  عملکرد خوب 
گذشته با وجود رکود حاکم بر بازار، فعالیتشان افزایش 

یافته است.
اخیر  سال  پنج  در  که  این  بیان  با  پورگلیان 
تعهدات و تحقق تعهدات خیران مدرسه ساز افزایش 
در  ساز  مدرسه  خیران  تعهدات  افزود:  است،  یافته 
سال 92، از 75 میلیارد ریال در سال 96 به 180 
میلیارد ریال و در سال جاری به 280 میلیارد ریال 

رسیده است.

وی اضافه کرد: تعهدات خیران مدرسه ساز در سال 
92، 10 میلیارد ریال و سال 96، 112 میلیارد ریال 

محقق شده است.
در سال تحصیلی جاری حدود 255 هزار دانش 
آموز در 665 مدرسه و 6 هزار و 783 کلاس درس 
با حضور 14 هزار معلم مشغول به تحصیل هستند؛ 
97 درصد دانش آموزان در شهر قم و سه درصد نیز 
تابعه  های  بخش  در  آموز  دانش  هزار  هفت  معادل 

استان تحصیل می کنند.
واحد   400 و  هزار  یک  از  بیش  قم  استان  در 
آموزشی فعال است و بیش از 50 درصد از این واحدها 

به صورت 2 شیفت فعالیت می کنند.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم  خبرداد

احداث 164پروژه توسط خیران مدرسه ساز در قم 

یارانه 150 تومانی در راه است ! کاریکاتور

محمود نظرى

نامحـرمانه

روزانه ها 

پاسخ محمدرضا گلزار به حواشی یک مسابقه تلویزیونی
 مجری مسابقه تلویزیونی »برنده باش« با بیان اینکه ترجیح می دهد تهیه کننده برنامه درباره 
میزان دستمزدش صحبت کند، تاکید کرد که بدون دستمزد به تلویزیون نیامده است.»محمدرضا 
گلزار« در جمع خبرنگاران درباره حضورش در تلویزیون گفت: از طریق تلویزیون من با یک طیف 
وسیع تری از مردم در ارتباط هستم و توانسته ام مهمان مردم باشم و خوب این برای من خیلی 
لذت بخش است.وی همچنین درباره حضور سلبریتی ها و بازیگران در تلویزیون و اجرای برنامه های 
مختلف اظهارداشت: من حق می دهم که برخی نسبت به حضور بازیگران در فضای اجرا گارد 
می گیرند، اما باید فرصت بدهند. من هم تجربه بازیگری نداشتم، ورود کردم، تلاش کردم، تلاش 
کردم و تلاش کردم در راستای بهتر شدن اجرا و برنامه. به هر حال ایراد هایی داشته و دارد و ما در 
راستای بهتر شدنش تلاش می کنیم.گلزار افزود: تا جایی که همه منتقدان بدین شکل نقد کنند و 
غرض ورزی در کار نباشد همه را با آغوش باز پذیرا هستم و می بینید که اجرایم هم چقدر بهتر شده 
است. سوالات بهتر شده، به جوایز ایراد گرفتید آن ها را هم کم کردیم و داریم تلاش می کنیم. وی در 
پاسخ به این سوال که آیا امکان دارد در سریال های تلویزیونی نیز ایفای نقش کند؟ پاسخ داد: چراکه 
نه؟ چرا فکر می کنید که من نباید در تلویزیون باشم؟ حتما اگر سریال چشمگیری در تلویزیون باشد، 
در تلویزیون جضور پیدا میکنم. الان تنها هدف من این است که برنده باش بهتر و بهتر و بهتر شود.

تشکر رییس فیفا برای حضور زنان در استادیوم 
 رییس فیفا و وزیر ورزش و جوانان پیش از دیدار فینال لیگ قهرمانان آسیا با هم دیدار کردند.

جیانی اینفانتینو، رییس فیفا و مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان پیش از دیدار فینال لیگ 
قهرمانان آسیا با هم دیدار کردند.اینفانتینو، رییس فیفا در دیدار با سلطانی فر گفت: خیلی خوشحالم 
مجددا در ایران هستم. مردم ایران با فوتبال نفس می کشند و علاقه آن ها وصف ناپذیر است. برای 
حضور بانوان در استادیوم های فوتبال از مسعود )سلطانی فر( تشکر می کنم.رییس فیفا عشق مردم 
ایران به فوتبال را به عنوان یک نمونه بزرگ و خاص جهانی بر شمرد و گفت: بایستی این احساس 
بزرگ را به دنیا معرفی کرد. من شور و شوقی که در جمع تماشاگران ایرانی دیدم در اروپا هم نظیر 
ندارد و این سرمایه بزرگی برای فوتبال جهان و آسیاست. از تلاش های دوستم مسعود )سلطانی فر( 
برای ایجاد شرایطی که بانوان هم بتوانند در استادیوم های فوتبال حاضر شوند تشکر می کنم.رییس 
فیفا افزود: خیلی خوشحالم مجددا در ایران هستم و در واقع مردم ایران با فوتبال نفس می کشند و 

علاقه آن ها وصف ناپذیر است.

 حمید هیراد اعتراف کرد 
 حمید هیراد خواننده پاپ درباره حواشی پیش آمده به خاطر اجرای پلی بک در کنسرتش 
توضیح داد این خواننده در خصوص سرقت ادبی و استفاده بدون اجازه از شعر استاد شهریار و 
رنجاندن خانواده او گفت: خانواده ایشان ناراحت نشدند؛ من 4 شب و 8 سانس در تبریز کنسرت 
داشتم و فرزند استاد شهریار در این کنسرت شرکت کرد و در رابطه با اجرای من و شعر پدرشان 
صحبت کردند. من فیلم صحبت های پسر استاد شهریار را هم دارم. در ادامه فیلم صحبت های فرزند 
استاد شهریار روی آنتن زنده در برنامه حالا خورشید پخش شد.هیراد در پاسخ به سوال یکی از 
مخاطبان در خصوص ماجرای کاور کردن یکی از آهنگ های »تییستو« )آهنگساز مشهور هلندی( 
بیان کرد: من یک قطعه او به نام »دیوانه شهر« را کاور کردم که به اسم دزدی من تمام شد! در حالی 
که ایشان در اینستاگرام برای من پیامی فرستاد مبنی بر اینکه من از این قطعه خوشم آمده و لاین 
خالی صدا را برای من بفرست و هیچ ناراحتی از این اتفاق نداشت. در ادامه هیراد تصویری از پیام 

تییستو را روی آنتن نشان داد. 

ظریف: عراقچی و روانچی پرسپولیسی اند 
 وزیر امور خارجه گفت که خودش طرفدار تیم ملی است اما معاونش پرسپولیسی است.

محمدجواد ظریف درباره علائق فوتبالی اش گفت: طرفدار تیم ملی هستم اما معاون من آقای عراقچی 
و آقای تخت روانچی پرسپولیسی  هستند.وزیر امور خارجه کشورمان همچنین با بیان این که اطلاعات 
ورزشی ام کم است، در پاسخ به سوال مجری برنامه پارک شهر رادیو تهران که آیا ورزش می کند یا 
نه؟ گفت: به صورت مختصر وقتی فرصت داشته باشم پیاده روی می کنم، ولی متاسفانه نمی توانم بازی 
تیم های کشور را پیگیری کنم و در این زمینه در بی سوادی مطلق به سر می برم.وی در پاسخ به این 
سوال که طرفدار پرسپولیس است یا استقلال، گفت: طرفدار تیم ملی هستم.مجری برنامه خطاب به 
ظریف گفت: اقای عراقچی معاون شما پرسپولیسی هستند. یک معاون استقلالی نیز انتخاب کنید که 
ظریف با خنده جواب داد آقای روانچی و آقای عراقچی هر دو پرسپولیسی هستند. پادشاه عربستان 

راهی بیمارستان شد
 

عمره مفرده امسال برگزار نمی شود 
 با توجه به عدم موافقت مقامات و مسؤولان کشور به برپایی عمره مفرده و همچنین نبودروابط 
سیاسی بین ایران و عربستان، امسال عمره مفرده برقرار نمی شود.به گزارش فارس، سفر عمره مفرده 
یکی از سفرهایی است که همواره بسیاری از مسلمانان آرزوی رفتن به این سفر معنوی را دارند تا جایی 
که بسیاری از افراد حتی یک بار را در زندگی خود به عمره مفرده مشرف می شوند. حجت الاسلام 
قاضی عسکر سرپرست حجاج ایرانی در گفت وگویی با فارس با اشاره به اینکه گفت وگوی رسمی با 
مقامات عربستان برای برقراری عمره مفرده صورت نگرفته است، گفت: برپایی مجدد عمره مفرده 
هنوز قطعی نیست و برای از سرگیری اعزام زائران عمره مفرده باید منتظر نظر مقامات کشور باشیم. 
حتی بر اساس شنیده ها برخی از مقامات کشور و حتی مسؤولان دولتی همچون محمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه در جلسات متعدد از عدم تمایل ایران به برقراری عمره مفرده سخن گفته اند که با 
این تفاسیر عمره مفرده برای امسال برقرار نمی شود.6 میلیون ایرانی برای سفر عمره مفرده نام نویسی 

کرده اند که پس از برقراری عمره مفرده به ترتیب اولویت به این سفر معنوی مشرف خواهند شد.

کرباسچی: انتخاب نامزدهای شهرداری تهران سیاسی است
 غلامحسین کرباسچی در خصوص گزینه های شهرداری تهران، گفت: قصد ندارم در مورد گزینه ها 
صحبت کنم اما توصیه ما به شورا این است که تلاش کنند افراد کارآمد و آشنا به مسائل شهری 
انتخاب شوند و این حرف ها بیش از10 بار زده شده است.وی درباره انتخاب 5 گزینه شهرداری تهران، 
گفت: همه سیاسی هستند تعارف نداریم. افرادی که انتخاب می شوند، نوع انتخاب و نوع برخوردها 
سیاسی است.دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی در خصوص نامزدی آخوندی برای شهرداری تهران، 

گفت: در این باره نظری نمی دهم و تأکید می کنم که راجع به گزینه ها صحبت نمی کنم.

پادشاه عربستان بستری شد
فعال توئیتری افشاگر اسرار خاندان آل سعود از انتقال پادشاه عربستان به بیمارستان تخصصی 
ریاض خبر داد.به گزارش مهر، افشاگر اسرار پشت پرده خاندال آل سعود که در فضای مجازی با نام 
»مجتهد« فعالیت می کند در جدیدترین پست توئیتری خود نوشت: قرار بود سلمان بن عبدالعزیز 
پادشاه عربستان در جریان سفر خود از منطقه الجوف به حائل برود و بعد از آن به دیگر مناطق سفر 
کند اما محمد بن سلمان ولیعهد عربستان او را به ریاض بازگرداند.وی در ادامه نوشت: به نظر می 
رسد پادشاه عربستان کسالت پیدا کرده و به بیمارستان تخصصی در ریاض منتقل شده است.مجتهد 
تاکید کرد: هنوز معلوم نیست که آیا این اقدام در راستای بستری و درمان پادشاه عربستان صورت 

گرفته و یا تنها انجام معاینات است.

عاطفه مادری!
محمد خامه یار

حادثه در پیش چشمانم و در منظر و نگاه ده ها مسافر دیگر، در جاده پر ترافیک قم به اراک مقابل 
نیروگاه سیکل ترکیبی بعد از ظهر  جمعه رخ داد. دیدن این صحنه دلخراش بود و و توان رانندگی و 
حرکت را از هر راننده ای سلب می کرد. حادثه زمانی رخ داد که لاستیک سمت چپ یک خودروی 
سواری ترکید و خانم راننده موفق به کنترل خودرو مدل بالای خود نشد و خودرو  چرخید و غلت 
خورد و مسافر کوچکش را به بیرون پرتاب کرد و از حرکت باز ایستاد. مثل دیگر رانندگان که شاهد 
این صحنه دلخراش بودند، ماشینم را به سمت راست جاده هدایت و متوقف کردم تا از دیگران سبقت 
بگیرم و به یاری مصدومان حادثه بشتابم. پاهایم یاری حرکت نداشت اما هر طور بود، علی رغم همه 
ناراحتی هایی که داشتم، خودم را به بالین پسر بچه ای ده، یازده ساله ای که به بیرون پرتاب شده 
بود رساندم. پسرک گوشه تلی از خاک بی حس و حرکت نقش زمین شده بود. خون از بینی اش 
جاری بود. چشمان و دهانش پر از خاک شده بود. هیچ امیدی به زنده بودن پسرک نبود. جمعیت 
را کنار زدم. کمک های اولیه را انجام دادم. خون از چهره اش پاک کردم. نگاه مضطرب مادر که 
تازه از پشت فرمان بیرون آورده بودنش به پسرک و من بود و با بغضی مانده در گلو اشکی که چون 
جویباری از چشمانش جاری بود امید به زنده ماندن پاره تنش داشت و با صدای بی رمق مانده می 

پرسید: یعنی پسرم زنده می ماند؟
پسرک را به سینه چسبانده بود و اجازه هر اقدام دیگری را از من سلب می کرد. خواهش و تمنا 
معنی نداشت. از سر قهر و ناراحتی بین او و فرزندش فاصله انداختم. چشمان و دهان پسرک را از خار 
و خاک پاک کردم و پسرک در نگاه ناباور همه چشمانش را باز و بسته کرد. بارقه امید به زندگی در 
دل همه جوانه زد و بیش از همه به مادر امید داد و گل از گلشن وجودش شکفت. مادر هیچ اعتنایی 
به اطرافیان، به ماشین که به آهن پاره ای تبدیل شده بود نداشت، جز پسرکش که دست از نوازش او 
برنمی داشت. لحظاتی بعد پسرک چشمانش را برای همیشه باز نگه داشت و به همه خیره شد. شاید 

در این فکر بود که چه اتفاقی برای او افتاده است که اطرافش را شلوغ می بیند...
 مادر همچنان اشک می ریزد و عاطفه مادری اش آرامش را از او می گیرد و او را هر چند ساکت 

و مبهوط، اما بی قرار می بینم.
 با تماس هایم، نیروهای اورژانس زودتر از آنچه تصور می کنم در محل حاضر می شوند و پسرک 

را به همراه مادر به اورژانس منتقل می کنند و  دقایقی بعد پلیس سر  صحنه می آید و...
حالا از آن جمعیت و پسرک و  مادر خبری نیست و تنها ماشینی که به آهن پاره تبدیل شده 
است را  می بینم و در فکر فرو می روم، به حادثه ای که خبر نمی کند. به مال و منال که یک لحظه 

فنا می شود، به عاطفه مادر و  به حس انسان دوستی هموطنان عزیز  و...

با هدف توسعه وقف در حوزه علم، نوآوری، و فناوری صورت گرفت

امضای تفاهم نامه همکاری بنیاد یاوران 
وقف با موسسه اعتباری کوثر

بنیاد یاوران وقف علم و فناوری استان قم با هدف توسعه وقف در حوزه 
علم، نوآوری، و فناوری با موسسه اعتباری کوثر تفاهم نامه همکاری امضاء 

و تبادل نظر کرد.
به گزارش خبرنگارما، روز شنبه به مناسبت روز وقف، توسعه علم و 
فناوری، و حمایت از نخبگان در جمع خبرنگاران در سالن کنفرانس موسسه 
اعتباری کوثر استان قم، تفاهم همکاری  بنیاد یاوران وقف علم و فناوری 
استان قم با موسسه اعتباری کوثر به منظور حمایت از توسعه و تجاری 
سازی علم و فناوری، توسعه و تجاری سازی فناوری های بانک داری به 
ویژه بانک داری اسلامی و حمایت از توسعه اشتغال دانش محور با تمرکز بر 

فارغ التحصیلان دانشگاهی استان قم به امضاء طرفین رسید و مبادله شد.
در این نشست خبری، رئیس هیات موسس بنیاد یاوران وقف علم و 
فناوری با اشاره به نقش مهم و تعیین کننده موسسه اعتباری کوثر در 
تداوم فعالیت این بنیاد گفت: موسسه اعتباری کوثر استان قم علاوه بر این 
که عضو هیات موسس بنیاد یاوران وقف علم و فناوری است، نقش مهم 
عاملیت مالی این بنیاد را برعهده دارد.سید حسین اخوان علوی با تقدیر ویژه 
از زحمات و پیگیری¬های اعضای هیات موسس بنیاد یاوران وقف علم و 
فناوری استان قم اظهار کرد: وقف اجتماعی زمانی شکل می گیرد و رشد 
می یابد که یک همت جمعی و وفاق ملی پشتوانه کار و فعالیت باشد.رئیس 
پارک علم و فناوری استان قم با تاکید برنقش برجسته سازمان اوقاف و امور 
خیریه در تقویت و رشد بنیاد اظهار کرد: انتظار داریم تا پایان سال جاری با 
همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم دو مورد وقف علم و فناوری 
حمایت شده و به ثبت برسد.در ادامه، مدیر امور شعب موسسه اعتباری کوثر 
استان قم با اشاره به اهمیت وقف در حوزه علم و فناوری گفت: امروزه تولید 
علم و فناوری پایه و زیر بنای اساسی تولید ثروت و قدرت اقتصادی کشور 
محسوب می شود.مسعود اقدسی با اشاره به دغدغه مقام معظم رهبری در 
زمینه وقف علم و فناوری گفت: شک نکنید موسسه اعتباری کوثر در نظر 
دارد به عنوان یک موسسه اعتباری پیشرو پشتیبان توسعه فرهنگ غنی و 
اسلامی وقف در حوزه علم و فناوری باشد و از فناوران، نوآوران، دانشجویان، 
طلاب، اعضای هیات علمی و نخبگان حوزوی و دانشگاهی در کارآفرینی 

دانش محور حمایت کند.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قـم:

عدم پرداخت به موقع عوارض خودرو 
ماهیانه 2 درصد جریمه به  همراه دارد

مالکین  قـم گفت:  درآمد شهرداری  و وصول  مدیرکل تشخیص 
خودروهایی کـه نسبت به پرداخت عوارض سالیانـۀ خودروی خود اقدام 
نـمی نمایند، مطابق بند »و« ماده 46 قانون مالیات بر ارزش افزوده مشمول 
2 درصد جریمـه به ازاء هرماه تأخیر خواهند شد که این جریمه قابل 

بخشودگی نـیست.
علی اصغرجدی با اشاره به بند »ب« ماده 47  قانون مالیات بر ارزش 
افزوده اظهار کرد: براساس قانون مذکور، مالکان خودروهای سواری و وانت  
دوکابین اعم  از تولید داخلی یا وارداتی مکلفند عوارض سالیانه خودروهای 
متعلق به خود را به نرخ  1.5 در هزار قیمت فروش کارخانه )داخلی( و یا 
مجموع ارزش گمرکی )وارداتی( براساس قیمت های مندرج در جداولی که 
سازمان مالیاتی کشور اعلام می دارد به حساب شهرداری محل فعالیت واریز 
نمایند.وی با تأکید بر اینکه چنانچه این عوارض در موعد مقرر خود پرداخت 
نـشود، مشمول  2 درصد جریمـه به  ازای هرماه تأخیر خواهد شد. مدیرکل 
تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم افزود: شهروندان می توانند با پرداخت 
سالیانـۀ عوارض خودروی خود از مزایای عدم شمول  2 درصد  جریمـۀ 

ماهانـه برخوردار شوند.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم :

عملیات اجرایی تقاطع بلوار فردوسی و 
پیامبر اعظم)ص( به زودی آغاز می شود

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: 
عملیات اجرایی تقاطع بلوار فردوسی و پیامبر اعظم)ص( به زودی آغاز می شود.

عباس حلوائی زاده با اشاره به پروژه احداث تقاطع بلوار فردوسی با بلوار 
پیامبر اعظم گفت: این پروژه با اعتبار 47 میلیارد تومان بین شهرداری و 
شرکت ساختمانی سیمین سپاهان منعقد شده و هدف از آن تکمیل محور 
فردوسی در محدوده مناطق چهار، یک و پنج است و از مهم ترین رینگ های 
میانی شهر قم است.وی با تاکید بر اینکه با احداث این پروژه، فواصل بین 
این مناطق کوتاه شده و حجم سفرها با هسته مرکزی شهر کاهش می یابد، 
افزود: از جمله مشخصات پل، اجرای محور اصلی به صورت زیرگذر و 
چهار رمپ زیرگذر است.مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی 
شهرداری قم گفت: برای حفظ محور آیینی بلوار پیامبر اعظم و مسیر پیاده، 

رمپ ها به صورت زیرسطحی اجرا خواهد شد.

درپی  درج مشکلات مالیاتی کاریابی ها
 وتاسیسات گردشگری صادر شد

جوابیه  اداره کل امور مالیاتی استان قم 
با عنایت به متن درج شده درروزنامه ایمان درمورخ 1397/07/29 
با موضوع جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان قم ، 
به اطلاع می رساند مالیات مراکز کاریابی با توجه به مستندات دریافتی 
از مراجع ذیصلاح و نظارتی که به این اداره کل واصل شده است تنظیم 
گردید ضمن اینکه مودیان موصوف مکلف به انجام تکالیف قانونی ازجمله 
تسلیم اظهارنامه مالیاتی حاوی مبلغ واقعی درآمد وهزینه و نیز دفاتر واسناد 
ومدارک حسب مورد می باشند. در راستای حل مشکلات کاریابی ها تفاهم 
نامه ای با انجمن کاریابی تنظیم شد که  علیرغم حضور متولی امورات 
مربوطه یعنی اداره کل کار تعاون و رفاه اجتماعی استان قم، اعضاء از امضاء 
تفاهم نامه امتناع نمودند علی الحال اداره کل امور مالیاتی به تعهدات مندرج 

در تفاهم نامه مزبور پایبند بوده و نسبت به مفاد آن اقدام نموده است. 
شایان ذکر است که مراکز کاریابی مشمول مرحله دوم فراخوان مالیات 
برارزش افزوده از تاریخ 1388/07/01 به عنوان ارائه دهندگان خدمات 
مدیریتی و مشاوره ای شده اند که می بایست تکالیف قانونی را در موعد مقرر 
انجام دهند. لیکن انجمن مذکور به استناد ماده 28 تصویب نامه کمیسیون 
اصل 138 قانون اساسی به شماره 232689  خود را مشمول این مالیات 

نمی داند که مقرر شد  این موضوع از مرجع ذی صلاح استفسار گردد.
 در ارتباط با اطلاع رسانی به مودیان مالیاتی از جمله تاسیسات 
گردشگری و مرکز کاریابی به استحضار می رساند. این اداره کل مکرراً 
موارد قانونی را از طریق جراید، بروشورها و رسانه ها اطلاع رسانی نموده و 
آماده اعزام مدرس به دستگاه های متقاضی برای آموزش های ضروری می 
باشد .ضمناٌ به استناد ماده 132 قانون مالیاتهای مستقیم اصلاحیه مصوب 
1394/4/31 درآمد ابرازی مراکز گردشگری که از طرف مراجع قانونی 
ذیربط برای آنها پروانه بهره برداری یا مجوز صادر می شود از تاریخ شروع 
بهره برداری به مدت 5 سال و در مناطق کمتر توسعه یافته به مدت 10 
سال با نرخ صفر مشمول مالیات است.) با توجه به قانون مالیاتهای مستقیم 
مصوب 1380/11/27 به استناد تبصره 3 ماده   132  قانون مالیاتهای 
مستقیم 50% مالیات تاسیسات گردشگری دارای پروانه بهره برداری از 

پرداخت مالیات معاف بوده که این تبصره در قانون جدید اصلاح گردید(...

اخبــار

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید گفت: اسلام دین صلح و برادری 
است؛ بنابراین همه باید تلاش کنند تا 
جلوی خونریزی در ممالک اسلامی گرفته 

شود.
دفتر آیت الله مکارم شیرازی روز شنبه 
اعلام کرد که وی دردیدار رئیس شورای 
عالی صلح افغانستان و هیات همراه با 
تاکید بر اهمیت صلح و مقابله با خونریزی 
افغانستان،  بویژه  اسلامی،  درکشورهای 
این موضوع را مورد تصریح آموزه های 
افزود: ما  دینی و قرآن کریم دانست و 
مسلمان هستیم و باید پایبند به آیات 
صریح قرآن باشیم که درباره برادرکشی 
اختلاف هشدار جدی می دهد. وی  و 
مردم  با  ما  که  این  بیان  با  همچنین 
شریف افغانستان رابطه و اشتراکات دینی، 
فرهنگی و اعتقادی بسیاری داریم، گفت: 

آنچه باعث ناراحتی شما است، موجب 
ناراحتی ما می شود؛ در مقابل هرآنچه 
باعث خوشحالی شما می شود موجبات 
خرسندی ما را فراهم می کند. آیت الله 
مکارم شیرازی با تاکید بر تشکیل گروه و 

اتاق فکری برای بررسی و آسیب شناسی 
ریشه های اختلاف و خون ریزی ها در 
افغانستان و کوتاه کردن دست اجانب از 
این کشور، تصریح کرد: باید بررسی شود 
که چرا در این کشور صلح برقرار نمی 

شود و متاسفانه هر روز شاهد برادرکشی 
و خونریزی هستیم. وی همچنین محروم 
ماندن بخشی از جوانان کشور افغانستان 
از تحصیل به دلیل محرومیت مالی را 
برانگیز برشمرد و گفت:  تاثر  موضوعی 
جوانان  کشوری  و  جامعه  هر  سرمایه 
هستند و اگر به این قشر بها داده نشود و 
از استعداد و نبوغ آنان استفاده نشود، خود 
را از ظرفیت مهمی محروم کرده ایم. این 
مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به تشکیل بانک خون امام 
حسین)ع( در افغانستان در ایام محرم ، آن 
را ابتکار جالبی دانست و بر لزوم اجرای این 
طرح در کشورهای مختلف اسلامی تاکید 
کرد و افزود: این مساله هم جلوی انحراف 
ها در عزاداری ها را می گیرد و هم سبب 
می شود به وسیله همین خون ها عده ای 

از مرگ حتمی نجات پیدا کنند. 

آیت الله مکارم شیرازی:

جلوی خونریزی ها باید در جهان اسلام گرفته شود

در نظر دارد : پروژه اجرا و نصب 2000 انشعاب پراکنده فولادی و پلی 
اتیلن در استان قم )PC( را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله ای( و 

پس از ارزیابی کیفی به مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار :

1( اجرای 1400 عدد انشعاب خانگی و تجاری فولادی 
2( اجرای تعداد 600 عدد انشعاب خانگی و تجاری پلی اتیلن 

ب- محل اجرا : استان قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار در مدت 500 روز
2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا پایه 

5 رشته نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب 
شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 664/000/000 ریال به عنوان 

سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
4( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی کیفی تا 

تاریخ 1397/09/07 می باشد.
هـ- جلسه توضیح اسناد در تاریخ 97/09/13 برگزار می شود.

و- مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی و پاکات مناقصه تا پایان وقت 
اداری مورخ 1397/09/25 می باشد.

ز- زمان گشایش پاکات ساعت 10 روز دو شنبه مورخ 1397/10/10 
می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 400/000 
ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم, بین میدان امام خمینی 
و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 شرکت گاز استان قم، امور 
پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت 
گاز استان قم به آدرس:  www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع 

رسانی مناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  
نکات قابل توجه : 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد 
نخواهد کرد.

2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان %15 
مبلغ اولیه پیمان را به عنوان پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در 

ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به پیمانکار پرداخت می نماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده 

و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از مدت 

مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
5( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره 
تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-025 تماس 

حاصل فرمایند.     

شماره مجوز  : 
1397/3992

شماره مناقصه:
97-18 

شرکت گاز استان قم 

روابط عمومی شركت گاز استان قم 

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی« نوبت اول


